
رییس جدید دیوان محاسبات کشور:

وژه های دارای اعتبار به بهانه رعایت استاندارد متوقف شوند نباید پر
خریدار  رییس جدید دیوان محاسبات مجلس 
گفت: تمام مدیــران دیــوان باید تا ریــال آخر 
اعتبارات را در شهرســتان ها هزینه کنند و اجازه 
نخواهیــم داد پروژه های دارای اعتبــار به بهانه 

رعایت استاندارد متوقف شوند.
 در ادامه جلســه علنی دیروز سه شنبه -۱۳ دی 
- مجلس شورای اســامی انتخاب رئیس دیوان 
محاســبات در دســتور کار صحن علنی مجلس 
قرار گرفت.کمیســیون برنامه و بودجه مجلس، 
پژمان پشــم چی زاده و احمدرضا دستغیب را به 
عنوان نامزدهای ریاست دیوان به مجلس معرفی 
کرده بود که پــس از ســخنرانی دو نامزد دیوان 
محاسبات، و رای گیری انجام شده، وکای ملت 
دســتغیب با ۱۴۱ رای به عنــوان رییس دیوان 

محاسبات انتخاب کردند.
پیش از رای گیری احمدرضا دســتغیب با اشاره 
به سوابق خود در ســخنانی گفت: مدتی است که 
برنامه های دیوان محاسبات را مطالعه می کنم و 
عهد بســته ام که اقدامات مثبت را ادامه دهیم و 
نقاط ضعف را نیز برطرف کنیم. همچنین ما باید 
اولویت ها را مشخص کنیم و این اولویت ها نباید 
در ســاختمان شیشــه ای ونک تعیین شود بلکه 
اولویت ها باید در کمیســیون برنامــه و بودجه و 

سایر کمیسیون ها مشخص شود.
وی با بیان اینکــه به مدت ۱۵ ســال در مجلس 
حضور دارد افزود: ۸ ســال نماینده مجلس بوده و 
در هیات رئیســه مجلس نیز حضور داشته ام. در 
کمیســیون تلفیق نیز مســئولیت نایب رئیسی 
برعهده داشــته ام و کمیســیون هــای مختلف 
مجلس را تجربه کــرده ام، امروز فقط برای انتقال 

تجربیات به این عرصه پا گذاشته ام.

برنامه کاری ام تعامل با نمایندگان است
دستغیب ادامه داد: من از درد شــما نمایندگان 
و مواجهاتی کــه در حوزه انتخابیــه دارید مطلع 
هســتم و می دانم چــه زحمتی را بــرای به ثمر 
نشاندن یک پروژه متحمل می شوید لذا ادامه کار 

من با تعامل با نمایندگان خواهد بود.
رییس جدید دیوان محاســبات با تاکید بر اینکه 
گزارش های دیوان به مجلس را به صورت مستمر 
ادامه خواهیم داد، افزود: گــزارش تفریغ بودجه 
به تنهایی کافی نیســت و گزارش ها باید منتج به 
تصمیم گیری اقتصادی شــود و نمایندگان باید 
بتوانند براســاس گزارش ها تصمیــم اقتصادی 

بگیرند.
وی تصریح کرد: احکام مجلس شــورای اسامی 
حکم قانون دارد و قانون لازم الاجراء اســت. مگر 
می شــود ردیفی با مصوبه مجلس تصویب شود، 
شــورای نگهبان تعیین کند و اجرایی نشود. اگر 
اجرایی نمی شــود دلیل آن باید استخراج شده تا 
سال آینده تکرار نشــود. ۱۵ سال است که احکام 
مختلفــی را می بینم کــه اجرایی نمی شــود، با 
کمک شــما نمایندگان اقداماتی خواهیم کرد تا 

این احکام اجرایی شود.

نباید انحراف را تخلف قلمداد کرده و با 
آبروی مدیران و نظام بازی کنیم

دســتغیب اضافه کرد: مطالعات یک دانشجوی 
حوزه حکمرانی و سیاستگذاری و مدیریت مالی 
این را می گوید که این مجلس در دو ســال پیاپی 
با قرار دادن تبصــره ۱۹ قانون تمــام گلوراه ها را 
بسته و هرکاری لازم بوده برای جلوگیری از فساد 
و رفع تبعیض انجام داده اســت، گاهی گزارش ها 

نادرســت به مردم داده م  شــود، نباید انحراف را 
تخلف قلمداد کنیــم و با آبروی مدیــران و نظام 

بازی کنیم.
وی با تاکید به بستن گلوگاه های فساد گفت: یکی 
از نکات مهم اهمیت حسابرســی به حساب های 
شرکت های دولتی اســت که در این رابطه مقام 
معظم رهبری نیز توصیه هایی را داشــته اند. مگر 
چند ماه تا وعده دیدار قوه مقننــه با رهبر معظم 
باقی است، شما ســوال کنید کدام شرکت دولتی 
حسابرسی شده اســت. قطعا بیت المال فراتر از 
قانون بودجه بوده و امیدواریــم مجلس در دیدار 
بعدی خود با مقام معظم رهبــری به فضل الهی 

گزارش مکتوب در این خصوص ارائه خواهد کرد.
رییس جدید دیوان محاســبات با انتقاد از اینکه 
دیوان محاسبات یک جزیره جدا از مجلس است، 
افزود: ســاختمان مرکز پژوهش ها در نیاوران و 
دیوان محاسبات نیز در شــمال تهران واقع شده 
اســت، معاون اجرایی مجلس باید کمک کند تا 
ســاختمان مجلل دیوان در قانون برنامه در کنار 
مجلس قرار گیــرد. قانونگذار در قانون اساســی 
درک درستی داشته که دیوان محاسبات را ذیل 

مجلس قرار داده است.

 دیوان محاسبات باید پیگیر تخصیص
 و پیشرفت پروژه ها باشد

وی بــا تاکید بر اینکــه باید پیگیــر تخصیص و 
پیشــرفت پروژه ها باشــیم، عنوان کرد: همین 
امروز که می گویند با کســری بودجه مواجهیم 
به این دلیل که انضباط مالــی نداریم و به حکم 
شما عمل نکرده اند با مشکل مواجه شده ایم. این 
کشــور برای تولید و اشــتغال آماده است و ما با 

امید پیش خواهیم رفت.
دستغیب با بیان اینکه ســفرهای استانی نه برای 
نمایش بلکه برای حل مشــکل نمایندگان را آغاز 
خواهیم کرد، اضافه کرد: ما حسابرســی در اتاق 
های در بسته و ساختمان شیشــه ای ونک را رها 
می کنیم و بــرای حسابرســی در صحنه اجرای 

پروژه حضور می یابیم.
وی خاطرنشــان کرد: تمام مدیــران دیوان باید 
تا ریال آخر اعتبارات را در شهرســتان ها هزینه 
کنند. من اجازه نمی دهم یک پروژه اگر اعتباری 
تخصیص یافته به بهانه رعایت استاندارد متوقف 

شود. رعایت استاندارد رفع فقر و تبعیض است.
در ادامه پژمان پشــمچی زاده در سخنانی اظهار 
داشت: توفیق در ســیر و سلوک عرفانی مشابهت 
فراوانی در ســیر و ســلوک حکمرانــی دارد چرا 
اینکه هر کس قصد حرکت به ســمت ســعادت 
دارد باشک از مشــارطه و مراقبه، محاسبه بهره 
می گیرد، کســی که از خود حساب کشــی نکند 
بی تردید خسران زده و ناکام خواهد شد اما کسی 
که هر لحظه و هر آن می داند اوضاع قول و فعلش 
چگونه است امکان اصاح خطاهای وی به مراتب 

بیشتر است.

دیوان محاسبات به تمامی حساب های 
وزارتخانه ها و سایر دستگاه ها رسیدگی 

خواهد کرد
وی افــزود: مطابــق اصــل ۵۵ قانون اساســی 
جمهوری اســامی ایران، دیوان محاســبات به 
تمامی حســاب های وزارتخانه ها، موسســات، 
شرکت های دولتی و سایر دستگاه ها که به نحوی 
از بودجه کشــور اســتفاده می کنند، رسیدگی و 

حسابرسی می نماید تا هیچ هزینه ای از اعتبارات 
مصوب تجاوز نکند و هر وجهــی در محل خود به 

مصرف رسیده باشد.
نامزد دیوان محاســبات مجلــس تصریح کرد: 
دیوان محاســبات طبق اصل ۵۴ قانون اساســی 
مستقیما زیر نظر مجلس شــورای اسامی قرار 
دارد و با عنایت به اینکه یکی از مهمترین شــئون 
مجلس بحث نظارت به شــمار می رود باید با یک 
فرآیند نظام مند و هدفمنــد و ارائه گزارش های 
تحلیلی بتواند به تأمین بعد نظارتی مجلس کمک 
کند و در این راســتا ایفای نقش و وظیفه نماید. 
اگر رســالت مهم مرکز پژوهش های مجلس را پر 
کردن دست نمایندگان از داده های علمی، متقن، 
تحلیلی و تکمیلی به منظور استفاده متناسب در 
فرآیند تقنین بدانیم یکی از رســالت های دیوان 
محاســبات تهیه آمارها و داده های رسیدگی و یا 
حسابرسی شده پیرامون دخل و خرج بیت المال 

است.
پشــمچی زاده ادامه داد: داده های دقیق و برخط 
می تواند در ســطوح و برش های ملی، اســتانی، 

دســتگاهی، نهادی، اعتبــاری و تســهیاتی، 
نماینــدگان را در اخذ تصمیم هــای اقتضایی و 
راهبردی و نظارت دقیق تر همراهی و پشــتیبانی 
کند. این امر چه در ســطح ارائه تحلیل صحیح از 
مهمترین موانع تحقق بودجه و توســعه استان ها 
چه در سطح سیاســت های عملیاتی و همچنین 
اصاح ســاختار بودجه که مأموریت مهم و طی 
شــدنی مجلس شورای اســامی اســت تأثیر 

بسزایی دارد.
نامــزد ریاســت دیوان محاســبات گفــت: این 
گزارش ها اگرچه مربوط به عملکرد گذشته است 
اما چراغ راه آینده است و در قانونگذاری های آتی 
و نظارت های پیوســته راهگشا و سودمند خواهد 
بود. این نهاد حرفه ای و تخصصی مالی و حقوقی با 
بررسی عالمانه و به دور از سوگیری های سیاسی 
می تواند بیشــترین کمک را بــه دولت محترم 
داشته باشد چرا که قادر اســت جریان ها و خللی 
که در روند اجرای مجموعه های کم ســودده کل 
کشور استفاده می کنند را مشخص و عارضه یابی و 

برای حل و فصل معرفی نماید.

عقب افتادگی ۱۰ ساله    در بخش مسکن

وام مسکن برای خرید ۱۰ متر خانه در پایتخت! 
منابع آبی کشور ته کشیده و زمین در حال فرونشست است

کوچ اجباری به دلیل کم آبی
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خانه  هنر   میرا

 وعده کاهش قیمت خودرو بی نتیجه ماند
و نمی رسد؟ ور فاطمی امین به قیمت خودر چرا ز

سخنگوی دولت در نشست خبری مطرح کرد

کاهش رشد نقدینگی به ۳۴.۳ درصد

تبعیض مدیران ورزشی در پرداخت پاداش ورزشکاران

مدال از غیرفوتبالی ها گل ریزان برای فوتبالی ها!
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حکومت، عامل اصلی حاکمیت قانون
حســین نوری نیا قانون یکــی از هنجارهای رســمی و مهم انتظام بخــش روابط 
اجتماعی اســت. وقتی می گویم انتظام بخش و نظم دهنده رفتار، خواسته و ناخواسته، 
محدودیت هایی را به همراه دارد؛ محدودیت هایی که از یک ســو مورد پذیرش عموم یا 
اکثریت جامعه باشد و از سوی دیگر نسبت به همه افراد ـ چه آن ها که آن را پذیرفته اند 

و چه آن ها که نپذیرفته و یا نسبت به آن نقد دارند ـ یکسان اعمال شود.

یادداشت

ویم این گونه به کمک تولید بر
مجتبی نقدی  تحریم های بی سابقه ایالات متحده امریکا علیه ایران و به خصوص بخش 
تولید و صنعت کشور، بحران و نوسان های اقتصادی و همچنین افزایش تورم در سال های 
گذشــته فشــار مضاعفی را بر صنایع و کارآفرینان ایران وارد کرده تا جایی که در برخی 

حوزه ها فعالیت های صنعتی و تولیدی عما هرگونه توجیه اقتصادی خود را از دست داد.

دیدگاه

 مدیرکل دفتر امور شــرکت های 
دولتی وزارت اقتصاد گفت: عاوه 
بر ۳۹۶ شرکت دولتی غیر بورسی 
که در مهرمــاه صورت های مالی 
آنها منتشر شــد، قرار است هفته 
آینــده صورت هــای مالی ۲۰۷ 
شرکت دولتی دیگر که به تازگی 
شناســایی شــده اند، نیز منتشر 

شود.
 »محمــد عنبری« اعــام کرد: 
طبق جز یــک بنــد م تبصره دو 
بودجــه ۱۴۰۱ وزارت  قانــون 
اقتصاد موظف است که سالانه به 

صورت عمومی و در سامانه کدال 
صورت هــای مالی شــرکت های 

مشمول این بند را منتشر کند.
بر اســاس این بند قانونــی وزارت 
امور اقتصــادی و دارایــی با همه 
افراد حقوقی که مشــمول این بند 
بودند از فروردیــن ماه به طور مکرر 
نامه نــگاری کرده تــا صورت های 
مالــی را دریافت کنــد و این روند 
ادامه دارد. وی گفت: عاوه بر ۳۹۶ 
شرکتی که در مهرماه صورت های 
مالی آنها منتشــر شــد، قرار است 
هفتــه آینــده صورت هــای مالی 

۲۰۷ شــرکت دیگر کــه به تازگی 
شناسایی شده اند، نیز منتشر شود.

این مقام مسئول در وزارت اقتصاد 
در خصوص جزئیات این خبر بیان 
کرد: از این ۲۰۷ شرکت، ۳۱ مورد 
مربوط به شرکت های دولتی، یک 
مورد مربوط یــک منطقه آزاد و دو 
صورت مالــی برای شــرکت های 
زیرمجموعــه مناطق آزاد اســت.

وی اضافــه کــرد: همچنین ۱۲۰ 
شــرکت زیرمجموعــه بانک ها، ۶ 
زیرمجموعه تامیــن اجتماعی، ۷ 
زیرمجموعه بازنشستگی کشوری، 

۸ فدراســیون، ۱۶ مورد مربوط به 
ســایر شــرکت های زیرمجموعه 
نهادهای عمومــی غیردولتی و ۱۶ 
شــرکت تحت نظارت دولت است 
که در مجمــوع ۲۰۷ شــرکت را 

شامل می شود.
مدیرکل دفتر امور شــرکت های 
دولتی وزارت اقتصاد افزود: بعد از 
بارگذاری در هفتــه آینده با ۳۹۶ 
موردی که قباً منتشــر شده بود، 
در مجموع صورت های مالی ۶۰۳ 
شــرکت در دســترس مردم قرار 

می گیرد. 

انتشار صورت  مالی ۲۰۷ شرکت دولتی در هفته آینده
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حکومت، عامل اصلی حاکمیت قانون
حسین نوری نیا قانون یکی از هنجارهای رسمی و مهم انتظام بخش 
روابط اجتماعی اســت. وقتی می گویــم انتظام بخــش و نظم دهنده 
رفتار، خواســته و ناخواســته، محدودیت هایــی را به همــراه دارد؛ 
محدودیت هایی که از یک ســو مورد پذیرش عموم یــا اکثریت جامعه 
باشد و از سوی دیگر نسبت به همه افراد ـ چه آن ها که آن را پذیرفته اند 
و چه آن ها کــه نپذیرفته و یا نســبت به آن نقد دارند ـ یکســان اعمال 
شــود. تنها در این صورت اســت که قانون می تواند هم از سوی عموم 
جامعه پذیرفته شــود و هم حاکمیت خود را بر جامعــه اعمال کند و ما 
با پدیده حاکمیت قانون مواجه باشــیم. هر چند این را نیز می دانیم که 
چون قانون از سوی مراجع رسمی تدوین می شود، می تواند رنگ و بوی 
ایدئولوژیک صاحبان قدرت را به خود بگیرد، و پیش از آن که به اجرا در 
آید، خود واجد شکاف اجتماعی شود. این موضوع حتی در کشورهای با 

نظام های دموکراتیک نیز قابل پیگیری است.
در کشور ما شــاید این موضوع بیش تر قابل پیگیری باشــد و رد آن را 
می توان در لایه های گوناگون قانون در دو جنبه جســت: یکی تبعیضی 
که قانون به طور صریح تعریف کرده اســت و دیگری فقدان حاکمیت 
قانون و یا اعمال آن بر حسب سلیقه مجری. اما در مورد اعمال سلیقه ای 
قانون تقریبا اکثریت مــا در زندگی روزمره خود تجربه های بســیاری 
داریم. شاید به همین جهت است که اکثریت ایرانیان بر این نظر هستند 
که اگر پول و پارتی می توان بســیاری از مشکات اداری و قانونی را حل 
و فصل کرد؛ یعنی اگر پول و پارتی داشته باشیم، می توانیم از امتیازاتی 
برخوردار شــویم که قانون برای ما در نظر نگرفته اســت و یا بالعکس از 

محدودیت هایی رهایی یابیم که قانون برای ما در نظر گرفته است.
چنین تجربه هایی در زیســت روزمره موجب شده است که در پیمایش 
ملی ارزش ها و نگرش های ایرانیان در ســال ۱۳۹۴ که جامعه نســبت 
به شــرایط کنونی از ثبات بیش تری برخوردار بود، تنها ۲۸.۲ درصد از 
مردم بگویند »حکومت به همه مردم به یک چشــم نــگاه می کند«. به 
عبارتی، حکومت که موظف اســت در چارچوب قانون و بدون تبعیض 
نسبت به تمام شــهروندان و آحاد جامعه به یکســان عمل کند، از نگاه 
اکثریت فاقد چنین جایگاهی است و حتی ۴۰.۴ درصد به صراحت با این 
گزاره مخالف بودند. بر این مبنا، می توان چنین استنباط کرد که از نگاه 
اکثریت مردم، حکومت برای برخی از افراد فرصت های متفاوتی را برای 
رشــد و زندگی بهتر فراهم می آورد. یک یافته دیگر در همین پیمایش 
به خوبی نشــان می دهد که از نگاه مردم این تبعیض در رده های بالای 
مدیریتی بیش تر اعمال می شود؛ آن جایی که فقط ۲۳.۸ درصد از مردم 
گفته اند که »قانون در مورد مردم و مســئولان یکسان اجرا می شود«. تا 
وقتی چنین تصوری از قانون در جامعه وجود داشــته باشد، کنترل های 
درونی اعضای جامعه برای عمل در چارچوب قانون، سست می شود؛ چرا 
که افراد جامعه عمل به قانون را نوعی خسران برای خود تلقی می کنند. 
در همان پیمایش فقط ۲۷.۳ درصد گفته اند که اگر حقی از کسی ضایع 
شــود تا اندازه زیاد و خیلی زیادی می تواند از طــرق قانونی به حق خود 
برسد. به خوبی می توان دید که اکثریت ایرانیان بر آن هستند که قانون 
هم نمی تواند آن گونه که باید از حقوق افــراد به صورت عادلانه حمایت 
کند و آن هایی که به شیوه های گوناگون در مناسبات اداری نفوذ دارند، 

می توانند جلوی احقاق حق را بگیرند.
جان کام آن که، نوع نگاه حکومت به قانون، از مرحله تدوین و تصویب 
ـ که باید مورد پذیرش عمــوم یا اکثریت قرار گیــرد و در تضاد با دیگر 
هنجارهای اجتماعی بویژه عرف نباشــد ـ و نیز شــیوه عادلانه اعمال 
قانون باید به نوعی باشد که جامعه نسبت به آن احساس تبعیض نکند، 
تا قانون بتواند به قول دورکیم از دو جهت، یکی فشــار بیرونی و دیگری 

فشار و کنترل درونی، انتظام بخش حیات اجتماعی باشد.

به ریاست آیت الله رئیسی صورت گرفت
 تاکید شورای عالی انقلاب فرهنگی

 بر توجه برنامه هفتم به موضوعات فرهنگی، 
اجتماعی و علمی

 اعضای شــورای عالی انقــاب فرهنگی بــر ضرورت لحاظ مســائل 
فرهنگی، اجتماعی، علمی و فناوری در کنار مسائل اقتصادی به عنوان 

موضوعات کلیدی برنامه هفتم توسعه کشور تأکید کردند.
در جلسه روز سه شــنبه شــورای  عالی انقاب فرهنگی که به ریاست 
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی برگزار شد، اعضا از شــخصیت عظیم 
انقابی، مومن و حکیم شــهید سلیمانی که دوســتدار امت اسامی و 

ملت شریف ایران بود، تمجید و تجلیل کردند.
نخستین دستور جلســه بررسی سیاســت ها و اولویت های فرهنگی، 
اجتماعی و علم و فناوری در برنامه هفتم توســعه اقتصادی- اجتماعی 
کشور بود. اعضای شورای عالی انقاب فرهنگی بر مبنای سیاست های 
اباغی رهبر معظم انقاب اســامی و بر اســاس ماده ۱۰ سند تحول 
شــورای عالی انقاب فرهنگی کــه تعیین سیاســت ها و اولویت های 
فرهنگی، علمی و فناوری در برنامه های پنج ســاله و بودجه ســالیانه 
را بر عهده این شــورا نهاده اســت، تأکید کردند که مســائل فرهنگی، 
اجتماعی، علمی و فناوری نیز در کنار مسائل اقتصادی جزو موضوعات 
کلیدی برنامه هفتم توسعه کشور لحاظ شود.اعضا همچنین مجموعه 
مسائلی مرتبط با برنامه هفتم توســعه را پس از بحث و تبادل نظر، برای 

بحث های تفصیلی تر به شورای معین ارجاع دادند.
در ادامه این جلســه گزارش اقدامات دبیرخانه شــورای عالی انقاب 
فرهنگی که با همــکاری ســازمان برنامه و بودجه برای تشــکیل ۱۰ 
کارگروه به منظور تدوین احکام برنامه هفتم تشــکیل شــده بود و نیز 
گزارش مطالعات عمیق ۲ ساله کارگروه تلفیق حوزه فرهنگ در حوزه 

مسائل و چالش های مرتبط با عرصه فرهنگ ارائه شد.

در مراسم سالگرد شهید سلیمانی در وزارت کشور
وحیدی: شهید سلیمانی تهدیدها را به فرصت 

تبدیل می کرد
وزیر کشور با بیان اینکه شهید ســلیمانی انسانی دست نیافتنی نیست 
و هر کســی بخواهد می تواند مانند او در مسیر حق خالصانه گام بردارد، 
اظهار داشت: شــهید ســلیمانی همواره از دل تهدیدها، فرصت سازی 
می کرد و با روحیه انقابی، در نبرد علیه تروریسم و تکفیر، به جهاد می 
پرداخت. »احمد وحیدی« در مراسم ســومین سالروز شهادت سردار 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی که با حضور جانشین فرمانده نیروی قدس 
سپاه، کارکنان وزارت کشور و سازمان های وابسته در تالار وزارت کشور 
برگزار شد، اظهار داشت: شهید سلیمانی نه تنها در زمان حیات نورانی 
خود حواســش به همه جا بود، بلکه الآن هم روح بلنــد او حاضر و ناظر 

است و روح شهدا می تواند به ما کمک کند.
وی با گرامیداشت یاد و نام شهید ابومهدی المهندس ادامه داد: شهید 
ابومهدی هم آدم بسیار بزرگی بود؛ چرا که مقام معظم رهبری از ایشان 
و شهید عماد مغنیه همواره به بزرگی یاد می کنند. اینها کسانی هستند 

که برای تشیُّع، اسام و انسانیت کارهای بزرگی انجام داده اند.
وزیر کشور با روشن و شفاف خواندن مسیر شهید سلیمانی خاطرنشان 
کرد: حاج قاسم نفر سوم انقاب اســامی پس از امام و رهبری است؛ او 
کسی ست که هم عزت دنیایی داشت و هم عزت اخُروی دارد. پس چرا 

جز این راه به راه دیگر برویم و چرا نباید عاشق چنین راهی شویم؟
وی افزود: شهید سلیمانی آن گونه نیســت که دست نیافتنی باشد؛ هر 

کسی که بخواهد می تواند مانند او در مسیر حق خالصانه گام بردارد. 

یادداشت

تریبون

 معــاون اول رئیس جمهــور ســرگردانی نقدینگی را 
از جمله چالش های جدی کشــور عنوان کرد و گفت: 
این نقدینگی به دلیل چرخش در بخش های مختلف، 
مشــکاتی را در قالب تورم و افزایــش قیمت ها ایجاد 
کرده است و اگر بتوانیم آن را به سمت تولید و سرمایه 
گذاری هدایت کنیم، برای جامعه ثروت خلق می شود.

 جلســه دیدار اعضای مجمع نمایندگان مردم استان 
فارس در مجلس شورای اســامی با معاون اول رییس 
جمهور برگزار و در آن بر رفع موانع اجرایی و راه اندازی 
سه پروژه مهم آزادراه شــیراز - اصفهان )قطعات یک 
تا ۶(، خط دوم انتقال آب از ســد درودزن و قطعه اول 
خط دو مترو شــیراز تاکید شــد.محمد مخبر در این 
جلسه فعال کردن مردم در اقتصاد را یکی از ضرورت ها 

و اولویت های کشور برشــمرد و گفت: باید با 
عزم مشــترک همه قوا، بســتر فعال شدن 
مردم در اقتصاد و مدیریت کشــور را فراهم 
کنیم به نحــوی که مردم از ایــن فعالیت ها 
بهره منــد شــوند.معاون اول رییس جمهور 
یکی از چالش های جدی کشور را سرگردانی 
نقدینگی عنوان کرد و افزود: این نقدینگی به 

دلیل چرخش در بخش های مختلف، مشــکاتی را در 
قالب تورم و بالا رفتن قیمــت ها در حوزه های مختلف 
ایجاد کرده در حالی که اگر بتوانیم نقدینگی موجود در 
جامعه را به سمت تولید و سرمایه گذاری هدایت کنیم، 
فرصت و امکانی وسیع برای اقتصاد کشور فراهم شده و 
از این طریق مســائلی همچون کاهش ارزش پول ملی 

مرتفع و برای جامعه خلق ثروت می شود.
مخبر در ادامه با تأکید بر اهتمام ویژه دولت 
نسبت به اجرای شعارها و وعده های رییس 
جمهور خاطرنشــان کرد: اجــرای کارهای 
بزرگ نیازمند عزم همگانی است و مشارکت 
همه قوا و دســتگاه های اجرایی را می طلبد. 
در این زمینــه باید اولویت بندی مناســب 

صورت گرفته و طبق زمانبندی عمل کنیم.
در این جلســه کــه »محســن منصــوری« معاون 
اجرایی رییس جمهور نیز حضور داشــت، اســتاندار 
و نمایندگان مردم اســتان فارس در مجلس شــورای 
اسامی مشــکات و چالش های اصلی اســتان و نیز 
مســائل حوزه های انتخابیه خود را مطــرح کردند و 

پیشــنهاداتی جهت توســعه و ارتقاء وضعیت استان 
ارائه دادند. بهســازی و تکمیل راه هــای مواصاتی و 
رفع نقاط حادثه خیز، پروژه های انتقال آب، تکمیل و 
اتمام سدهای نیمه کاره، تکمیل طرح های پتروشیمی 
و خطوط ریلــی و ایجاد صنایع تبدیلی کشــاورزی از 
جمله پیشنهادات و مطالبات نمایندگان مردم استان 
فارس در این جلســه بود.بر مبنای جمع بندی صورت 
گرفته، مقرر شد تا با هماهنگی اســتانداری و معاونت 
اجرایی ریاســت جمهوری برنامه ریزی لازم برای رفع 
موانع اجرایی و راه اندازی سه پروژه مهم آزادراه شیراز-
اصفهان)قطعات یک تا شــش(، خط دوم انتقال آب از 
سد درودزن و قطعه اول خط دوم مترو شیراز به عنوان 

سه طرح اولویت دار صورت گیرد.

دولت

محمد مهاجرانی  معاون سیاســی وزارت 
امــور خارجــه کشــورمان گفت: شــهید 
ســلیمانی توانســت فرهنگ مقاومت را به 
عنوان یک الگو و گفتمــان منتج به نتیجه و 
مؤثر برای حکمرانــی در خیلی از عرصه ها 
ارائــه دهد.علی باقــری معاون سیاســی 
وزارت امور خارجه کشــورمان در توصیف 
ابعاد شخصیتی شهید حاج قاسم سلیمانی 
گفت: برای توصیف سردار ســلیمانی و هر 
پدیده بزرگ دیگر نیاز اســت که انسان به 
آن اشراف داشته باشد و ما قطعاً اشرافی در 
ابعاد وجودی این پدیده مبــارک و ذوابعاد 
نداریم. لذا از تعبیری که مقام معظم رهبری 
از مختصات شــهید ســلیمانی بــه عنوان 
مکتب شهید ســلیمانی اســتفاده کردند، 

استفاده می کنیم.وی افزود: شهید مطهری 
و شهید ســلیمانی را به عنوان دو شخصیت 
برجســته در تاریخ انقاب اسامی داشتیم 
که شــهید مطهری در کام امام به نظرم به 
عنوان معمار، نماد و سمبل اندیشه انقاب 
اسامی بود و هست و شــهید سلیمانی نیز 
در کام مقــام معظم رهبری بــه نظر من 
می توان به عنــوان معیار، نماد و ســمبل 
حکمرانی جمهوری اســامی ایران دانست 
چون ایشان کســی بود که توانست ساحت 
حکمرانی و امتداد ابعاد انقاب اســامی را 
فراتر از مرزها ببرد. لذا این یک شــخصیت 

بی بدیل است.
این دیپلمات ارشــد کشورمان تصریح کرد: 
وقتی از منظر راهبردی به این شــخصیت 

نگاه می کنیم، فراتر از ابعاد معنوی و اخاقی 
این شــهید که واقعاً قابل ستایش است، در 
خیلی از عرصه های دیگر نیز بی بدیل است 

و این نکته ی بسیار مهمی است.

وی در ادامه با اشــاره به تعبیر مقام معظم 
رهبری از شــهید ســلیمانی به عنوان یک 
مکتب، گفت: به نظر مــن این مکتب وجهه 
اصلی در ساختارسازی فراتر از مرزها بود که 
شهید سلیمانی توانست در بدترین شرایط 
و بزرگ ترین تهدیدها، فرصت های بســیار 
بزرگی را برای انقاب اســامی پدید آورد و 
راهبرد اساسی که حضرت امام در چارچوب 
صدور انقاب اســامی داشــتند را در این 

عرصه به منصه ظهور رساند.
باقری در ادامه اظهار داشــت: نکته اساسی 
دیگری که در مکتب شــهید ســلیمانی و 
رویکرد شهید ســلیمانی قابل توجه و دقت 
است، این است که ایشان چارچوبی را ارائه 
کرد که صرفاً یک کارکرد سلبی نبود. بعضی 

وقت ها با یک کارکردهایی مواجه هســتیم 
که صرفاً می تواند یک چیــزی را نفی کند و 
اجازه ندهد آن مسئله به نتیجه برسد یعنی 
به اصطاح طراحی های دشمن را با ناکامی 
مواجه می کند. شهید سلیمانی توانست به 
طور مشخص در موضوع مبارزه با داعش که 
توسط دشمنان انقاب اســامی طراحی 
شــده بود، طراحی دشــمن را با شکســت 
مواجه کند و رویکرد ســلبی منتج به نتیجه 
را به سرانجام برساند.وی افزود: اما از طرف 
دیگر کار بزرگ شهید سلیمانی، کار ایجابی 
ایشان اســت؛ یعنی ایشان توانست فرهنگ 
مقاومت را به عنوان یک الگو و گفتمان منتج 
به نتیجه و مؤثر برای حکمرانی در خیلی از 

عرصه ها ارائه دهد. 

مخبر: سرگردانی نقدینگی چالش جدی کشور است

خریدار  ســخنگوی دولت با اعام کاهش 
نرخ رشد نقدینگی به ۳۴.۳ درصد، از رکورد 
زنی صادرات نفت و میعانــات گازی در ماه 
گذشــته از ابتدای دور جدیــد تحریم ها از 

سال ۹۷ تاکنون خبر داد.
 علی بهادری جهرمی در نشســت خبری با 
ارایه آمارهای اقتصادی اظهار داشــت: در 
حــوزه ارز بیش از ۳۵ میلیــارد دلار در ۱۰ 
ماهه امسال در سامانه ارزی نیما عرضه شد 
در حالی که این رقم در مدت مشابه پارسال 
۲۲ میلیارد دلار بود و بیانگر افزایش حدود 

۶۰ درصدی درآمدهای ارزی کشور است.
وی با بیان اینکه همواره عرضه ارز در سامانه 
نیما بیــش از تقاضای فعــالان اقتصادی و 
واردکنندگان بوده اســت، گفت: حتی در 
مواردی میزان عرضه ســه برابر تقاضا بوده 
که نشــان می دهد ارز مورد نیاز برای تامین 

مخارج کشور در دسترس قرار دارد.
بهادری جهرمی به موفقیت دولت در حوزه 
کنترل نقدینگی اشــاره کــرد و گفت: در 
ابتدای دولت ســیزدهم تورم ناشی از خلق 
نقدینگی نزدیک ۴۲.۸ درصد بود که اکنون 
به ۳۴.۳ درصد کاهش یافته اســت که این 
نرخ موفقیت دولت را در کنترل این بخش از 

تورم نشان می دهد.
ســخنگوی دولت تحقــق ۱۰۰ درصدی 
درآمدهــای مالیاتــی را در ســال جاری 
متذکر شد و افزود: امســال برای نخستین 
بار پایــه مالیاتی ۵ درصد کاهــش یافت و 
دولت توانســت با جلوگیری از فرار مالیاتی 
و شناســایی نزدیک به ۱.۵ میلیون مودی 
مالیاتی جدید شاهد وصول ۱۰۰ درصدی 
درآمدها و تحقق آنها هستیم که وابستگی 

بودجه به نفت را کاهش می دهد.
بهادری جهرمــی به اجــرای قانون جدید 
چک نیز اشــاره ای داشــت و با بیان اینکه 
میزان چک های وصول شــده در آبان و آذر 
ماه رکورد ۹۳ درصدی را شکســت، اظهار 
داشــت: این امر نشــان می دهد اگر قانونی 
خوب اجرا شــود، به اهداف و دستاوردهای 

لازم دست می یابد.
وی در ادامــه از افزایش مداوم و مســتمر 
صادرات نفت خام و میعانات گازی خبر داد و 
افزود: ماه گذشته شاهد رکوردزنی صادرات 
از آغاز دور جدید تحریم ها یعنی از سال ۹۷ 

تاکنون بودیم.
ســخنگوی دولت گریزی نیز بــه اقدامات 
دولت در حــوزه محیط زیســت زد و اظهار 
داشــت: در خصــوص گازهــای مشــعل 
پالایشگاهها که از منبع آلایندگی هواست 
کاهــش ۳۰ درصــدی گازهای مشــعل و 
رشــد ۲۰ درصدی جمــع آوری گازهای 
همراه نفت را داشــتیم که با بهــره وری در 
پالایشــگاهها و حوزه انرژی حاصل شــده 

است.
وی در ادامه تشریح دستاوردهای دولت در 
فصل پاییز از رشــد ترانزیت کالا در ۶ ماهه 
نخســت خبر داد و اضافه کرد: دانشمندان 
ایرانی توانســتد به تــوان ژن درمانی برای 
درمان بیماری های ســخت در پاییز دست 

یابند.

بهادری جهرمی در پاســخ به ســوال ایرنا 
درباره محورهــا و کلیات لایحــه بودجه و 
سیاست اصلی دولت در بودجه سال آینده، 
گفت: نگاه دولت آن اســت که از معیشــت 
مردم حمایت شــود. برخــی نوآوری ها در 
سند بودجه شــکل گرفته است که جزئیات 
آن پس از ارائه به مجلس توسط سخنگوی 

اقتصادی دولت ارائه می شود.
ســخنگوی دولت درباره طرح آبرســانی 
سنندج در پاییز گفت: این اقدام جهادی در 
دولت برای رفع تنش های آبــی مرحله به 
مرحله آثار خود را در کشور به جا می گذارد.

شفاف ســازی  بــه  جهرمــی  بهــادری 
صورت های مالی ۳۹۶ شــرکت غیربورسی 
دولت در پاییز نیز اشــاره کــرد و گفت: از 
طرفی خبر خوشــحال کننده واریز ســود 
سهام عدالت را داشــتیم و بخش صنعت ما 

هم رشد ۵.۱ درصدی را تجربه کرده است.
ســخنگوی دولت به برخــی موفقیت های 
دولت در پاییز امسال اشاره کرد و از پرداخت 
مطالبات گندمکاران در پاییز و بسته شدن 
پرونــده آن و افزایش۶۰ درصــدی خرید 

گندم از سوی دولت خبر داد.
افتتــاح راه آهن زاهــدان - خــاش، ثبت 
کمترین نرخ بیــکاری در پاییز امســال از 
ســال ۱۳۸۴ تاکنون و همچنین ثبت ۱۳ 
روز بــدون کرونایی در آذر امســال از دیگر 
موفقیت هــای دولــت برشــمرد و گفت: 
دولت توانست ۹۰ درصد دســتگاه ها را به 
پنجره ملی خدمات هوشــمند متصل کند 
و همزمان اقداماتی برای توسعه شبکه ملی 
اطاعات داشــت که سبب شــد تا ضریب 
تحقق آن به ۶۰ درصد افزایش یابد در حالی 
که در ابتدای دولت میزان پیشرفت آن ۳۰ 

درصد بود.
بهــادری جهرمی به برگزاری جلســه دوم 
هیات دولت با اســتانداران در هفته جاری 
اشــاره کرد و گفت: طرح اجــرای نهضت 
ملی مسکن و سرعت بخشــی به آن یکی از 
محورهای اصلی این جلســه بــود و برنامه 
دولت این اســت که به صــورت فصلی این 

جلســات را تداوم دهد تــا موضوعات مهم 
محلی در سطح ملی پیگیری شوند.

سخنگوی دولت این را هم گفت که دومین 
جلسه شورای عالی فضایی پس از ۱۱ سال 
تعطیل فعالیت خود را آغاز کرده است و در 

روزهای آتی جلسه آن برگزار می شود.
بهادری جهرمی درباره رفع گرانی ها گفت: 
دغدغه شــب و روز مسئولان حل مشکات 
مردم است؛ یکی از دغدغه های دولت کرونا 
بود که با مدیریت دولت شاهد کاهش مرگ 
و میر بودیم؛ کاهش تورم از ۶۰ درصد به ۴۰ 
درصد از دیگر دغدغه هــای دولت بود که با 

مدیریت پیگیری کرد.
وی در ادامــه درباره علت افزایــش نرخ ارز 
توضیح داد: مــا در ایام اخیر شــاهد جنگ 
تخریبی بودیم جنگی کــه یک بار در حوزه 
علمی و موانع پیشــرفت یک بــار در حوزه 
اقتصادی برای برهــم زدن ثبات اقتصادی. 
این یکی از ابعاد جنگ ترکیبی که دشــمن 
علیه کشــورمان به راه انداخت اما دولت در 
وسط میدان ایستاده و ملت با همکاری همه 

پیروز میدان خواهند بود.
وی در پاســخ به ســوالی درباره اظهارات 
رییس جدید بانک مرکــزی درباره ارز ۲۸ 
هــزار و ۵۰۰ تومانی گفــت: برنامه دولت 
ایجاد ثبات نسبی در همه حوزه ها از جمله 
بازار ارز است. رییس بانک مرکزی محدوده 
ای از کالاهای اساســی را مطرح کردند که 

بتوانند با ارز نیمایی تهیه کنند.
بهادری جهرمی درباره تفاوت نرخ ارز گفت: 
برنامه دولــت ایجاد ثبات نســبی در همه 
بازارها از جمله ثبات بازار ارز اســت. رئیس 
بانک مرکزی بــه برخی از ابعــاد اقدامات 
اقتصــادی برای ثبــات بازار اشــاره کرد و 
الحمدلله دولت با مانعی از نظر ارزی در این 

زمینه مواجه نیست.
بهــادری جهرمی در بخــش دیگری اعام 
کرد که ۴۰ کانال تلگرامی نرخ ساز از سوی 
وزارت اطاعات شناسایی و با آن ها برخورد 

شده است.  
وی خاطر نشــان کــرد، ارز نیمایی فقط به 

حوزه های کالاهای اساســی، مــواد اولیه 
و ماشــین آلات اختصاص داده شــده و در 
سامانه نیما تا ۱۰ برابر تقاضا، عرضه صورت 

گرفته است.
ســخنگوی دولــت همچنیــن دربــاره 
تصمیم دولت برای اجــرای طرح کالابرگ 
الکترونیــک گفــت: مجلــس در قانــون 
بودجــه ۱۴۰۱ دولت را مکلف اســت تمام 
درآمدهای ارزی خود را به شــکل »آی تی 
اس« محاســبه کند و همزمان تکلیفی در 
قانون از سوی مجلس مقرر شــد که آماده 
ســازی کالابرگ الکترونیکی بود و این کار 

نیازمند طراحی مقدمات کار بود.
بهــادری جهرمــی در تکمیــل آن گفت: 
مســیری که دولت انتخاب کــرد این بود 
که همزمان بــا پرداخت نقــدی یارانه ها، 
زیرســاخت های کالابــرگ  الکترونیک را 
در چند مســیر دیگر آماده و پیگیری کرد تا 
بهترین الگو به نتیجه برســد. بر این اساس 
نمی توانیم یک سیاســت مهم اقتصادی را 
به شــکلی اجرا کنیم که برای مردم مشکل 
ایجــاد کند زیرا اجــرای نامناســب قانون 

ممکن است ما از هدف دور کند.
وی اضافه کــرد: دولت به طور آزمایشــی 
طرح کالا برگ را از اســتان هرمــزگان به 
صورت آزمایشی در دســتور قرار داد که در 
نهایت دولت پس بررســی موفق طرح های 

آزمایشی آن را انجام خواهد داد.
بهادری جهرمی درباره انتشــار فهرســت 
بدهــکاران بانکــی، گفــت کــه در زمینه 
صدور دســتگاه های کارت خوان و انتشار 
صورت های مالیاتی به حدود ۸۰ شــرکت و 
شفافیت ســازی های عملکردی در حوزه 
مبارزه با فساد انجام شــد و برگزاری چهار 
جلســه  ســتاد مبارزه هم بــرای پیگیری 

موضوعات خاص بوده است.
وی این را هم گفت با وجود اینکه مشکات 
معیشتی از گذشته به دولت به ارث رسیده 
اما دولت تاش می کنــد آنها را مرتفع کند. 
دولت ماهانــه در حال تســویه بدهی های 

دولت قبل را انجام می دهد.

سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی درباره 
نگاه دولــت در خصوص برجــام گفت بهره 
برداری از ابزارهای خارجــی مانند تجارت 
خارجــی اهمیــت دارد اما نباید کشــور را 
وابســته و شــرطی در ارتباط با خــارج از 
کشــور کرد زیرا نتیجه آن رشــد اقتصادی 
صفر خواهد بود که در دهه ۹۰ آن را تجربه 
کردیم. همانطور که تورم ۶۰ درصدی سال 
گذشته نتیجه همین شرطی کردن ها بوده 

است.
وی افــزود که ما پــا به پای حرکــت برای 
خنثی ســازی تحریم هــا، از اقدامات برای 
رفع تحریم ها هم فروگذار نخواهیم کرد. اما 
اقتصاد و معیشت کشــور و حل مشکات را 
به آن گره نمی زنیم و با شرطی کردن مسیر 

گذشته را تکرار نخواهیم کرد.
ســخنگوی دولت از پیوســتن ایــران به 
جمــع ۱۰ کشــور صاحــب بزرگ تریــن 
تلســکوپ های جهان و پیوستن ۹۰ درصد 
دستگاه های اجرایی به پنجره ملی خدمات 

هوشمند خبر داد.
وی در پاســخ به ســوالی درباره استیضاح 
ناکام و شایعه حواله خودروی به نمایندگان 
مجلس گفت: شــما کــه چنیــن خبری 
می دهید از همان نماینده بخواهید ســند 
خود را مطرح کند تا اگر تخلفی شــده است 

حتماً برخورد شود.
بهادری جهرمی ادامه داد: اگر شما پیگیری 
نمی کنیــد بنده از طریق هیات بازرســی و 
نظارت آن را پیگیری کنم. ما چنین چیزی 

را نشنیدیم.
بهادری جهرمی در تکمیل پاسخ خود گفت: 
مجلس صاحیت های قانونــی خود را دارد 
و نکته مهم این که نظــر مجلس را مجلس 
منعکس می کنــد. وقتی اســتیضاح یک 
وزیر رأی نمی آورد یعنــی مجلس مخالف 
اســتیضاح اســت. نظر نمایندگان مجلس 
ممکن است در حوزه های مختلف متفاوت 
باشد و نمی توان نظر نماینده را تحت عنوان 

نظر مجلس مطرح کرد.
ســخنگوی دولت درباره تغییرات در دولت 
ســیزدهم گفت: در حوزه عملکرد مدیران 
دولتی، دولت به طور مداوم عملکرد مدیران 
خــود را ارزیابی می کند و هر جا احســاس 
کند که نیــاز بــه تغییــر دارد آن را انجام 
می دهد و هر جا نیاز بــه حمایت از مدیری 
باش حمایت می کند پــس دولت عملکرد 
مدیران را در ســطوح مختلف ارزیابی می 

کند.
وی تاکید کــرد تغییرات متعــدد تاکنون 
انجام شــد و این دولت برنامه و سیاست آن 
ارزیابی و عملکرد مدیران و حامی کارآمدی 

مدیران هم است.
سخنگوی دولت کلید حل مشکات کشور 
را در درون کشور دانست و گفت: ما در عین 
حالی که پا به پای خنثی ســازی تحریم ها 
هســتیم، در حال رفع تحریم ها هســتیم. 
مســیر شکســت خورده را با شرطی کردن 
کشــور تکرار نمی کنیم. تورم ۶۰ درصدی 
گذشته نتیجه همین شرطی کردن ها بوده 

است.



 وعده کاهش قیمت خودرو بی نتیجه ماند

و نمی رسد؟ ور فاطمی امین به قیمت خودر چرا ز

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه      ۱4 دی ۱4۰۱    شماره ۱235

ویم این گونه به کمک تولید بر
مجتبی نقدی  تحریم های بی ســابقه ایالات متحده امریکا علیه ایران 
و به خصوص بخش تولید و صنعت کشور، بحران و نوسان های اقتصادی 
و همچنین افزایش تورم در سال های گذشته فشار مضاعفی را بر صنایع 
و کارآفرینان ایران وارد کرده تا جایی که در برخی حوزه ها فعالیت های 

صنعتی و تولیدی عما هرگونه توجیه اقتصادی خود را از دست داد.
در چنین شــرایطی اگرچه صاحبــان برخی صنایع به ســمت دیگر 
فعالیت هــای اقتصادی غیرمولد کشــیده شــدند اما بخش وســیع 
جامعه کارآفرینان و صاحبان صنایع کشــور، میــدان را خالی نکرده و 
فعالیت های خود را در وضعیتی بسیار دشــوار ادامه دادند. روایت های 
ایــن کارآفرینــان از این دوران ســخت امــا از باپرجابودن مســئله 
ســرمایه گذاری و تامین مالی حکایت دارد؛ موضوعی که اهمیت آن از 
ســوی دولت و وزارت خانه های اقتصادی هم درک شده و تاش برای 

پیداکردن راه حل های مختلف درباره آن ادامه دارد.
دغدغه اصلی کارآفرینان، تامین مالی و سرمایه گذاری است؛ موضوعی 
که اکنون همه ارکان چــه در بخش دولتی و حاکمیتــی و چه فعالان 
بخش خصوصی نســبت به آن دغدغه دارند که این موضوع در جلسات 
مختلف به عنوان صورت مســئله مطرح و راهکارهای متنوع و متفاوت 

درباره روند تشکیل سرمایه بحث و بررسی شده است.
بخشی از راه حل های مطرح شده درباره تامین پروژه های پیشران های 
اقتصادی کشــور، تامین مالی از سوی صندوق های ســرمایه گذاری 
خصوصی بوده اســت. راهکارها و محور بحث  متفاوت و متنوع بود؛ در 
حالت کلی راهکارها و روند تامین سرمایه در این شرایط بسیار سخت و 
پیچیده شده اســت.اما در این چند وقت گذشته اتفاقات خوبی رخ داده 
اســت؛ تغییراتی مانند ماده ۱۳۸ مکرر که همان مــاده ۳۰ قانون رفع 
موانع تولید که بعد از چندســال پیگیری امسال وزارت صمت توانست 
مصوبه خوبی را از شورای عالی هماهنگی اقتصادی که همان سران قوا 
است بگیرد که اباغ هم شده است. این مصوبه می گوید سرمایه گذاران 
در صورتی که در قالب عقد مشــارکت مدنی برای همدیگر تامین مالی 
انجام دهند، تا ۲۱.۶ درصد هم ســرمایه گذار معافیــت مالیاتی دارد و 
هم برای ســرمایه پذیر بــه عنوان هزینــه قابل قبول مالیاتی یا ســپر 
مالیاتی لحاظ شــود. موضوع مهمی است که اباغ شــده اما بسیاری از 
فعالان اقتصادی در جریان این اباغیه نیســتند و انتظار می رود مجمع 
کارآفرینان ایران با توجه به دامنه گســترده فعالیت خود و وسعت این 

فعالیت درباره آن اطاع رسانی انجام دهد.
نکته و موضــوع مهم دیگــر بحــث ابزارهــای تامین مالــی در بازار 
سرمایه است که شــرکت  ســهامی عام پروژه و صندوق های صندوق 

سرمایه گذاری خصوصی )PE( مورد بحث است.
همچنین با مجمع کارآفرینان نیز مباحثی مشــابه مطرح شده که در 
مرحله اول توافقی دربــاره صندوق های ســرمایه گذاری خصوصی و 
شرکت های سهامی عام پروژه مطرح شــد که به کمک آن ها و در کنار 

دیگر راه حل ها این پروژه های پیشران تامین مالی شوند.

کارشناس اقتصادی مطرح کرد
 تاثیر مثبت سیاست های جدید بانک مرکزی

 بر بازار ارز
 کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه سیاســت های جدید بانک مرکزی 
تاثیر مثبتی بر بازار ارز گذاشته است، گفت: می توان با مدیریت درست 
و سیاست مناسب بازار ارز را کنترل کرد که سیاست های جدید در این 
بخش تاثیر گذار خواهد بود.»ابراهیم بهادرانی« اظهار داشت: موفقیت 
در سیاست کنترل نرخ ارز به میزان تزریق این واحد پولی در بازار دارد؛ 
زیرا کاهش عرضه مســتقیم و افزودن آن بــه ارز مبنایی گام مثبتی در 
جهت اجرای درست سیاست ها است.وی با بیان اینکه نرخ تثبیتی برای 
ارز نتایج خوبی در بر ندارد، تصریح کرد: می توان نوســانات را با تدابیر 
درســت کنترل کرد و بر بازار ارز تاثیر مثبت گذاشــت.بهادرانی تاکید 
کرد: افزایش نرخ ارز مربوط به چند شــاخص در اقتصادی اســت که با 
مدیریت درست و سیاست مناسب می توان بازار ارز را به دست گرفت و 
کنترل کرد که سیاست های جدید در این بخش تاثیر گذار خواهد بود. 
در هفته گذشــته نرخ ارز به صورت غیر رســمی و در بازار افزایشی بود 
و نوسان بســیاری را تجربه کرد.مطابق ســخنان »محمدرضا فرزین« 
رییس کل بانک مرکزی که از روز پنجشــنبه در این جایگاه قرار گرفته 

است، به زودی نرخ ارز کنترل و روند نزولی را طی خواهد کرد.

دیدگاه

بازار

مریم فکری  یــک کارشــناس صنعت 
خودرو گفــت: افزایش نرخ ارز باعث شــده 
که خط اقتصــادی بــودن خودروها بالاتر 
بیاید، بنابراین طبیعی است که الان خودرو 
۱۰، ۱۲ هزار دلاری را هــم نتوانیم خودرو 

اقتصادی بگوییم.
 با وجود گذشــت حدود ۱۶ مــاه از حضور 
فاطمی امیــن در وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت و وعده های چند بــاره برای کاهش 
قیمت خودرو، اما بررسی ها حاکی از دو برابر 
شدن قیمت خودرو در بازار دارد؛ تا جایی که 
به نظر می رسد که خودروهای ارزان قیمت 
گذشــته نیز دیگــر در گــروه خودروهای 
ارزان و اقتصادی قرار نگیرنــد و بنا به گفته 
کارشناسان، خط اقتصادی بودن خودروها 

جابه جا شده است.
سید رضا فاطمی امین در آخرین اظهارنظر 
در هفته گذشــته در یک برنامه تلویزیونی 
اعام کرد: بــا عرضه خودروهــای وارداتی 
و ایجاد رقابــت در بازار، بــه تدریج قیمت 
خودروهای تولیــد داخــل و خودروهای 
کارکــرده پایین خواهــد آمــد و کل بازار 

تنظیم خواهد شد.
او پیــش از این، در ســال گذشــته درباره 
کاهش ۲۰ درصدی قیمت خودرو ســخن 
گفته بود، اما اوایل دی ماه هم عامل افزایش 
قیمت خودرو را نوســان قیمت دلار عنوان 
کرد. به گفته فاطمی امین؛ وقتی قیمت دلار 
افزایش پیدا می کند قیمــت خودرو نیز بالا 
می رود. اگــر دلار پایین بیاید قیمت خودرو 
نیز کاهــش پیــدا می کند. در ســال های 
گذشــته نیز دقیقا قیمت های بازار با قیمت 
ارز بالا رفتــه و با قیمت ارز نیــز پایین آمده 

است.
در این میان این اظهارات، حــالا به تازگی 
معــاون وزارت صنعــت از احتمال کاهش 
قیمت خودرو تا خردادماه سال آینده سخن 

گفته است.
بررســی ها نشــان می دهد کــه از ابتدای 
شــهریور ســال گذشــته تاکنون خودرو 
پرفروش پراید۱۱۱ در حدود ۱۲۳ میلیون 
گران شــده و در بازار با قیمت ۲۷۵ میلیون 
تومان به فروش مــی رود. ایــن یعنی این 
خودرو در حــدود ۸۰ درصد افزایش قیمت 

داشته است.
پژو۲۰۶ تیپ ۲ نیز بــا افزایش ۹۵ درصدی 
قیمــت، از ۲۴۵ میلیــون تومــان به ۴۸۰ 
میلیون تومان تغییر قیمت داشــته است. 
قیمت تیبا۲ هم بــا افزایش ۸۷.۵ درصدی، 
از ۱۶۰ میلیون تومان در ابتدای شــهریور 
پارســال به ۳۰۰ میلیون تومــان افزایش 
یافته است. قیمت پژو ۲۰۰۸ هم با افزایش 
۹۳.۸ درصدی، از ۹۷۰ میلیــون تومان به 
یک میلیــارد و ۸۸۰ میلیــون تومان تغییر 

کرده است.
امــا چــرا زور وزارت صنعت بــه قیمت ها 
در بــازار خــودرو نمی رســد؟ حســن 
کارشــناس صنعــت  کریمی ســنجری، 
خــودرو در گفت وگــو بــا خبرگــزاری 
خبرآناین در پاســخ به این پرســش که با 
وجود وعده چندبــاره وزارت صنعت درباره 
کاهش قیمــت خودرو، اما مســیری که در 
بازار مشاهده می شــود، جهشی است. چرا 
وعده کاهش قیمت خــودرو وزارت صمت 
عملی نمی شــود؟ گفت: با توجه به شرایط 
و پارامترهایی که در اقتصاد ما تسلط دارند 

و حاکم هستند، اصولا ریشه افزایش قیمت 
خودرو را باید در بحث های اقتصادی دنبال 

کنیم؛ نه سیاست خودرو.
وی افزود: در طول یک ســال گذشته ما باید 
ببینیم چقدر در حوزه تورم افزایش و شیب 
داشــتیم و چقدر در حــوزه ارز، جابه جایی 
نرخ پایه ریال نســبت به ارزهای خارجی را 
داشــتیم و چقدر در تامین منابع و متریال 
توفیق داشــتیم. همه این ها را که بررســی 

می کنید، می بینید ریشه اقتصادی دارد.
این کارشــناس صنعت خودرو تصریح کرد: 
البته یــک بخش مربوط به سیاســت گذار 
خودرویی اســت که آن هم پر کردن شفاف 
عرضه و تقاضا اســت که یک بخشی باید از 
طریق تولیــد داخــل تامین شــود. ما در 
۵ سال گذشــته خیلی نتوانســتیم حجم 
تولیــد را افزایش دهیم. یعنــی در یک بازه 
مشــخص نمی توانیم تولید را بــالا ببریم؛ 
به خاطــر این که به دلیل تحریــم، خیلی از 
شــرکای خارجی، ایران را ترک کردند. در 
سبد محصولات ما یک ســری خودروهای 
خارجی بوده که در ایران مونتاژ می شــده 

است.
کریمی ســنجری با بیان این که این فاصله 
را باید از طریــق واردات پر کرد، عنوان کرد: 
در طول یک سال گذشــته ما شاهد بودیم 
که وزیر صمــت بخشــی از قیمت گذاری 
دســتوری را برداشــت و بــورس کالا را 
جایگزین کــرد و نکته دیگر این اســت که 
واردات بعــد از کــش و قوس های بســیار، 
عملیاتی شــد. اولیــن گــروه خودروهای 
وارداتی هم رسید و بحث پیش فروش آن ها 

در بورس مطرح است.
وی متذکر شــد: در کل تورم و شاخص های 
اقتصادی روی قیمت خودرو موثر اســت و 
خودرو را تبدیل به یک کالای ســرمایه ای 
کرده اســت. البته یــک بخــش افزایش 
قیمت ها به دلیل تورم اســت و بخشی هم 
به دلیل هجوم نقدینگی اســت. شما به بازار 
بورس نگاه کنید، به بازار ارز و طا و ســکه 
نگاه کنید، افزایشی است. خودرو هم شبیه 
یکی از این بازارهاســت که تبدیــل به بازار 

سرمایه ای شده است.
این کارشــناس صنعت خودرو در پاســخ 
به این پرســش که وزارت صمــت با علم به 
شــرایط پیش روی اقتصــاد، وعده کاهش 

قیمت ها را می دهد، گفت: بالاخره یک سری 
داده ها و سیاســت ها و اســتراتژی ذهنی 
داشــته اند و براســاس آنها، وعده هایی را 

داده اند.
کریمی سنجری افزود: درباره این که قیمت 
خودرو افزایش پیدا می کند، ما بیشــتر باید 

روی شاخص های اقتصادی بحث کنیم.
این کارشــناس صنعت خودرو در پاســخ 
به این پرســش که با توجه بــه قیمتی که 
خودروهای وارداتــی در مقابل حقوق مردم 
خواهند داشــت، این خودروهــا اقتصادی 
نخواهند بود و هر کســی تــوان خرید این 
خودروها نخواهد داشــت و به این شــکل، 
اثری روی بازار هم نخواهد گذاشت، گفت: 
تا آن جایی که من در جریان هســتم، تاکید 
این بود که خودروهایی در محدوده قیمتی 
۱۰، ۱۲ هــزار دلاری بیاید. ولــی این را در 
نظر بگیرید که واردات از زمانی که شــروع 
می شــود تا زمانی که عملیاتی می شــود، 
به طــور واقع بینانه ۹ ماه تا یک ســال طول 

می کشد.
کریمی سنجری افزود: اگر شما یک خودرو 
اقتصادی را از یک شرکت خودروساز خرید 
کنید و به بازار داخل کشور بیاورید، ۹ ماه تا 
یک سال زمان می برد؛ به خصوص در رابطه 
با خودروهای اقتصادی که تقاضای زیادی 

در دنیا برای آن ها وجود دارد.
وی تصریح کرد: دو کار می شــد انجام داد. 
یکی این که منتظر باشــیم از ســال آینده 
خودروهــای اقتصادی وارد شــوند و یکی 
این که فعا از این فضای باز شده کشور برای 
رفع ممنوعیــت واردات خودرو اســتفاده 
کنیم و تعدادی خودرو وارد شــود تا عطش 
بازار نسبت به تقاضای خودرو فروکش کند.

این کارشــناس صنعت خودرو متذکر شد: 
به نظر من گزینه دوم مناسب تر است. یعنی 
ما به هر شــکلی واردات را فعا انجام دهیم. 
خودروهایی هم کــه واردات شــده اند، تا 
آن جایی که من بررسی کردم، زیر ۲۰ هزار 

دلار هستند.
کریمی سنجری با بیان این که درست است 
که این خودروها اقتصادی نیســتند، عنوان 
کرد: یک نکته ای را بایــد در نظر بگیریم که 
افزایش نرخ ارز باعث شد که خط اقتصادی 
بودن خودروها در کشــور جابه جا شــود. 
یعنــی قبا یک خــودرو ۱۲ هــزار دلاری 

اقتصادی محسوب می شد، اما با نرخ جدید 
ارز، این خودرو هم ممکن اســت اقتصادی 

نباشد.
وی تاکید کرد: جابه جایی نــرخ ارز هم در 
جابه جایــی محور تعییــن اقتصادی بودن 
یک خودرو موثر اســت. دو موضــوع را باید 
در نظر بگیریم. یکــی این که واردات خودرو 
ولو زیر ۲۰ هزار دلار مهم تر از این اســت که 
خودرویی را وارد کنیم کــه حدود ۱۰ هزار 
دلار باشــد. به نظر من این سیاســت برای 

کنترل بازار مهم تر است.
این کارشــناس صنعت خودرو یادآور شد: 
در کل به نظر می رسد افزایش نرخ ارز باعث 
شده که خط اقتصادی بودن خودروها بالاتر 
بیاید، بنابراین طبیعی است که الان خودرو 
۱۰، ۱۲ هزار دلاری را هــم نتوانیم خودرو 

اقتصادی بگوییم.

امکان واردات یا تولید خودرو 
اقتصادی را داریم؟

کریمی ســنجری در ادامه در پاسخ به این 
پرســش خبرگزاری خبرآنایــن که ما در 
شرایط کنونی امکان واردات یا تولید خودرو 
اقتصادی را داریم؟ گفت: خودرو اقتصادی 
یک تعریف خاص خود را دارد. شــاید بهتر 
باشــید بگوییم خــودرو ارزان قیمت. چون 
اقتصادی بودن خودرو در نگاه های مختلف 
متفاوت اســت. یعنی از نگاه مصرف کننده 
یک تعریف دارد و از نــگاه تولیدکننده یک 
تعریف دارد. از نگاه سیاســت گذار هم یک 

تعریف دارد.
وی افزود: شاید سیاســت گذار، خودرویی 
را که کم مصرف باشــد را اقتصادی بگوید، 
تولیدکننــده خودرویــی را که حاشــیه 
ســود بالاتــری دارد را اقتصــادی بگوید و 
مصرف کننــده، خودرویی را کــه ارزان تر 
بخرد و نگهداری ارزان قیمت تری داشــته 

باشد، اقتصادی بگوید.
ایــن کارشــناس صنعت خــودرو تصریح 
کــرد: واردات خودروی اقتصــادی در دنیا 
میسر اســت، اما همان طور که گفتم، باید 
یک زمانی ســپری شــود تا بتوانیم خودرو 
اقتصــادی و ارزان قیمــت را وارد کنیــم. 
در مورد تولید هم دو ســه طــرح در برنامه 
خودروسازی ها وجود دارد؛ هم خودرو برقی 
اقتصادی و هــم خودرو احتراقــی با موتور 

سه سیلندر اقتصادی. باید ببینیم چه زمانی 
این طرح ها نتیجه می دهد.

رفتن خودرو به بورس، عامل گرانی 
بازار بود؟

کریمی ســنجری درباره ورود خــودرو به 
بورس نیــز گفت: بورس نســبت به فروش 
دســتوری بهتر اســت، اما بورس کالا یک 
روش ایده آل برای فروش خودرو نیست و در 

دنیا تجربه نشده است.
وی با اشــاره به قرعه کشــی خودرو، افزود: 
بــورس کالا اصــا ابــزار مناســبی برای 
خرده فروشی و کالایی مثل خودرو نیست؛ 
آن هم با این عرضه کــم. بورس کالا اگر قرار 
باشــد توانمندی های خــود را در کنترل 
قیمت نشان دهد، باید عرضه همه خودروها 

از طریق بورس کالا انجام شود.
این کارشــناس صنعت خودرو در پاسخ به 
این پرســش که آیا رفتن خودرو به بورس 
کالا از سوی خودروسازان برای گران کردن 
قیمت ها مهندسی شــده بوده است؟ عنوان 
کرد: در حال حاضر خودروســازان در زیان 

بودند و نیاز به کار مهندسی نبود.
کریمی ســنجری ادامــه داد: بــورس کالا 
کشــف قیمت نزدیک تری به بــازار دارد، 
بنابراین خودبه خود قیمــت را بالا می برد. 
بر همین اســاس، بــا توجه به زیــان بالای 
۲۰۰ هزار میلیــارد تومانی شــرکت های 
خودروساز، این رفتار طبیعی است. قیمت 
بازار که همیشــه بالا بود، امــا قیمت درب 
کارخانه پایین بود که آن هم با قرعه کشــی 
به یک سری افراد خوش شانس می دادند؛ به 
قیمت این که صنعت خودرو زیان ده شــود.

وی متذکر شد: بورس عامل افزایش قیمت 
بازار نیست، بازار سیگنال را از شاخص های 
اقتصــادی می گیرد. در بــورس کالا وقتی 
می خواهند خریــد کننــد، ۶ میلیون نفر 
تــاش می کننــد تا یــک تعــداد خودرو 
محدود را خرید کنند. آیــا واقعا تقاضا برای 
خودرو این قدر اســت. این در حالی اســت 
که در شــرایط عادی و در بهترین شرایط، 
بیشــتر از یک میلیون و ۵۰۰ هزار خودرو 
شــماره گذاری نکردیم. یعنی کشش بازار 

این قدر نیست.
این کارشــناس صنعت خودرو عنوان کرد: 
این خودرو را مردم می خرند و در شــرایط 
تورمی حاکم بر اقتصاد کشور سود می کنند. 
الان شــما هر چه را بتوانید با قیمت مصوب 
و متفاوت از قیمت بازار خرید کنید، ســود 
کردید. گرچه الان از بازار هم خرید کنید، با 
توجه به تورم و افزایش نرخ ارز، سود کردید. 
الان از بازار خودرو بخریــد و بگذارید کنار 
خانه، دو ماه بعد گران تر شــده است. یعنی 
نگهداری پول نقد ارزشــی ندارد. به عبارتی 
نقدینگــی ســرگردان در بازارهــا جولان 

می دهد.
کریمی ســنجری درباره چشــم انداز پیش 
روی قیمت خودرو گفت: اگر واردات تسریع 
شود و تعداد خودروهای وارداتی هم بیشتر 
شــود و در کنار آن، تورم در اقتصاد کنترل 
شــود، به تبع می توان انتظــار ثابت ماندن 

قیمت ها را داشت.
وی خاطر نشــان کرد: اگر تــورم به همین 
شکل افزایشی باشــد، تعداد عرضه خودرو 
هم محدود باشــد، قیمت خودرو در آینده 

افزایشی خواهد بود.

منابع آبی کشور ته کشیده و زمین در حال فرونشست است

کوچ اجباری به دلیل کم آبـی

الهه جعفــرزاده  رئیــس مرکز ملــی اقلیم و 
مدیریــت بحــران خشکســالی در گفت وگو با 
خبرآناین: بحــران کمبود آب تقریبــاً به طرق 
مختلف سراســر کشــور را تحت تأثیر قرار داده و 
تعداد زیادی از اســتان های کشور زیر تیغ تهدید 
کم آبی هستند. جدیت این معضل به قدری است 
که در بخش هایی از کشــور شــاهد جابه جایی و 
مهاجرت ساکنان از مناطق خشــک و کم آب به 

مناطق پرآب و پربارش بوده ایم.
 کمبود آب یکی از مشــکات اساسی در کشور ما 
اســت که طی چند دهه اخیر بــه بحرانی تبدیل 
شــده که از طرفی خطر خشکســالی را با خود به 
همــراه دارد و از طرف دیگر نه تنهــا تهدیدی در 
زمینه کاهش میزان آب شــرب به شمار می آید، 
بلکه بســیاری از فعالیت های وابســته به آب از 
جمله کشاورزی را تحت تأثیر خود قرار می دهد. 
همانطور که چندی پیش علی ســاجقه، رئیس 

ســازمان حفاظت محیط زیســت، در خصوص 
وضعیت آبی کشــور هشــدار داد که »چراغ های 
قرمز وضعیت تأمین آب کشــور روشــن شــده 

است.«
اگرچه کمبود آب به انــدازه کافی معضل بزرگی 
است، اما باید توجه داشــت که اقداماتی همچون 
بهره برداری هــای بی رویــه و مــداوم از آب های 
زیرزمینی، که در جهت جبران کمبود منابع آبی 
صورت می گیــرد، از دیگر عواملی اســت که این 

بحران را تشدید می کند.
احد وظیفــه، رئیس مرکز ملــی اقلیم و مدیریت 
بحــران خشکســالی، پیرامون همین مســئله 
می گوید: »بهره برداری های بی حد و حســاب از 
منابع زیرزمینی باعث شــده که ذخیره این آب ها 
نیز افت بســیاری پیدا کند و خیلی از دشت های 
آبی کشور به دشت های ممنوعه تبدیل شود؛ این 
بدین معناســت که منابع آبــی در این مناطق ته 

کشیده و قابل بهره برداری نیست و زمین در حال 
فرونشست است.«

متن این گفت وگو در ادامه آمده است.

  معضل کم آبی ریشه در چه عواملی دارد؟
این کمبود عمدتاً وابســته به دو عامل است؛ یکی 
افزایش مصــرف و نیاز آبی مــا و دیگری کاهش 
میزان بارندگی و به تبع آن بروز خشکسالی هایی 
که در کشــور پدید آمــده اســت. بارندگی ها در 
ایران از حدود دو الی ســه دهه گذشــته، کاهش 
چشمگیری داشــته و ما از دهه هفتاد به بعد، هر 
ساله شــاهد کم بارشی و خشکســالی در کشور 
بوده ایم. در این بین ممکن اســت میزان بارندگی 
در برخی ســال ها قابل قبول بوده باشــد؛ اما باید 
توجه داشت که جو بارشــی حاکم بر کشور ایران 

محدود و ناچیز است.

 صرف نظر از عوامــل محیطی و طبیعی، 
فعالیت های انسانی تا چه میزان در کمبود 

منابع آبی کشور مؤثرند؟
در رابطــه بــا عواملی کــه منجر بــه کمبود آب 
می شــود، می توان به موضــوع افزایش جمعیت 
کشــور و افزایش فعالیت های مختلــف از جمله 
فعالیت های صنعتــی و کشــاورزی که مصرف 
و نیاز به آب را بالا برده است، اشــاره کرد. برآیند 
این عوامل به مرور منجر بــه کاهش میزان آبِ در 

دسترس می شود.

 در صحبت هایتــان به کاهــش میزان 
بارندگی، بــه عنوان یکــی از مؤلفه های 
کمبود آب، اشــاره کردید؛ چه عواملی در 

کاهش بارندگی نقش دارند؟
علل کاهش بارندگــی برمی گردد بــه تغییرات 
اقلیمی و گرمایش جهانی. تغییرات اقلیمی سبب 
کاهش فرکانس سیســتم های عامــل بارندگی 
یا کاهــش تعداد گــذر این سیســتم ها در حین 
عبور از محدوده ایران در فصــول بارندگی )بهار، 
پاییز و زمستان( می شــود. از طرف دیگر با روند 
افزایشــی دما، انتقال رطوبت به سمت خاورمیانه 
و بخصوص کشور ایران کمتر شده است. مجموع 
این عوامل باعث می شــود هم بارندگی کمتری 
دریافت کنیم و هم به واسطه افزایش دما، تبخیر 
بیشتری داشــته باشــیم؛ آبی که در دریاچه ها، 
رودها و سدها جمع می شود، با افزایش پتانسیل 
تبخیر، قابلیت ذخیره ســازی نخواهد داشــت و 

درصد بیشتری از آن از دست ما فرار می کند.

 بهره برداری از منابع آبی موجود در دل زمین 
می تواند جبرانی برای این کمبودها باشد؟

عواملــی که پیش تر بدان اشــاره شــد، شــاید 
توجیهی بــرای تأمیــن آب موردنیــاز از طریق 
بهره برداری های گســترده از منابــع زیرزمینی 
باشــند، اما چیزی که خیلی به آن توجه نمی شود 
این اســت که همین برداشــت ها بــه نوبه خود 
در تشــدید معضل کم آبی نقش دارنــد؛ چرا که 

به واسطه ناکافی بودن بارش ها در سرزمین ما، این 
منابع هم روزی به انتها خواهند رســید و ما دیگر 
جایگزینی برای آن سراغ نداریم. بهره برداری های 
بی حد و حســاب از منابع زیرزمینی باعث شــده 
که ذخیره این آب ها هم افت بســیاری پیدا کند 
و خیلی از دشــت های آبی کشــور به دشت های 
ممنوعه تبدیل شــود؛ به عبارت دیگر، منابع آبی 
در این مناطق ته کشــیده و قابــل بهره برداری 

نیست و زمین در حال فرونشست است.

 کدام مناطق از کشــور بیشتر در معرض 
تهدید خطر کم آبی هستند؟

خیلی از استان های کشور زیر تیغ این تهدید هستند؛ 
به طور مثال در بخش های مرکزی کشــور شــاهد 
بودیم که تابســتان گذشته، کمبود شــدید آب در 
اصفهان، شکایت و نارضایتی کشاورزان آن منطقه و 
مناطق مجاور را برانگیخت. استان یزد هم به واسطه 
فعالیت های صنعتی با خطر کمبود آب مواجه شده 
است. تابستان امسال نیز با بحران کمبود شدید آب 
شرب در همدان مواجه شدیم که مردم برای سیراب  

شدن از تانکرهای آبی استفاده کردند.

  روند این بحران در پایتخت چگونه است؟
استان تهران و البرز هم اغلب تحت تنش های آبی 
بوده اند؛ همانطور که هفته گذشته شاهد دریافت 
پیامک های اخطار کمبود آب از سوی وزارت نیرو 
بودیم که در متن آن از شهروندان درخواست شد 

در مصرف آب صرفه جویــی کنند تا کار به مرحله 
قطعی آب نرسد.

 در مناطق جنوبی کشــور کــه نواحی 
خشک تری هستند، چطور؟

در بخش های جنوبی کشور هم می توان به استان 
خوزستان اشــاره کرد که طی ســال های اخیر 
کم وبیش با معضل کمبــود آب، به ویژه در زمینه 
دامداری و تغذیه دام های ســنگین، دست وپنجه 
نرم می کند. در اســتان سیســتان و بلوچستان 
هم گزارش هــای متعددی از کاهــش منابع آبی 
دریافت شده اســت. در مناطق شــمالی استان 
سیستان و بلوچستان، کم آبی نه تنها باعث لطمه 
به کشــاورزی شــده، بلکه به قدری اثرگذار بوده 
که سبب کوچ دادن بخشــی از جمعیت استان به 

استان های شمالی شده است.

 با این اوصاف می توان گفت که کم آبی تقریباً 
سراسر کشور را تحت تأثیر قرار داده است؟

بله این بحران تقریباً به طرق مختلف تمام کشــور 
را تحت تأثیر قرار داده است به جز سواحل شمالی 
ایران، که البتــه در این زمینه اســتثنائاتی وجود 
دارد؛ گاهــی اوقــات ممکن اســت در این نواحی 
بارندگی وجود داشــته باشــد و با کم آبی به لحاظ 
فیزیکی مواجه نشــویم، اما به دلیــل فعالیت های 
کشــاورزی و جریان های فاضابــی، آب ها آلوده 

شوند و آنچنان قابلیت بهره برداری نداشته باشند.
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بودجه دانشگاه تهران برای بورسیه دانشجویان 
افغانستانی ۵ برابر شد

مدیرکل امور اعضای هیات علمی و دانشــجویان بین الملل دانشــگاه 
تهران از پنج برابر شدن بودجه این دانشــگاه برای بورسیه دانشجویان 
افغانســتانی خبر داد و گفت: امسال بر این اســاس به میزان بیشتری 
می توانیم از دانشجویان افغانســتانی به ویژه دانشجویان دختر حمایت 

کنیم.
 معصومه ملک در مراسم گردهمایی دانشــجویان افغانستانی دانشگاه 
تهران از تحصیل ۴۷۰ نفر دانشجوی افغانســتانی در این دانشگاه خبر 

داد و افزود: ۱۴۰ نفر از این دانشجویان، دختر هستند.
وی درباره تسهیات ویژه دانشگاه تهران برای دانشجویان افغانستانی، 
اظهار داشت: برآوردها نشان می دهد مجموع شــهریه ای که دانشگاه 
تهران از هر دانشجوی افغانســتانی دریافت می کند، کمتر از هزینه ای 

است که برای هر دانشجو در طول دوران تحصیل صورت می گیرد.
مدیرکل اعضای هیأت علمی و دانشــجویان بین الملل دانشگاه تهران، 
ارائه بورس به دانشــجویان افغانستانی به ویژه دانشــجویان دختر را از 
اقدامات این دانشــگاه در حمایت از دانشــجویان افغانستانی برشمرد 
و خاطرنشــان کرد: بیش از ۵۰ درصد دانشــجویان افغانستانی شاغل 
به تحصیل در دانشــگاه تهران دارای بورس تحصیلی هســتند که این 
بورس از ۲۰ تا ۸۰ درصد شــهریه را شــامل می شــود.ملک همچنین 
گفت: با تصویب شورای بین الملل، هیات رئیسه و هیات امنای دانشگاه 
تهران، بودجه دانشگاه برای بورسیه دانشــجویان افغانستانی پنج برابر 
شد. بر این اساس، امسال به میزان بیشــتری می توانیم از دانشجویان 

افغانستانی بویژه دانشجویان دختر حمایت کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: دانشــجویانی که بورســیه می شــوند تکالیف 
و وظایفی برعهــده دارند و در دوره تحصیل نبایــد دچار افت تحصیلی 
شوند.مدیرکل اعضای هیأت علمی و دانشــجویان بین الملل دانشگاه 
تهران همچنین به ســاماندهی کانــون فارغ التحصیــان بین الملل 
این دانشــگاه اشــاره کرد و اظهار داشــت: دانشــجویان افغانستانی 
شاغل به تحصیل در دانشــگاه تهران می توانند از طریق آشنایی با این 
فارغ التحصیان که اکنون دارای شرکت ها و مؤسسات معتبر هستند، 

در کنار تحصیل به آینده شغلی خود نیز بیاندیشند.
ملک همچنین بر حمایت ویژه از دانشــجویان نخبه افغانستانی اشاره 
کرد و گفت: دانشگاه تهران امسال به پنج درصد دانشجویان بین الملل 
نخبه، بورســیه تحصیلی کامل می دهد. همزمان با آغاز بررســی اولیه 
پرونده ها، ۲ نفر اولی که این بورس شــامل حالشــان شــده است، دو 

دانشجوی دختر افغانستانی هستند.
وی با اعام اینکه شــهریه دانشجویان افغانســتانی در دانشگاه تهران 
یک چهارم شــهریه سایر دانشــجویان بین الملل دانشگاه تهران است، 
اظهار داشت: دانشگاه تهران دریافت شــهریه دانشجویان افغانستانی 
را به ریال تبدیل کرده اســت. دانشجویان افغانســتانی در حال حاضر 
شهریه ای معادل دانشــجویان ایرانی پردیس های خودگردان دانشگاه 

تهران پرداخت می کنند.
این مسوول دانشــگاه تهران همچنین درباره شــیوه پذیرش بر اساس 
ســوابق تحصیلی داوطلبــان افغانســتانی برای تحصیــل در مقطع 
کارشناسی دانشــگاه تهران، اعام کرد: برادران و خواهران افغانستانی 
که دارای معدل بالا و سوابق تحصیلی خوب باشند، می توانند بر اساس 

سوابق تحصیلی وارد مقطع کارشناســی دانشگاه تهران شوند. مراحل 
بررســی و پذیرش این داوطلبان با تصمیم شــورای پذیرش دانشگاه 

تهران جلو می رود.
به گزارش روابط عمومی دانشــگاه تهران، در پایــان این گردهمایی، 
اسرا حیدری دانشجوی کارشناسی ارشد دانشــکده زبان ها و ادبیات 
خارجی، ســارا صادقی دانشجوی کارشناسی ارشــد دانشکده علوم و 
فنون نوین، سمیه حســامی دانشجوی دکتری دانشــکده مدیریت، 
صدیقه رضایی دانشجوی کارشناسی ارشد دانشکده زبان ها و ادبیات 
خارجی، فاطمه کارند دانشــجوی کارشناســی ارشــد دانشکدگان 
فارابی و مومنه سادات حسینی دانشجوی دکتری دانشکدگان فارابی 
دانشگاه تهران به عنوان دانشــجویان برتر دختر افغانستانی دانشگاه 

مورد تقدیر قرار گرفتند.

دیوار

رئیس کل دادگستری اســتان تهران طی پیامی اعام 
کرد: دستگاه قضائی به عنوان متولی اجرای عدالت در 
جامعه، مجدانه پیگیر پرونده ترور این شــهید بزرگوار 
و همراهان ایشان خواهد بود.علی القاصی به مناسبت 
۱۳ دی ماه، »روز جهانی مقاومت« و ســومین سالگرد 
شهادت سردار رشید اسام، حاج قاسم سلیمانی پیامی 

صادر کرد.متن این پیام به شرح زیر است:
»بسم الله قاصم الجبارین«

مِنَ المُْؤْمِنِینَ رِجَالٌ صَدَقُوا مَــا عَاهَدُوا الَلهّ عَلیَْهِۖ  فَمِنْهُمْ 
لوُا تبَْدِیلً مَنْ قَضَی نحَْبَهُ وَمِنْهُمْ مَنْ ینَْتَظِرُۖ  وَمَا بدََّ

برخی از آن مؤمنان، بزرگ مردانی هســتند 
که به عهد و پیمانی که با خدا بســتند کاماً 
وفا کردند، پس برخی پیمان خویش گزاردند 
و برخی به انتظار )فیض شــهادت( مقاومت 
کرده و هیچ عهد خود را تغییر ندادند-سوره 

شریفه احزاب – آیه مبارکه ۲۳
سومین سالگرد شهادت سردار رشید اسام، 

حاج قاسم ســلیمانی یادآور مجاهدت ها، ایثارگری ها 
و از خودگذشتگی های ایشــان و همرزمان شهیدشان 
است که با دست شســتن از دنیا و تمامی متعلقات آن، 

به عنوان محور جبهه مقاومت در مسیر حق 
قدم گذاشــتند و برای پیروزی حق بر باطل 

حتی از حیات دنیوی خود نیز گذشتند.
بدون شــک امنیت موجود در کشور و حتی 
منطقه مرهون مجاهدت ها و ایثارگری های 
شهید ســلیمانی و همرزمان ایشان است و از 
این حیث این شهید بزرگوار به معنای واقعی 
کلمه »مجاهد فی ســبیل الله« محسوب می شود که با 
گذر از قید و بند حیات دنیوی، مصداق عینی آیه ۱۶۹ 
سوره آل عمران )وَلَا تحَْسَبَنَّ الذَِّینَ قُتِلُوا فیِ سَبِیلِ الَلهّ 

أمَْوَاتاًۚ  بلَْ أحَْیَاءٌ عِنْدَ رَبهِِّمْ یرُْزَقُونَ. نپندارید که شهیدان 
راه خدا مرده اند، بلکه زنده اند )به حیات ابدی و( در نزد 

خدا متنعّم خواهند بود.( هستند.
ضمن گرامی داشت سومین ســالگرد شهادت سردار 
شهید حاج قاسم ســلیمانی تاکید می شود که دستگاه 
قضائی به عنــوان متولی اجــرای عدالــت در جامعه، 
مجدانــه پیگیــر پرونده تــرور این شــهید بزرگوار و 
همراهان ایشــان خواهد بود و تا اجرای عدالت از پای 

نخواهد نشست.
علی القاصی، رئیس کل دادگستری استان تهران

قضایی

خریدار  ســخنگوی قوه قضائیه با اشاره 
به احصــای ۴ عنوان اتهامی بــرای عامان 
ترور شهید ســلیمانی گفت: قوه قضائیه به 
صورت ویژه پرونده شهادت ایشان را دنبال 

می کند.
 مسعود ستایشــی در نشست خبری دیروز 
سه شنبه ۱۳ دی ۱۴۰۱، با اشاره به سالروز 
یوم الله نهم دی، بیان کــرد: در نهم دی ماه 
سال ۱۳۸۸ شاهد وقایعی بودیم که نیاز به 

تبیین دارد.
ســخنگوی قوه قضائیه افزود: نهم دی ماه 
سال ۸۸ از آن روز در تاریخ ما ماندگار شد که 
این روز، روز تجلی اراده ملت غیور ایران برابر 
دشــمن بود که سعی داشــتند ارزش های 
ملت ایران و انقاب برخاســته از ارزش ها را 

مورد تهاجم قرار دهد.
وی تصریح کــرد: مردم مــا در نهم دی ماه 
فراتر از سایق و فکری و قومی نشان دادند 
که دلبســتگی آن ها به کام الله و زیر سایه 
ولایت و خط ســرخ عاشــورا؛ خدشه پذیر 
نیست و اجازه تعرض به این حریم به احدی 

داده نمی شود.
ستایشی افزود: ویژگی بارز دیگر در یوم الله 
نهم دی ماه ســال ۸۸ آن بود که نشان داد 
مردم ایران علی رغم خواست دشمن همانا 
یگانه ســنگربان، دیده بان، حافظ و نگهبان 
انقاب و ارزش های انقاب و ارزشی هستند 
و ســکوت آن ها در برابر دشمن نه به معنای 
همراهی با بدخواهان بلکه بــه معنی صبر 

انقابی و مهلت دادن به نخبگان است.
ســخنگوی قوه قضائیه خاطرنشان کرد: ۹ 
دی نشــان داد که زمان صبر مردم سرانجام 
به پایان خواهد رســید و زمانــی که مردم 
بخواهند همچون نهم دی کار را بر منافقان 
و معاندان با ارزش ها تمــام کنند، خواهند 
توانســت، با گذشــت بیش از ۱۳ ســال از 
این ســالروز تاریخی و تأثیر گذار دشــمن 
همچنــان در صدد شناســایی نقاط ضعف 
خود که منجر به برپایی این روز شــد، است 
و این خود به خوبی نشان می دهد که سیلی 
۹ دی تا چه اندازه سخت و عبرت آموز است.

وی با اشــاره به سومین ســالگرد شهادت 
سپهبد شهید حاج قاســم سلیمانی، گفت: 
شــهید ســلیمانی به دلیــل فعالیت های 
مختلف در عرصه هــای مختلف بین المللی 
به عنوان نماد مبارزه با اســتعمار و استکبار 
جهانی در سال های اخیر، مطرح بوده است. 
وی با مجموعــه همکارانش در راســتای 
سیاســیت های ظلم ســتیزانه جمهوری 
اســامی، عمــق اســتراتژیک جمهوری 
اسامی را در کشــورهای جبهه مقاومت را 

نشان داده است.
ســخنگوی قوه قضائیه بیان کــرد: از این 
رو هدف دشــمن از حذف فیزیکی شــهید 
ســلیمانی تأثیر گذاری بر روی این مســیر 
پرشــتاب و بالنده بود، به شهادت رساندن 
شــهید ســلیمانی همانا نقض صریح ترین 
حقوق بین المللی و زیر پا گذاشتن مقرراتی 
است که دشــمن بارها خود را ملتزم به آن 
دانســته و دیگران را بابت آن مواخذه کرده 

است.

قوه قضائیه به صورت ویژه پرونده 
شهادت شهید سلیمانی را دنبال می کند

وی افزود: نقض پرونده شهید سلیمانی فقط 
مسئله پیگیری ترور شخص وی نیست بلکه 
محل ارزیابی دقیق صحت ادعای آمریکا در 
پایبند بــودن به حقوق بیــن الملل و مبین 
خوی اســتکباری آمریکا است. قوه قضائیه 
به صورت ویژه در دادگاه های داخلی و بین 
المللی به دنبال احقاق حق ملت ایران است.

ستایشــی ادامــه داد: پیام مکتب شــهید 
ســلیمانی و انقاب اســامی برای امروز و 
آینده عدم تحمل بی عدالتــی و عدم قبول 
ظلم و اجحاف بر اسنان ها است، اگر از سوی 
قدرت ها اجحافی صورت بگیرد، اگر قصور و 
تقصیر و مقاومتی در داخــل و خارج وجود 
دارد، وظیفه داریم که بــا آن تا تحقق کامل 
عدالت مبارزه کنیم و شهید سلیمانی نشان 

داد که این مقاومت مسمر ثمر است.

احصای 4 عنوان اتهامی برای عاملان 
ترور شهید سلیمانی

وی با بیان اینکــه در خصوص ابعاد حقوقی 

و پیگیری کیفری پرونده شــهید سلیمانی 
اقدامات خوبی صورت گرفته اســت، گفت: 
۴ عنوان اتهامی علیه عامان ترور شــهید 
ســلیمانی مطابق قوانین داخلی و موازین 

بین المللی احصاء شده است.
ســخنگوی با بیان اینکه متهمان پرونده به 
دو بخش عامل و عامل ترور تقســیم بندی 
شده است، اظهار کرد: بیش از ۸۰۰ مکاتبه 
و دستور قضائی خطاب به مراجع حقوقی و 
اداری تهیه و ارسال شده است. ۱۵۴ ردیف 
متهم که ۹۶ نفــر از آن ها اتبــاع امریکایی 
هستند شناسایی و تحت پیگرد قانونی قرار 

گرفتند.
وی افزود: در راســتای پیگیــری عامان 
این جنایــت به ۹ کشــور ۱۱ نیابت قضائی 
ارسال و به برخی از کشورها ۲ نیابت قضائی 
ارسال شده اســت. برای ۹۶ نفر از متهمان 
امریکایــی به نشــانی های آن هــا اباغیه 

قضائی ارسال شده است.
ستایشــی گفــت: پیگیری هــای بســیار 
دقیقی در خصوص پایگاه هــای امریکایی 
کشــورهای منطقه و کشــورهای دیگری 
همچون آلمان و انگلســتان در راســتای 
کمک فنــی و اطاعاتی برای انجــام ترور 

صورت گرفته است.
وی افزود: درپیگیری ها از طریق پلیس بین 
الملل اعان قرمز برای متهمان با دســتور 
قضائی صادره از ســوی شــعبه بازپرســی 
مربوطه برای ۷۳ نفــر از مقامات امریکایی 
عامل تــرور از جمله رئیس جمهور ســابق 

آمریکا صادر شده است.
ســخنگوی قوه قضائیه ادامــه داد: ۳ دوره 
نشســت تفصیلی مقامات ایرانی و کشــور 
عراق انجام شــد که در آن توافقات جامعی 
صورت گرفت و نشســت چهارم در دی ماه 

سال جاری در تهران برگزار خواهد شد.
وی افزود: ۱۴ نشســت فنــی، تخصصی، 
حقوقــی و قضائــی بــا حضور مســئولان 
مربوطه برای تحقیــق در این پرونده برگزار 
شــده اســت. در خصوص بحث حقوقی و 
کیفری ترور شــهید ســلیمانی و همراهان 
وی اقدامــات مختلفــی صــورت گرفته 
است، از جمله بررســی تفصیلی که طی آن 
راهکارهای حقوقی در راســتای صاحیت 
جهانی در پرتو حقوق بین الملل با اســتناد 
به نقض حقوق بشــر، مجکومیت تروریسم 

اماده و محیا شده است.
ستایشــی گفت: حــدود ۲ هــزار صفحه 
تحقیقات قضائــی و ۷۰۰ صفحه قرار جلب 
دادرســی و ۶۰ صفحه کیفرخواست برای 

این جنایت تنظیم شده است.

هیچ مدرکی درباره ادعای دروغین 
پیرامون زندانیان زن ارائه نشده است

وی در خصوص ادعای دروغ و بدون ســند 
منتشر شده از سوی برخی رسانه های معاند 
و در ادامه آن برخی رســانه های داخلی در 
خصــوص آزار و تجاوز جنســی به متهمان 
زن در زندان های کشــور، گفــت: از جمله 
وقایع قابل تأمل و تأســف و قابل پیگیری و 
تعقیــب قضائی در هفته هــای اخیر ادعای 
دروغی است که از ســوی برخی رسانه های 
معاند و در ادامه توســط برخی افراد دارای 

تریبون در داخل کشــور تحــت عنوان آزار 
جنســی به نســوان مطرح شد.سخنگوی 
قوه قضائیه بیــان کرد: طرح کننــده اولیه 
دروغ سازی بزرگ رسانه ای که رسانه های 
بزرگ خارجی بوده و تاکنون حاضر نشدند 
تا در مورد ادعای های خود ســند و مدرکی 
ارائــه کنند.وی افــزود: قوه قضائیــه بارها 
اعام کرده که روند نگهــداری و مراقبت از 
زندانیان زن توســط بانوان صورت می گیرد 
و در تمام فرایند بازداشــت بانــوان، مردان 
حضور ندارند. در هفته های اخیر دست کم 
۳ هیئت مستقل از ســوی مجلس شورای 
اسامی، معاونت زنان و امور خانواده ریاست 
جمهوری و ســتاد حقوق بشــر اســامی 
با سرکشــی و ماقــات با زنــان زندانی، به 
صراحت اعام کردند که هیــچ زندانی زن 
این شــایعه را تأیید نکرده و خــود با رد این 
شــایعه خواهان پیگیــری و تعقیب ادعای 

دروغ پردازان شده اند.
ستایشــی گفت: قوه قضائیه در دوره تحول 
و تعالــی بارها اعام داشــته در راســتای 
ارتقــای شــفافیت، جبران مشــکات و یا 
خاءهای احتمالی همواره با آغوش باز خود 
درخواست کننده نسبت به دریافت نظرات 
همگان بوده اســت. بارها اعــام کردیم هر 
فرد و جریانی صرف نظر جریانات سیاســی 
و اعتقادی اگر مشکلی در بخش ها مشاهده 
می کند، آن را به قــوه قضائیه منعکس کند. 

نمی پذیریم روان افراد مشوش شود.
وی افــزود: مردم در مقام نظــارت، پایش و 
رصد هســتند، مردم مطمئن باشند با دقت 
در اســرع وقت نتیجه مورد بررسی و دقت 
واقع خواهد شــد. باید در کنــار طرح یک 
ادعا، اندک مســتندی ضمیمه آن باشد، با 
قاطعیت اعام می کنیم تاکنون هیچ فردی 
هیچ مدرکی در خصوص موضــوع فوق به 

هیچ مرجعی منعکس نکرده است.

قوه قضائیه با رسانه های دروغ پرداز 
برخورد خواهد کرد

ستایشــی در پاســخ به ســوالی مبنی بر 
نقش شــبکه های فارســی زبان ضد ایرانی 
در اغتشاشــات اخیر گفت: بارهــا اعام و 
تاکید کرده ایم که قوه قضائیه با تمســک و 
بهره مندی از ظرفیت ضابطین نســبت به 
رســانه های دروغ پرداز خارجی چه فارسی 
زبان چه سایر رســانه ها که با انواع و اقسام 
شــیوه ها در صــدد اغتشــاش آفرینی در 
جامعه بوده، هســتند و احتمــال اینکه در 
آینده باشند و تاش کردند با انحراف افکار 
عمومی بزرگترین عملیات تأثیر را در کشور 
پیاده ســازی و تشویق به خشــونت، قتل، 
تعدی در حقوق ملــت، افزایش نا امیدی در 
میان ملت، تجزیه طلبی و تئوریزه ســازی 
این امور، افزایش ناامیــدی و تجزیه طلبی 
مبادرت به این اقدامــات و اقدام به تئوریزه 
ســازی این موضوع داشــته انــد برخورد 

خواهد کرد.
وی ادامه داد: در این راســتا مســتندات در 
دســتگاه های ذی مدخــل جمــع آوری و 
تکمیل شــده و در آن تدقیــق لازم صورت 
گرفته و جنبه های حقوقــی آن مورد توجه 
قرار گرفته و در حال نهایی شــدن است و به 

زودی نتیجه کار را اعام خواهیم کرد.

آخرین وضعیت پرونده نگین خودرو
ستایشــی در پاســخ بــه ســوالی درباره 
اقدامات دســتگاه قضائی برای رســیدگی 
بــه پرونده هــای کثیرالشــاکی خصوصاً 
در حــوزه خــودرو در کل کشــور گفــت: 
پرونده های کثیرالشــاکی یکــی از جدی 
ترین دغدغه هایی اســت که قــوه قضائیه 
به آن توجــه دارد و دســتورالعمل هایی را 
در دوره تحول و تعالی بــرای این مهم اباغ 
کرده است. رئیس دستگاه قضا نیز تأکیدات 
وافری بــرای تســریع و جمع بنــدی این 

پرونده ها، مستمرا ارائه و اباغ کرده است.
وی افزود: در این راستا در واحدهای مختلف 
قضائــی اقدامات مناســب، جامــع و قابل 
دفاعی صورت گرفته اســت که می توان به 
مصداق های آن اشاره کرد در این پرونده ها 
یکی از کارهــای وِیژه ما، ریشــه یابی علت 
شــکل گیری چنین پرونده هایی اســت و 
جلوگیری از موارد مشابه است و اگر جرمی 
باشد، پیشــگیری از آن و اگر دعوایی باشد 
پیشگیری از تکرار و تعدد دعوا مدنظر است 
و در این راســتا، مجموعه های ســازمانی 
مختلفی نظیر معاونت پیشــگیری از وقوع 
جرم قوه و سایر معاونت ها، اقدامات مجدانه 
ای را برای پیگیری این قضیه و شناســایی 
آســیب ها و رفع آن حســب مورد در حوزه 
صاحیت مجموعه قــوه قضائیه و مأموریت 

آن بر عهده گرفتند.
ســخنگوی دســتگاه قضا عنوان کرد: در 
پرونده شــرکت نگین خــودرو و ایرتویا با 
بیش از ۴ هزار شــاکی در دادسرای ناحیه 
۲۸ دادسرای انقاب تهران مطرح رسیدگی 
اســت و در این خصوص اقداماتی که شده 
۴۰۰ خودرو از گمرکات ترخیص و تحویل 
مشــتریان شــده و ۸۰۰ نفر با اخذ مبلغ به 
همراه نرخ خســارت تأخیر نقلیه با توجه به 
شاخص بانک مرکزی نســبت به رضایت و 
تصفیه حســاب کردند و در خصوص بقیه 
شکات نیز آنچه هماهنگ شده تا پایان سال 

اقدامات لازم انجام می شود.
وی با تشــکر از مجموعه دســتگاه قضائی 
در اســتان کرمان گفت: خواهشــمندیم 
تمهیدات لازم صــورت گیرد کــه تا پایان 
ســال شــاهد اتفاقات خوبی در این زمینه 
باشیم. پیرامون تعیین تکلیف خودروهای 
دپو شــده در گمــرکات کشــور بودیم که 
این حرکت جهادی از ناحیــه قوه قضائیه و 
خواست رئیس این قوه صورت پذیرفت و در 
گمرکات و مبادی که اینها انباشــت رسوب 
شده بود، حضور یافتند و دستورات جامعی 
ابــاغ کردند و مســئولیت پیگیــری را به 
دادگستری های ذی ربط و دادسرای استان 
تهران اباغ کردند که منجر شــد بسیاری 
از این خودروهــا با موازیــن قانونی تعیین 

تکلیف شوند.

رسیدگی به پرونده 1۶ متهم در پرونده 
مفتاح رهنورد

ستایشی افزود: پرونده راجع مفتاح رهنورد 
با ۱۶ نفر از متهمان در شــعبه ۵ کیفری ۱ 
مطرح بــوده و منتهی به تصمیــم یا صدور 
حکم شــده اســت و حکم جــزای نقدی 
و رد مــال در حد بیش از هــزار و ۶۰۰ تن از 
مالباختگان که در مقام شکایت بودند صادر 

شده و دادنامه در دیوان عالی کشور تأیید و 
به اجرای احکام دادســرای کارکنان دولت 

ارسال شده است.
ســخنگوی دســتگاه قضــا عنــوان کرد: 
متأسفانه شــرایطی در این پرونده است که 
نیاز به توجه و سعه صدر دارد و احکام صادر 
شده و اقدامات قضائی شده است اما در اجرا 
مالباختــگان باید خویشــتنداری کنند تا 

تمهیدات لازم برای اجرا فراهم شود.
ستایشــی خاطرنشــان کــرد: در ارتباط 
با پرونــده کثیرالشــاکی کینــگ مانی و 
شرکت بادران گســتران که پرونده با صدور 
کیفرخواســت و صدور قرار دعاوی با اتهام 
اخال عمــده در نظام اقتصادی کشــور به 
دادگاه صالحه کشور رفته و دادگاه در جهت 
تأمین میــزان مال از بین رفته، با شــکایت 
پرونده به دادســرا اعاده داده و یک فرآیند 
بسیار ویژه توسط کارشناسان متخصص در 
جهت روشن شدن موضوع و انجام خواسته 
دادگاه صورت گرفته و در مرحله ارائه نظریه 
نهایی کارشناسان به دادگاه فرستاده شده 
اســت و این پرونده ۲ متهم اصلی دارد که 
با قرار قانونی ۳ هــزار و ۶۰۰ میلیارد تومان 

متهمان در بازداشت هستند.

رسیدگی به شکایت 1۷ هزار نفر
 در پرونده یونیک فایناس

وی اضافه کرد: شــرکت یونیــک فاینانس 
۱۷ هزار شــاکی دارد و تمام اقدامات لازم 
اعــزام جلب و شناســایی و ضبــط اعمال 
متهمان صورت گرفتــه و متهمان متواری 
وخارج از کشــور هستند و شــعبه ویژه ای 
برای رســیدگی به این پرونــده اختصاص 
یافتــه و تمام وقــت روی ایــن پرونده کار 
می کنند. امیدواریم شــکات در سریع ترین 
زمان ممکن به حقوق قانونی خود برســند. 
تمهیداتی در مرحله رسیدگی وجود دارد تا 

شکات به حق خود برسند.
سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به پرونده رمز 
ارزها گفت: این پرونده در شعبه ۱۲ جرایم 
اقتصادی مطرح رســیدگی است و ۵۰ هزار 
و ۴۸۲ نفر شــاکی دارد و میــزان مطالبات 
شــأن ۴۲ میلیون دلار است و ۲۲۵ میلیارد 
تومان اســت و ۲۴ هــزار نفر از ایــن تعداد 
تصفیه شدند و در باره مابقی که ۲۶ هزار نفر 
در شــرف فروش اموال و پرداخت هستند. 
با اهتمامی که صورت گرفتــه قریب به ۵۰ 

درصد شکات تعیین تکلیف شده اند.

آخرین وضعیت پرونده سقوط 
هواپیمایی اوکراینی

سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره اقدامــات قوه قضائیــه در خصوص 
پرونده حادثه ســقوط هواپیمای اوکراینی، 
اظهار کــرد: پرونــده ســقوط هواپیمای 
اوکراینــی در ســازمان قضائــی نیروهای 
مســلح اســتان تهران به اعتبار صاحیت 

قانونی مورد رسیدگی قرار گرفته است.
وی افزود: تاکنون چندین جلســه دادگاه 
برای این پرونده برگزار شــده است و طبق 
اطاع رســانی های قبلی کــه در خصوص 
این موضوع داشــتیم دادگاه به این پرونده 
نقص گرفت و به دادســرا بازگردانند و پس 
از رفع نقص توسط دادسرا مجدد به دادگاه 
فرســتاد شــد و در نهایت دادگاه جلسات 

رسیدگی را برگزار می کند.
ستایشــی بیان کرد: به لحاظ تقاضایی که 
اولیای دم داشتند از باب همکاری و همیاری 
برگزاری این جلسات به روزهای آتی موکول 
شده است و انشاالله جلســه بعدی تشکیل 
می شــود و دادگاه تصمیم قانونــی لازم را 
پیرامون پرونده اتخاذ می کند.ســخنگوی 
قوه قضائیــه در واکنش به فــوت یک دختر 
نوجوان ۱۲ ســاله در شهرســتان بســتک 
اســتان هرمزگان، اظهار کرد: مراتب تأسف 
و تأثر خود را نسبت به وقوع این حادثه اعام 
می  کنم.وی افزود: طبق گزارش دریافتی در 
تاریخ ۴ دی ماه ســال جاری حدود ساعت 
۱۶:۳۰ بعد از ظهر این اتفاق رخ داده اســت. 
در این رابطــه عوامل انتظامــی در یکی از 
محورهای مواصاتی استان هرمزگان در دو 
خودرو مســتقر و در حال گشت زنی بودند، 
به خودروی پژو پارس دارای شیشــه دودی 

مشکوک می  شوند.

ور شهید سلیمانی خواهد بود ونده تر القاصی:دستگاه قضایی مجدانه پیگیر پر

شماره صورتمجلس 140107000005073299 شماره پرونده:140107920001621116
آگهی ابلاغ

خواهان:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام )ره( دادخواستی مبنی بر ضبط مقدار 17 شعیر پلاک ثبتی 335 
الــی 337 اصلی واقع در بخش یک اردبیل به آدرس اردبیل بازار قیصریه، تقدیم دادگاه ویژه اصل 49 
قانون اساسی استان اردبیل واقع در اردبیل –کارشناسان شهرک اداری – ساختمان دادگاههای عمومی – 
حقوقی اردبیل به کلاسه پرونده 01000095 ثبت گردیده و در حال رسیدگی می باشد و به علت مجهول 
المالک بودن ملک موصوف و درخواست خواهان در اجرای ماده 10 آئین نامه نحوه رسیدگی به پرونده های 
اصل 49 قانون اساسی و با رعایت ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی و دستوردادآگاه، مراتب یک نوبت 
در یکی از جراید کثیر الانتشار آگهی می شود هر شخصی اعم از حقیقی یا حقوقی نسبت به ملک موصوف 
ادعایی داشته باشد ظرف مدت سه روز پس از نشر آگهی و اطلاع از مفاد آن به این دادگاه مراجعه و ضمن 

اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت و جهت ادامه رسیدگی حاضر گردد.
مدیر دفتر دادگاه ویژه اصل 49 قانون اساسی استان اردبیل- بهروز فرجی

شماره صورتمجلس :140107000005073592 شماره پرونده:140107920001620496
آگهی ابلاغ پرونده

خواهان : ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( درخواستی مبنی بر ضبط مقدار 2 سهم مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی 
1876 اصلی واقع در بخش 2 اردبیل ســهم مرحومه خانم آغابیگم پیغامی به آدرس اردبیل، محله تازه شهر رو به 
روی مسجد تازه شهر به مساحت کل ششدانگ 96/8 متر مربع، تقدیم دادگاه ویژه اصل 49 قانون اساسی اردبیل 
واقع در اردبیل –کارشناســان –شــهرک اداری – ســاختمان دادگاههای عمومی – حقوقی اردبیل به کلاسه پرونده 
01000092 ثبت گردیده و در حال رســیدگی می باشد و به علت مجهول المالک بودن ملک موصوف و درخواست 
خواهان در اجرای ماده 10 آئین نامه نحوه رســیدگی به پرونده های اصل 49 قانون اساســی و با رعایت ماده 73 
قانون آئین دادرســی مدنی و دســتوردادآگاه، مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیر الانتشار آگهی می شود هر 
شخصی اعم از حقیقی یا حقوقی نسبت به ملک موصوف ادعایی داشته باشد ظرف مدت سه روز پس از نشر آگهی 
و اطلاع از مفاد آن به این دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت 

و جهت ادامه رسیدگی حاضر گردد.
مدیر دفتر دادگاه ویژه اصل 49 قانون اساسی استان اردبیل
بهروز فرجی- قاضی شعبه دادگاه اصل 49 قانون اساسی اردبیل -محمد واعظی لرد

آگهی مفقودی
برگ ســبز ســواری پژو405رنــگ ســفید روغنی مدل 
موتور164B0019679وشاســی شــماره  1394بــه 

ایــران  شــهربانی  NAAM31FE1FK710676و 
54_246ص92به نام یوسف زارع کمالی مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
برگ سبز وسندوکارت ســواری پژو 206رنگ نقراه ای 
مدل1383به شماره موتور10FSM84633764وشاسی 
83602898وشــهربانی ایــران 54_868ص91به نام 
 ساقی الســادات شــتفی مفقود واز درجه اعتبار ساقط 

می باشد.
یزد
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۵ فیلم کوتاه اکران آنلاین شد
پنج فیلم کوتاه در ژانرهای اجتماعی، وحشــت و خانوادگی به صورت 
آناین به نمایش گذاشته شــد.به نقل از روابط عمومی آثار، پنج فیلم 
کوتاه »مامــور«، »لاتاری«، »چشــم آهــو«، »در میــان تاریکی« و 
»صورتی« از تاریخ ۱۲ دی در پلتفرم هاشــور به صــورت آناین اکران 
شــد.محمدرضا یکانــی تهیه کننده فیلم هــای مذکــور و کارگردان 
فیلم هــای »صورتی« و »لاتاری« هــدف از نمایش ایــن فیلم ها را در 
حقیقت فرصتــی برای عرضه و نمایــش فیلم های کوتــاه و در اختیار 

گذاشتن تجربه های فیلمسازی برای جوانان دانست.
»چشــم آهو« به کارگردانی ملیکا کیارســتمی، »در میــان تاریکی« 
به کارگردانی رضــا انواری و »مأمور« بــه کارگردانی رحمان محمدی 

ساخته شده است.

پرفروش ها در مقایسه  با 3۰ سال قبل
نظر ۳ منتقد: فیلم های ۲۰۲۲ چقدر بد بودند

ســه منتقد از والچر، در گفتگویی فیلم های ۲۰۲۲ را از نظر محتوایی و 
کیفی خیلی بد خواندند. به نقل از ورلد آف ریل، بیلگه ابیری، آلیســون 
ویلمور و آنجلیکا جید باستین منتقدان »والچر« گفته اند آیا باید کمی 
توقعاتمان را کاهش دهیم و از ســینما انتظار زیــادی داریم یا برترین 
فیلم های ســال ۲۰۲۲ ماننــد »تــاپ گان« و »RRR« و »همه چیز 

همه جا به یک باره« واقعا خوب نبودند.
ویلمور در این میان باور دارد هنــوز دلمان می خواهد آنچه روی صفحه 
بزرگ ســینما می بینیم کاما ما را با خودش ببرد و باســتین از نگرانی 
درباره آینده رســانه گفته اســت و ایبری هم می گوید باید بپذیریم که 

اینگمار برگمانی در عصر استریم چهره نمی کند.
سال ۲۰۱۹ در حالی که ســالی فوق العاده از نظر فروش برای سینما را 

رقم زد، اما با ورود کووید، دوران بدی برای سینما شروع شد.
همچنین گفته شــده روی کاغذ ســال ۲۰۲۲ می توانست سال خوبی 
باشــد اما ناامیدی از کارگردان های مولف یکی پس از دیگری بروز کرد 
از »نهنگ« آرونوفســکی گرفته تا »برفک سفید« نوآ بامباک، »باردو« 
ایناریتو، »آمستردام« دیوید او.راسل، »ســتاره ها در ظهر« کلر دنی و 
خیلی های دیگر.همین موجب شــد تــا منتقدان به دلیــل جذابیت 
فیلم های قدیمی بــه دنباله ها بیشــتر بها بدهنــد و فیلم هایی چون 
»تاپ گان: ماوریــک«، »آواتار: راه آب«، »گلس آنیون« بیشــتر مورد 
توجه قرار بگیرند؛ اما واقعیت این است که هیچ حسی از ظرافت در این 
فیلم ها وجود ندارد.در عین حال منتقدان به ســال نو چشم دوخته اند 
که قرار است فیلم های از اسکورســیزی، فینچر، وس اندرسون، نولان، 
مایکل مان، استیو مک کوئین، لانتیموس و خیلی های دیگر با آن راهی 
سینماها شوند.فهرســت پرفروش ترین فیلم های سال در سطح جهان 

هم نشان می دهد چه فیلم هایی بیشتر مورد توجه قرار گرفته اند:

۱. »تاپ گان: ماوریک« با ۱.۴ میلیارد دلار
۲. »آواتار: راه آب« با ۱.۱ میلیارد دلار

۳. »دنیای ژوراسیک: قلمرو« با یک میلیارد دلار
۴. »دکتر استرنج در چندجهانی دیوانگی« با ۹۵۵ میلیون دلار

۵. »مینیون ها: ظهور گرو« با ۹۳۹ میلیون دلار
۶. »پلنگ سیاه: واکاندا برای همیشه« با ۸۰۵ میلیون دلار

۷. »بتمن« با ۷۷۰ میلیون دلار
۸. »ثور: عشق و تندر« با ۷۶۰ میلیون دلار

۹. »نبرد در دریاچه چانگین ۲« با ۶۲۶ میلیون دلار
۱۰. »مرد ماه« با ۴۶۰ میلیون دلار

در عین حال فهرست پرفروش های حدود ۳۰ ســال پیش یعنی سال 
۱۹۹۳ نیز می تواند جالب باشد که شامل این فیلم ها می شد:

»ژوراسیک پارک« ســاخته استیون اســپیلبرگ، »خانم داوت فایر« 
ســاخته کریس کلمبوس با بازی رابین ویلیامز، »فراری« ساخته اندرو 
دیویس با بازی هریسون فورد، »شرکت« به کارگردانی سیدنی پولاک 
با بازی تام کروز و جین هاکمن، »بی خواب در ســیاتل« ســاخته نورا 
افرون با بازی تام هنکس و مگ رایان، »پیشــنهاد بی شرمانه« ساخته 
آدریان لین با بازی رابرت ردفورد و دمی مور، »پرونده پلیکان« ساخته 
آلن جی پاکولا با بازی دنزل واشــینگتن و جولیا رابرتس، »فهرســت 
شیندلر« ساخته اســپیلبرگ با بازی لیام نیســن، بن کینگزلی و رالف 
فاینس، »در خط آتش« ســاخته ولفگانگ پترســن با بــازی کلینت 
ایستوود وجان مالکوویچ، »صخره نورد« ســاخته رنی هارلین با بازی 

سیلوستر استالونه.

گفت وگو با مجری و تهیه کننده »ملک سلیمان«
موضوعات این برنامه به شرایط فعلی ایران 

کمک می کند
مجری و تهیه کننده ویژه برنامه »ملک ســلیمان« که برنامه اش ویژه 
سالگرد شهادت سردار سلیمانی پخش می شــود، تاکید دارد که تمام 
تاششــان را کرده اند تا در ایــن برنامه از زاویه ای دیگر به شــخصیت 
حاج قاسم بپردازند و با وجود سختی های راه، وجوه چالش برانگیز این 
شــخصیت را انتخاب کنند.این برنامه ســاز می گوید: موضوعاتی را از 
شخصیت و هشدارهای حاج قاسم برگزیده ایم که به جامعه حال حاضر 

ایران در سال ۱۴۰۱ می تواند کمک کند.
ســید محمدعلی صدری نیا که این شــب ها برنامه اش به مناســبت 
سومین سالگرد شــهادت سردار سلیمانی از شــبکه یک سیما در حال 
پخش است، در گفت و گویی با ایســنا توضیحاتی را درباره فصل سوم 
»ملک ســلیمان« ارائه کرد.او گفت: فصل سوم این برنامه به مدت چند 
شب است که از شبکه اول سیما پخش می شود. دو فصل قبلی در سال 
های قبل توسط گروه های دیگری تولید و پخش شد و تولید فصل سوم 

را از نیمه تابستان آغاز کردیم.
صدری نیا تاکید کرد: تمام تاشــمان در »ملک سلیمان« بر این بوده 
که با نگاه متفاوت تری نسبت به برنامه هایی که طی این سال ها درباره 
حاج قاسم تولید و پخش شــده اند، به این شــخصیت بپردازیم. شاید 
برنامه های دیگر بیشــتر با رویکرد روایی و خاطره گویی با موضوع حاج 
قاسم مواجه شده بودند که البته آنها هم در جای خود ارزشمند هستند 
ولی ما در فصل ســوم »ملک ســلیمان« تمام تاشــمان را کردیم که 
رویکرد پژوهشی و استنادی در این کار، غالب باشد؛ از این رو پژوهش ما 
بر اساس بازخوانی همه ســخنرانی ها و مصاحبه ها و گفت وگوهایی که 
خود حاج قاسم طی این سالها انجام داده بودند، در یک بازه زمانی یکی 
ـ دو ماهه انجام شــد و نهایتا از بین آنها ۱۰ موضوع انتخاب شــد.تهیه 
کننده »ملک ســلیمان« اظهار کرد: موضوعات این برنامه هرکدام از 
زاویه ای با وضع امروز جامعه و کشورمان نسبت هایی برقرار می کند. ما 
تاش کردیم برنامه و محور اصلی، فضاهای خنثی را دنبال نکند و اتفاقاً 
فضایی باشــد که برای جامعه امروز مفید است؛ ضمن اینکه یک روایت 

واقعی از حاج قاسم را ارائه کنیم و نه یک روایت یک طرفه و یک سویه.

قاب

محمد یزدی که این روزهــا نمایش »نذر عباس« را 
روی صحنه می برد با ابراز تاسف از شرایط اقتصادی 
هنرمندان تئاتر، گفت: هیچ یک از مشــاغل کار خود 
را تعطیــل نکرده اند و فعالان تئاتر هــم باید بتوانند 
فعالیت کنند زیــرا آنها که نمی تواننــد برای تامین 
زندگی خــود دزدی کنند یا شیشــه ماشــین پاک 

کنند.
این کارگردان اضافه کرد: وقتی فعالان تئاتر دســت از 
کار بکشــند فرصت را به کســانی می دهند که جایگاه 

درستی ندارند و شایسته فعالیت در تئاتر ما نیستند.

او در ادامــه با ارائــه توضیحاتــی درباره 
محتــوای نمایش خــود افــزود: نمایش 
ما درباره شــخصیتی واقعی بــه نام عباس 
بربری است که به سردار ســلیمانی عاقه 
بسیاری داشــته و برای دیدن او به سوریه 
می رود اما پیش از دیدن ســردار شــهید 
می شود و به عنوان یکی از شهیدان مدافع 

حرم به شمار می آید.
یزدی اضافه کــرد: نمایش ما درباره ســیر تحول این 
شــخصیت اســت. زیرا پیش از اینکه دلبسته سردار 

سلیمانی شود شخصیتی بوده که تمام تنش 
پر از خالکوبی و فضایش بسیار متفاوت بوده 

است.
او با اشــاره به اینکه این نمایــش با حمایت 
حوزه هنری و مرکز هنرهای نمایشــی روی 
صحنه می رود ادامه داد: نمایش ما به صورت 
امروزی و روایت ما به شــکل کمــدی ارائه 
می شود.یزدی اضافه کرد: اجرای ما از هفتم دیماه آغاز 

شده و تا هفدهم ادامه دارد.
او درباره استقبال تماشــاگران و ظرفیت تبلیغات این 

نمایش توضیح داد: با توجه به اینکه روزهای اول اجرا را 
سپری می کنیم استقبال بد نبوده ولی مشکل تبلیغات 
وجود دارد. بطوریکه امروزه کار تئاتــر همراه با اعمال 
شاقه است اما رسالت من این است که اگر هم اعتراضی 
دارم، آن را بــا زبان هنر مطرح کنــم و بهترین فرصت 

برای ما صحنه تئاتر است.
نمایــش »نذر عبــاس« تــا ۱۷ دیماه در تالار ســایه 
مجموعه تئاتر شــهر روی صحنه می رود. این نمایش 
روایتی مستند از زندگی شــخصیتی مشهور به عباس 

بربری یکی از شهدای مدافع حرم است.

ســتاره فیلم »انتقام جویان« در حین بــرف روبی در 
یک تصادف دچار ضربه شدید قفسه سینه و جراحات 
ارتوپدی شــده و همچنان در مراقبت های ویژه به سر 

می برد.
 به نقــل از گاردین، »جرمــی رنر« بازیگر ۵۱ ســاله 
آمریکایی پس از جراحات وارده ناشــی از تصادف روز 
یکشــنبه تحت عمل جراحی قرار گرفــت و وضعیت 
وی وخیــم اما پایــدار اســت و هم اکنــون در بخش 

مراقبت های ویژه بیمارستان بستری است. 
ایــن بازیگــر ۵۱ ســاله در طــول دوران 
بازیگری خود بــرای بــازی در فیلم های 
»هــرت لاکر« و »شــهر« نامــزد دریافت 
جایزه اســکار شــده اســت و همچنین به 
خاطر بازی در نقــش ابرقهرمان »کلینت 
بارتــون« معروف به هاوکــی در فیلم های 

مــارول و بــرای بــازی در مجموعــه فیلم هــای 

»ماموریت غیرممکن« به شــهرت رسیده 
است.

»انتقام جویــان«   ،)۲۰۱۱( »ثــور« 
)۲۰۱۲(، »انتقام جویــان: عصر اولتران« 
جنــگ  آمریــکا:  »کاپیتــان   ،)۲۰۱۵(
داخلــی« )۲۰۱۶(، »انتقام جویان: پایان 
بازی« )۲۰۱۹( »ماموریــت: غیرممکن - 
پروتکل شبح« )۲۰۱۱(، »میراث بورن« )۲۰۱۲(، 

»هانسل و گرتل: شــکارچیان جادوگر« )۲۰۱۳(، 
»حقه بــازی آمریکایــی «)۲۰۱۳(، »ماموریــت: 
غیرممکــن - ملــت یاغــی« )۲۰۱۵( و »ورود« 
)۲۰۱۶( از جمله دیگر فیلم های ســینمایی »جرمی 

رنر« هستند
»جرمی رنر« قرار اســت در فصل دوم سریال »شهردار 
کینگستاون« ظاهر شود که پخش آن از دو هفته دیگر 

آغاز می شود.

تئاتر

انتقام جویان

خریدار  مصطفــی شــریفی کارگردان 
مستند »خورشــید روز ســیزدهم« که به 
روایتــی از ناگفته هــای مرتبط با تشــییع 
پیکر حاج قاسم ســلیمانی در ایران و عراق 
اختصاص دارد، به ارائــه توضیحاتی درباره 

این مستند پرداخت.
مصطفــی شــریفی کارگــردان مســتند 
»خورشید روز ســیزدهم« به بهانه پخش 
این مســتند از تلویزیون  گفت: این مستند 
درباره مراسم تشــییع حاج قاسم سلیمانی 
و ابومهدی المهندس و یاران شــان در عراق 
و ایران اســت. از آنجایی که بنــده از عوامل 
فیلم مستند »۷۲ ســاعت« بودم و تدوین 
آن مستند را برعهده داشــتم، در ماجرای 
ســاخت آن مســتند به ایــن جمع بندی 
رســیدیم که باتوجه به ابعاد گســترده این 
تشــییع، نمی توان پرداخــت جامعی از آن 
در قالب همان مســتند داشــته باشیم و با 
تصمیم گیری مشــترک مهــدی مطهر و 
مصطفی شوقی، که تهیه کننده و کارگردان 
آن مستند بودند، تصمیم گرفتیم در آینده 
مســتند جداگانــه ای درباره این مراســم 

بسازیم.
وی افزود: برای این مستند تاش کردیم به 
تمام شهرهایی که پیکر حاج قاسم و شهید 
ابومهدی در آن ها تشییع شده بودند برویم 
و با مردم آن شــهرها که در جریان تشییع 
حضور داشته اند صحبت و مصاحبه داشته 
باشــیم. تاش مان هم این بــود که تمام 
ابعاد این تشییع عظیم را در این فیلم ثبت 

کنیم.
این مستندســاز درباره تفــاوت روایت این 
مستند به نســبت آثار مشــابه هم توضیح 
داد: بالاخــره در این ســه ســال، تولیدات 
گســترده و متنوعی درباره حاج قاســم و 
ابومهــدی المهنــدس داشــته ایم که هر 
کدام هم کیفیت های متنوعی داشــته اند. 
ما ســعی کردیــم در ایــن مســتند، ابعاد 
بیشتری را مدنظر قرار دهیم و از زاویه های 

متفاوت تری به این دو شخصیت بپردازیم.
 در جریان تشــییع پیکر این دو شــهید، در 
واقع ورق برگشــت و برای اینکه بدانیم این 

برگشــتن ورق چه معنایــی دارد، باید به 
روزهای قبل از این حادثــه در عراق رجوع 
کنیم. عــراق در آن مقطع به طــور کامل به 
هم ریختــه بود و این واقعیتی اســت که در 
مستندهای ساخته شده کمتر به آن توجه 

شده است.
شــریفی ادامه داد: در کشــور عراق در آن 
مقطع یــک فضای ضدایرانــی و ضدجبهه 
مقاومت به وجــود آمده بود و رســانه های 
سعودی و غربی تمام تاش خود را معطوف 
به گسســت میان ملت ایــران و عراق کرده 
بودند. در چند روز قبل از این حادثه حتی ما 
شاهد تعرض به سفارت ایران در عراق بودیم 
و طیفی از مردم عراق علیه ایران شعارهایی 

را می دادند. 
در فیلــم »۷۲ ســاعت« به نقــل از معاون 
ابومهدی این نکته اشاره شده است که آن ها 
بیم این مسئله را داشتند که از سوی برخی 
از مردم، به پیکر این شهدا جسارت شود اما 
صبح تشییع پیکر این شــهدا، می بینند که 
ورق به طور کامل برگشــته و شاهد تشییع 
بی سابقه ای بودیم. فضا به صورتی بود که در 

شب حادثه در عراق نمی دانستند پیکر این 
شهدا را به کجا باید منتقل کنند و حتی این 
هراس وجود داشــت که پیکر این شهدا از 

سوی برخی تندروها دزدیده شود.
فضا به صورتی بود که در شب حادثه در عراق 
نمی دانستند پیکر این شــهدا را به کجا باید 
منتقل کنند و حتی این هراس وجود داشت 
که پیکر این شهدا از ســوی برخی تندروها 

دزدیده شود
وی تأکیــد کــرد: در همان مســتند »۷۲ 
ســاعت« به بخش هایی از ایــن نگرانی ها 
اشاره شده است اما ماجراهای مرتبط با بعد 

از آن را دیگر به تصویر نکشیدیم.
 آن مستند تا روز شــهادت بود و در همان 
مستند اشــاره می شــود که حتی پیکرها 
را به پزشــکی قانونی هــم منتقل نکردند 
و مستقیم به سردخانه ای در وزارت دفاع 
عــراق می برند تــا آنجا امــکان حفاظت 
دفاعی از ایــن پیکرها داشــته باشــند. 
یکــی دو روز بعد پیکرها بــه ایران منتقل 

می شوند. 
در ابتدا تصمیمی برای تشــییع در کشــور 

عراق وجود نداشــت. صبح همــان روز اما 
متوجه می شوند مردم به خیابان ها آمده اند. 
از همــان منطقه ســردخانه تــا کاظمین 
جمعیت بسیار زیادی جمع شــده بودند و 
وقتی ایــن جمعیت را مشــاهده می کنند، 
تصمیم به مراســم تشــییع می گیرند. در 
همــان عــراق ورق برمی گردد و تشــییع 

بی سابقه ای هم برگزار می شود.
ایــن مستندســاز افــزود: مردم عــراق از 
طیف های مختلف همــه به خیابان ریختند 
و یک صدا از آمریکا و عربســتان سعودی، 
اعام انزجار کردند. انگار که یکی از اعضای 
خانواده شان شهید شده بود. من تصاویر آن 
روز را که تماشا می کردم، گویی همه مردم 
این احساس را داشــتند. کمااینکه آن روز 
تمام ایران یک خانواده شــده بــود و همه با 
هر نگاه و هر تفکری در این مراســم حضور 

پیدا کردند.
شــریفی دربــاره بهره گیــری از تصاویــر 
آرشیوی در این مســتند هم توضیح داد: ما 
هم برای تصاویر تولیــدی و گفتگو با مردم 
به اســتان ها مختلف رفتیم و هم از تصاویر 

آرشیوی مرتبط با روز تشییع در استان ها و 
شهرهای مختلف استفاده کردیم. ما تاش 
کردیم تصاویر را گــردآوری کنیم و آن ها را 
به هم پیوند بزنیم. همه چیز از چشــم های 
مردم در تصاویر، مشــخص و گویا بود. تنها 
در مواردی که نیاز به روایت بیشتر بود سراغ 
مصاحبه رفتیم. همه چیز در چشــم مردم 
قابل مشاهده است. مثاً در جایی که بحث 
آزمایش دی ان ای مطرح می شــود ســراغ 

مصاحبه رفتیم.

بیش از 100 قطعه پیکر شهید به ایران 
منتقل شد

وی در توضیح بیشــتر گفت: وقتی پیکرها 
به ایران منتقل شــدند، بیش از ۱۰۰ قطعه 
بودند و حتــی دو تابوت اضافــه از قطعات 
پیکرهای ناشــناخته همراه شــان بود. در 
کشور عراق، تنها توانسته بودند پیکرهای 
عراقی را شناســایی کنند. بخشی از پیکر 
شــهدای عراقی، با پیکر شــهدای ایرانی 
وارد ایران شــده بــود و بعــد از آزمایش 
دی ان ای ایــن جزئیات مشــخص شــد و 
بعد از جداسازی، بخشــی از پیکر شهدا به 
عراق بازگشت. حتی از آنجایی که خانواده 
ابومهدی هم در ایــران زندگی می کردند، 
پیکر او را هم برای تشــخیص دی ان ای به 

ایران منتقل کردند.
این مستندساز با اشاره به اینکه در بخشی از 
مســتند به ماجرای قربانیان مراسم تشییع 
حاج قاســم در شــهر کرمان هم پرداخته 
شــده اســت، درباره متفاوت ترین تجربه 
خود در مسیر ساخت مســتند »خورشید 
روز سیزدهم« تأکید کرد: واقعیت این است 
که تمام فرآیند ساخت این مستند، حضور 
حاج قاسم را در همه جا احساس می کردیم. 
حاج قاسم در خوزســتان به گونه ای عمل 
کرده بود که مردم آنجا خودشــان را مدیون 
او می دانستند و شــاهد تشییع بی سابقه ای 
هم در آنجا بودیم. در شــهرهای دیگر مانند 
مشهد و کرمان هم شــرایط مشابهی بود و 
تاش کردیم ایــن مشــاهدات را در فیلم 

روایت کنیم.

فعالان تئاتر نباید دست از کار بکشند

ستاره »انتقام جویان« جراحی شد

 پادکست گوش کنید

ویکرد جدید رادیو تهران در فضای مجازی ر
عطیه موذن  فضای مجازی رادیو تهران با 
هدف افزایش اطاعات عمومی و تخصصی 
مخاطبان بــه تولید پادکســت های ویژه با 
موضوعاتی همچون معرفــی تهران قدیم، 
برترین کتاب های ایران و جهان و ســینما 

اقدام کرده است.
ســیدمیثم کطائیان مدیر فضای مجازی 
رادیو تهــران با تاکید بر اینکــه تولیدات 
ویژه این گروه، اغلــب متفاوت از محتوای 
آنتن اســت و مختص انتشــار در بســتر 
فضای مجازی است بیان کرد: در ماه های 
اخیر پادکســت هایی با محوریت معرفی 
مکان هایی خاطره انگیــز از تهران قدیم با 
عنوان »گشــت و گذار تهرونی« به همت 
این گروه تهیه و منتشر شــده که یادآور 
خاطراتی از گذشته اســت و صدای گرم 
آلبرت کوچویــی گوینده پیشکســوت 
رادیو آن را جذاب تر و قابل لمس ســاخته 

است.
مدیر گروه فضای مجازی رادیو تهران با بیان 
اینکه »پادکســت فانوس« یکی از تولیدات 
ویژه فضای مجازی رادیو تهران اســت که 

بــا محوریت کتــاب و کتابخوانی ســاخته 
می شود، افزود: این پادکست صوتی جذاب 
بــا معرفی کتاب هــای پرخواننــده درباره 
داســتان آدم ها و موجودات جهان، گفتگو 
و درد دل هــای مخلوقات با خالق هســتی 
ساخته می شــود. پادکســت »فانوس« به 
روایت یوســف رحیمی روزهای دوشــنبه 
هر هفته در بســتر فضای مجازی منتشــر 

می شود.
کطائیــان در ادامه به دیگر پادکســت های 
تولیــدی اشــاره و بیــان کرد: پادکســت 
»قصه شــب برای مدیران« یکــی دیگر از 
تولیدات ویژه فضای مجــازی رادیو تهران 
با برداشــتی از کتاب قصه های شــب برای 
مدیران اثــر هنری مینتزبرگ اســت. این 
مجموعه پادکســت با موضــوع »آنچه باید 
مدیران بدانند تــا بتوانند بــه بهترین نحو 
وقایع اطراف خــود را مدیریت کنند« تولید 
می شود. میتزنبرگ در این کتاب موضوعات 
گســترده ای از »آمــوزش مدیریــت« تا 
»ســازمان دهی« را از زاویــه ای متفاوت با 
آنچه در کتاب ها و نظریه های مدیریت رایج 

می بینیم به مدیران گوشزد کرده است، این 
مجموعه پادکســت به تهیه کنندگی بابک 
عرفان هاشــمی و روایتی از محمدحسین 
امیدی ساخته شده و سه شنبه ها در فضای 

مجازی منتشر می شود.
مدیر فضــای مجازی رادیو تهران با اشــاره 
به برنامه »کتاب شــب« رادیو تهران عنوان 
کرد: این برنامه سالهاست با صدای دل انگیز 
بهروز رضــوی گوینده پیشکســوت رادیو 
روی آنتن می رود و طرفــداران زیادی دارد 
که شب ها در انتظار می مانند تا این برنامه را 
بشنوند. »کتاب شــب« شنبه تا چهارشنبه 
هر هفتــه از رادیو تهران پخش می شــود. 
اغلب موارد یک کتاب بــه صورت صوتی در 
۵ قســمت تقدیم مخاطبان می شود. گروه 
فضای مجازی رادیو تهــران برنامه »کتاب 
شب« را به صورت پادکســت تهیه کرده و 
در فضای مجــازی در اختیــار عموم مردم 
قرار می دهد. در واقع مخاطبان می توانند با 
گوش دادن به این پادکست یک کتاب را به 

اختصار بشنوند.
کطائیان بــا بیان اینکــه »کافه طهرون« 

یکــی دیگــر از تولیدات فضــای مجازی 
بــا موضــوع کتــاب و کتابخوانی اســت 
گفــت: پادکســت »کافه طهــرون« هم 
با هــدف آشــنایی مخاطبان بــا برترین 
و پرطرفدارتریــن کتاب هــای جهان به 
تهیــه کنندگی بابــک عرفان هاشــمی 
و روایتگری صــدای نام آشــنای آلبرت 
کوچویی گوینده پیشکسوت رادیو، تولید 
شده و شــنبه ها در بســتر فضای مجازی 

منتشر می شود.
مدیر فضای مجازی رادیو تهــران در پایان 
این گفتگو با اشاره به پادکست »سینما عصر 

جدید« به عنوان یکی دیگر از تولیدات ویژه 
فضای مجازی رادیو تهران گفت: مجموعه 
پادکست »سینما عصر جدید« به تحلیل و 
بررسی تولیدات سینمای اعتراض در جهان 
می پردازد. این پادکســت ویدئویی جذاب 
به تهیه کنندگی هدی فاح و کارشناســی 
صوفیــا نصرالهی منتقــد ســینما تولید 

می شود.
تولیدات فضــای مجازی رادیــو تهران در 
پایگاه اطاع رســانی این شــبکه رادیویی 
و   www.radiotehran.ir نشــانی  بــه 

شبکه های اجتماعی عرضه می شود.
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بانوان ایرانی موفق به ثبت رکوردهای ملی 
غواصی آزاد شدند

 یکی از اعضای تیــم بانوان غواصــی آزاد ایران موفق بــه ثبت رکورد 
در رشته های »بدون فین به عمق ۳۰ متر« و رشته »مونوفین عمق ۳۵ 
متر« و دیگری در رشــته »فری ایمرشن با عمق ۳۶ متر« به رکورد ملی 

مسابقات جام جهانی غواصی آزاد شدند.
 تیم بانوان غواصی آزاد ایران برای نخستین بار در مسابقات جام جهانی 

غواصی آزاد ۲۰۲۲ شهر کاش ترکیه شرکت کرد.
در جریان این رقابت ها که زیر نظر فدراســیون جهانی CMAS برگزار 
شد، سمیرا کمالفرد با ثبت دو رکورد ملی در رشته های »بدون فین به 
عمق ۳۰ متر« و رشته »مونوفین عمق ۳۵ متر« به عنوان نفر اول ایران 

در رنکینگ های جهانی فدراسیون جهانی قرار گرفت.
در این رقابت ها فاطمه صادری غوص بســیار خوب ۴۷ متر را اجرا کرد 
و مژگان شــکوری هم عمق ۳۰ متر در رشــته فین دوتایــی را به ثبت 

رساندند.

در ادامه رقابت های مســابقات جام جهانی غواصی آزاد ۲۰۲۲ ترکیه، 
مژگان شکوری در رشته فری ایمرشن )غواص با حبس نفس و با کشش 
طناب به سمت عمق رفته و باز می گردد( با عمق ۳۶ متر به رکورد ملی 

دست پیدا کرد.
شکوری بعد از پشت سر گذاشــتن کمپ های تمرینی و آمادگی کامل 
در مسابقات جام جهانی CMAS در شهر کاش ترکیه حاضر شد اما به 
دلایل فنی موفق به ثبت رکورد ملی نشــده بود اما دی ماه سال جاری 

موفق به ثبت جهانی رکورد ملی ۳۶ متر شد.

باوجود گمانه زنی های فراوان
طارمی در پورتو ماندنی شد

قرارداد مهدی طارمی مهاجم ایرانی باشــگاه پورتو پس از بازی بعدی 
این تیم در هفته آینده تمدید خواهد شد.

 مهدی طارمی مهاجم تیم ملــی فوتبال ایران در ســال ۲۰۲۰ به تیم 
پورتو پرتغال پیوســت و قراردادی چهار ســاله با این تیم امضا کرد. در 
شــرایطی که هنوز یک فصل و نیم دیگر تا پایان قرارداد طارمی با پورتو 
باقی مانده است، باشــگاه پرتغالی قصد دارد آن را حداقل برای سه سال 

دیگر تمدید کند.
روزنامه »ابولا« پرتغال در شــماره امروز خود خبر داد قرارداد طارمی 
با پورتو بعد از بازی بعدی این تیم مقابل کاســا پیا تمدید می شود. این 
مسابقه شنبه هفته آینده در چارچوب مســابقات لیگ پرتغال برگزار 
می شود و می توان انتظار داشت طی روزهای بعد از آن، پورتو طارمی را 

پای میز تمدید قراردادش بنشاند.

پورتو از چند ماه قبل و حتی پیش از شروع جام جهانی ۲۰۲۲ به دنبال 
این بود تا طارمی را برای تمدید قــراردادش راضی کند اما مهاجم ایران 

همه چیز را به بعد از جام جهانی موکول کرد.
نگرانــی پورتو چندان بــی دلیل هم نبــود چرا که طارمــی در همان 
بازی نخســت ایران مقابل انگلیس دو گل به ثمر رســاند و باعث شــد 
تا توجه رســانه ها و چند باشــگاه بــزرگ اروپایی از جمله آرســنال و 
منچســتریونایتد را به خود جلب کند.حتی چنــد روز پیش هم »اکرم 
کنور« خبرنگار فعال در حوزه نقل و انتقالات فوتبال اروپا مدعی شــد 
تیم هایی از سه کشــور ایتالیا، انگلیس و فرانسه خواهان جذب طارمی 

هستند اما هیچکدام از این پیشنهادات به صورت رسمی تایید نشد.
در نهایت به نظر می رســد طارمی که بهترین روزهای دوران حرفه ای 
خود را در پورتو ســپری می کند، بــه تمدید قراردادش بــا این مدافع 
عنوان قهرمانی لیگ پرتغال راضی شده و حداقل نیمی از تصمیم برای 
ترانسفر شدن احتمالی اش به باشــگاه های دیگر اروپایی را در اختیار 

مدیران پورتو قرار داده است.

»اطلاعات تکمیلی نیاز است«
واکنش فدراسیون به انتخاب سرمربی تیم ملی 

و حضور نایب رئیس تحمیلی!
ســخنگوی فدراســیون فوتبال با بیان اینکه این فدراســیون در حال 
گفتگو و بررسی برای انتخاب سرمربی جدید تیم ملی است، به احتمال 

حضور یک نایب رئیس تحمیلی برای کمیته بانوان واکنش نشان داد.
 احسان اصولی عضو هیات رئیسه و سخنگوی فدراسیون فوتبال پس از 
پایان جلسه هیات رئیسه این فدراسیون در خصوص انتخاب سرمربی 
تیم ملی فوتبال ایران گفت: همکاران در حال گفتگو هستند. یکسری 
اطاعات فنی و شرایطی که باید مدنظر باشد را در حال گفتگو هستند. 
این قصه ادامه دارد. ممکن است در این جلسه یا جلسات دیگر به نتیجه 

برسیم. شاید به اطاعات تکمیلی مورد نیاز باشد.
وی درباره انتخاب سرمربی تیم امید یادآور شد: مذاکرات اولیه در حال 
انجام است. گزینه هایی مدنظر است. گفتگوهای اولیه انجام شده است. 

وقتی به نتیجه و توافق برسد، در هیات رئیسه بررسی می شود.
سخنگوی فدراســیون فوتبال همچنین با بیان اینکه شهره موسوی از 
پست نایب رئیسی بانوان رفتنی است، گفت: شرایطی پیش آمده که در 
خدمت شهره موسوی نخواهیم بود. طبق اساسنامه، رئیس فدراسیون 
به هیات رئیســه پیشــنهاد می دهد و سرپرســتی برای کمیته بانوان 
انتخاب می شــود. منتظر پیشنهاد رئیس هســتیم. به محض تشکیل 

مجمع، به رای مجمع هم گذاشته می شود.
اصولی در واکنش به خبرهایــی که درباره حضور ســارا رضایی دختر 
محسن رضایی برای پســت نایب رئیسی بانوان و فشــار بیرونی برای 
انتخاب او منتشر شده است، اظهار کرد: شــایعاتی شده بود که از سوی 
افرادی برای انتخاب نایب رئیس بانوان تحت فشــار هســتیم که کاماً 
تکذیب می شود. کسی که قباً در فدراسیون مشــاور بوده، این روزها 
حرفهای کذب می زند که سابقه دارد! یکسری مطالب را به شکل شایعه 
منتشر می کنند که تکذیب می کنیم. هیچ فشــاری وجود ندارد. طبق 
اساسنامه، رئیس فدراســیون و اعضای هیات رئیســه تصمیم گیری 

می کنند و در وقت خودش به مجمع بررسی می شود.

میدان

پیشکسوت تیم فوتبال استقال با اشــاره به در پیش 
بودن دیــدار برابر تراکتور گفت: آبی پوشــان باید این 
دیدار را با سرمربی در کنار زمین برگزار کنند که اتفاق 

خوبی نیست.
منصور رشیدی در مورد آخرین دیدار از نیم فصل اول 
که آبی پوشان در تبریز باید به مصاف تراکتور این شهر 
بروند افزود: اســتقال دو بازی حســاس برابر تراکتور 
خواهد داشت. پنجشــنبه این هفته آخرین هفته دور 
رفت لیگ را انجام می دهد و سه شنبه آینده این بار در 
تهران و در جام حذفی به مصاف سرخپوشــان تبریزی 
می رود. هر دو دیدار برای دو تیم حســاس است و هیچ 
کدام نمی خواهند نتیجه را واگــذار کنند. خصوصاً در 
جام حذفی که هر تیمی بازنده باشــد بایــد از گردونه 

رقابت ها کنار برود.
وی افزود: اســتقال مقابل مس چند بازیکن کلیدی 
خود را در اختیار نداشــت و نتوانســت از آنها استفاده 
کند اما حالا برای دیدار روز پنجشنبه از لحاظ بازیکن 

مشــکلی ندارد و با توجه به پایان محرومیت 
این سه بازیکن می تواند از آنها استفاده کند. 
اســتقال می داند پیروزی در این دو دیدار 
از لحاظ روحی و روانی شــرایط را برای آبی 
پوشان بهتر خواهد کرد. تمام تاش ساپینتو 
باید این باشــد که بتواند در ایــن دو دیدار 
برنده از زمین خارج شــود البته در دیدار روز 

پنجشنبه تســاوی در خارج از خانه هم خوب است اما 
سه شنبه آینده باید اســتقال ببرد تا بتواند امیدوار به 

قهرمانی در جام حذفی باشد.
کارشــناس فوتبال با انتقاد از رفتارهای غیرحرفه ای 
ساپینتو هم گفت: سرمربی استقال دچار یک اشتباه 
بزرگ دیگر شد. او باز هم از کوره در رفت و در دیدار برابر 
مس با کارت زرد روبرو شد و حالا باید روز پنجشنبه از 
روی سکوها تماشاگر بازی باشد. حضور سرمربی کنار 
زمین یک پوئن مثبت برای تیم اســت. هم نکات فنی 
را به بازیکنان می گوید و هــم آرامش را به تیم می دهد 

اما سرمربی استقال تنها مربی ای است که 
در این فصل ۴ بار از نشستن بر روی صندلی 
مربیگری محروم شــده و ایــن می تواند به 
عملکــرد بازیکنان اســتقال ضربــه بزند. 
امیدوارم مسئولان باشــگاه فکری برای این 
موضوع داشته باشند تا این مربی خود را وارد 
هر حاشــیه و درگیری نکند. چرا که اگر این 
رفتار ادامه پیدا کنــد در نیم فصل دوم هم باید چندین 

بازی را از روی سکو نظاره گر باشد.
رشــیدی ادامه داد: با توجه به اینکــه او در دیدار برابر 
تراکتــور در کنار زمین نخواهد بود باید قبل از شــروع 
بازی کامــاً بازیکنانش را از لحاظ فنــی توجیه کند و 
از آنها بخواهد خواســته های او را در زمین پیاده کنند. 
باید امیدوار باشیم این اخراج و نبودن کنار زمین برای 

آخرین بار باشد و او متنبه شده باشد.
وی در مورد شــروع فصل نقل و انتقالات در نیم فصل 
لیگ ۲۲ هــم گفت: اســتقال باید هر چه ســریع تر 

ضعف هایش را ترمیم کند. به دنبــال جذب بازیکنانی 
باشد که می توانند کارایی لازم را داشته باشند نه اینکه 
در هیاهوی نقل و انتقالات بازارگرمی کنند. آبی پوشان 
به یک هافبک بازی ساز و یک مهاجم گلزن نیاز دارند. 
در خط میانی نیاز به یک هافبکی اســت که بتواند هم 
طراح باشــد و هم مهاجمان را در موقعیت گلزنی قرار 

دهد.
کارشــناس فوتبال تاکید کرد: خریدها باید بر اساس 
نیاز باشد. باشگاه می تواند حتی جوانان با استعدادی را 
هم به خدمت بگیرد که بتوانــد در آینده از آنها بهترین 

استفاده را داشته باشد.
رشــیدی در پایان خاطرنشــان کرد: در نیم فصل اول 
تنها در چند دیدار شــاهد حضور هواداران بودیم و بعد 
از آن یک فوتبال بدون هیاهو و جذاب را دیدیم. فوتبال 
بدون تماشــاگر معنایی ندارد و امیدوارم با شروع نیم 
فصل دوم شاهد حضور تماشاگران در ورزشگاه بوده تا 

فوتبال ما بتواند رونقی دوباره بگیرد.

استقلال

ریحانه اسکندری  پس از حواشی مربوط 
به پاداش های نجومی و حواله خودرو برای 
فوتبالیســت های علی رغم کســب نتیجه 
نامطلــوب در جــام جهانــی ۲۰۲۲ قطر و 
شکست های سنگین، ورزشکاران زیادی از 
رشته های مختلف واکنش های قابل تاملی 

از خودشان نشان دادند.
حتی اگر طبق گفته و ادعای بعضی ها برای 
ملی پوشان پوشان حواله خودرویی در کار 
نبوده باشــد، باز هم نمی توان از پاداش ۱۵ 
هزار دلاری تنها برای شکســت ولز در جام 
جهانی گذشت، آن هم در شرایطی که بقیه 
ورزشکاران در رشــته های دیگر برای هیچ 
کدام از افتخارات بزرگ خود چنین پاداش 
هایی را از طــرف مســئولین دریافت نمی 
کنند.این مســئله مربوط به دیروز و امروز 
هم نیست، سالیان دراز است که ورزشکاران 
غیر فوتبالی نسبت به تفاوت فاحش پاداش 
بین رشــته هــای غیرفوتبالــی و تیم ملی 
فوتبــال اعتراض می کنند و صدایشــان به 
گــوش وزارت ورزش نمی رســد. تفاوتی 
نمی کند وزیر چه کسی باشــد، آن چیزی 
که مشخص است این اســت که هیچ کس 
نمی خواهد یک بار برای همیشه به مسئله 
عدالت و رســاندن حق به حق دار رسیدگی 

کند.
مبحث شایسته سالاری به طور کل از ورزش 
رخت بر بسته است.شاید بتوان با پرافتخار 
ترین تیم والیبال نشســته جهان آغاز کرد. 
تیم ملی والیبال نشســته ایــران که غول 
والیبال معلولین جهان اســت و عما هیچ 
تیمی در جهان توان مقابله بــا آن را ندارد. 
کسب قهرمانی پارا المپیک و جهان آن هم 
با تعداد دفعاتی که از انگشتان دست بیشتر 
می شود کاری است که والیبال مردان ایران 
آن را بارها و بارها انجام داده اند اما درســت 
بعد از این اتفاقات بود کــه مرتضی مهرزاد 
کاپیتان تیم ملی والیبال نشســته ایران به 
رغم پاداش ها و تفاوت فاحش آن با فوتبالی 

ها اعتراض کرد.
او در واکنش بــه این تبعیض هــا به کنایه 
گفت: »الان چند هفته است که از مسابقات 
جهانی برگشته ام اما حتی یک نفر از وزارت 
ورزش پیگیر ما نبود. گفتن این حرف ها هم 
زشت است. همیشــه وقتی یک ورزشکار از 
ایران خارج می شود و به کشور دیگر می رود، 
به آنها می گویند خیانت کــرده اند اما چرا 
مسئولان یک بار از خودشــان نمی پرسند 
چرا این ورزشــکار تصمیم گرفته برود و در 
کشــور دیگری فعالیت ورزشی اش را انجام 
دهد؟ مســئولانی که باعث ایجــاد چنین 
شرایطی شــدند باید پاســخگو باشند. در 
مسابقات جهان موفق شــدیم تیم آمریکا 
را با نتیجه ســه بــر صفر شکســت دهیم؛ 
همین آمریکایی که نتایج آن مهم اســت، 
مگر ما می گوییم به ما پــول بدهند اما چرا 
حتی با یک شــاخه گل به اســتقبال ما در 
فرودگاه نیامدنــد؟ حتی وزیــر ورزش به 
جای خودش بــه معاونانش هم نگفت که به 
استقبال ما بیایند. البته در این چند سال به 
بی مهری ها و بی توجهی ها عادت کرده ایم. 
در هر تورنمنت و مســابقه ای که شــرکت 
می کنیم به طور حتم یک مــدال برای تیم 
والیبال نشسته کنار گذاشته اند ولی مگر ما 
آدم نیســتیم که حتی با یک شاخه گل هم 
به اســتقبال ما نیامدند؟ مسئولان ورزش 
همه پول ها را به فوتبالیســت ها می دهند، 
هیچ اشکالی ندارد بدهند، اما این تبعیض تا 
کی ادامه دارد؟ ورزشکاران والیبال نشسته 
و جانبــازان و معلولین بچه های ســرراهی 
وزارت ورزش و جوانان هستند. این مسائل 

برای ورزش ایران زشت است.«
مهرزاد در ادامه گفت: »بــاز هم تاکید می 
کنم ما به فوتبال حســادت نمی کنیم، من 
طرفدار پرسپولیس هســتم و دوست دارم 
هزاران هزار یورو و دلار به فوتبالیست ها پول 

بدهند اما در کنارش به ما که در مســابقات 
جهانی و پارالمپیک همیشه پرچم ایران را 
به اهتزاز درمی آوریم هــم توجه کنند. این 
خواســته زیادی نیست. مســئولان با یک 
شاخه گل به اســتقبال تیم قهرمان جهان 
می آمدند و حتی پول آن شــاخه گل را هم 
با ما حساب می کردند ولی به تیم ما احترام 
می گذاشــتند. گفتن این حرف ها زشــت 
اســت. اگر ما فوتبالی بودیم شرایط بهتری 
داشتیم اما متأسفانه جرممان این است که 

ورزشکار جانبازان و معلولین هستیم.«
مرتضی مهــرزاد هیچ چیــزی درمورد رقم 
پاداش برای والیبال نشسته نگفت تا چندی 
بعد هادی رضایی سرمربی تیم ملی والیبال 
نشسته گفت: »از سوی فدراسیون جانبازان 
و معلولین ۵۵۰۰ یــورو در اختیار کادرفنی 
قرار گرفت که پس از کسب عنوان قهرمانی 
در جهان، این مبلغ بیــن بازیکنان، اعضای 
کادرفنی، پزشــک و سرپرست تیم تقسیم 
شــد.«در شــرایطی که اعضــای تیم ملی 
والیبال نشســته را ۲۰ نفر فرض کنیم بعد 
از قهرمانــی جهان به هر یــک از این نفرات 
رقمی حدود ۲۷۵ یورو تعلق گرفته اســت. 
این پاداش تیمی اســت که با هفت طا و دو 
نقره پارالمپیــک پرافتخارترین تیم جهان 
اســت.بعد از والیبال نشســته می توان به 
کشتی پرداخت، کشــتی گیرانی که بار ها 
و بارها از ســد آمریکا هایی گذشــته اند و 
همیشه با کسب مدال ها خوش رنگ افتخار 

پرچم ایران بوده اند.
تیم ملی کشــتی ایران در مسابقات جهانی 
نروژ مقام ســوم را به دســت آورد. عاوه بر 
این ۶ نفر از کشــتی گیران ایران فینالیست 
شــدند.تیم ملی موفق به کســب سه مدال 
طا، ســه نقــره و یک برنز شــد. حســن 
یزدانی، کامران قاســم پور و امیرحســین 
زارع طایی های تیم ملی کشــورمان بودند 
که بعد از مدال شــان ۱۴۰۰ یــورو )حدود 
۵۵میلیون تومان( از فدراســیون کشــتی 
پاداش گرفتنــد. پاداش علیرضا ســرلک، 
امیرمحمــد یزدانی و محمد نخــودی نیز 
که به مدال نقره جهان رســیدند نیز ۱۱۰۰ 
یورو بود و مجتبی گلیج مرد برنزی کشــتی 
ایران نیز ۹۰۰ یورو پاداش گرفت. تیم ملی 
کشــتی فرنگی ایران هم با هدایت حســن 
رنگرز به عنــوان قهرمان رقابت های جهانی 
۲۰۲۲ بر ســکوی نخســت جــام جهانی 
ایستاد. اتحادیه جهانی کشتی مبلغ ۷۰هزار 
فرانک سوییس که تقریبا معادل ۲میلیارد 
و ۵۰۰میلیون تومان است را به عنوان جایزه 
تیم نخست به ایران اهدا خواهد کرد. با اعام 
علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی، این 
پاداش بین اعضای تیم ملی کشــتی فرنگی 
تقســیم شــد.چندی پیش محمدابراهیم 
امامی سخنگوی فدراسیون کشتی در رابطه 
با پاداش های تیم ملی کشــتی و بدقولی ها 

در مورد پرداخت آن ها گفت: »متأســفانه 
جوایز و پاداش کشتی گیران هنوز پرداخت 
نشــده ولی شــاهد ایــن هســتیم که به 
فوتبالیســت ها پاداش باخت و حذف شدن 

از جام جهانی می دهند.«
کامران قاســم پــور در واکنش به مســئله 
تبعیــض در پرداخت پاداش ورزشــکاران 
گفت: »واقعا خنده دار اســت کــه من دو 
سال اســت قهرمان جهان می شوم و برمی 
گردم، اما همان پاداشــی که خــود وزارت 
ورزش هم تصویب کــرده را نمی دهند. اگر 
هم بدهند، به نظرتــان ۱۵۰ میلیون تومان 
دردی از ما دوا می کند؟ بــه فوتبال پاداش 
های میلیــاردی می دهند، اما به کشــتی 
که می رســند، می گویند بودجــه نداریم. 
چطور بودجه در زمان قهرمانی های کشتی 
محدود می شــود؟ در حین جام جهانی به 
فوتبالیســت ها پاداش دادند، اما دو ســال 
از قهرمانی مــا می گذرد و هنــوز از پاداش 

خبری نیست.«
او در ادامه گفت: »کمی هم مســئولان باید 
انصاف داشته باشــند. اگر پاداش و بودجه 
هســت، باید برای همه باشــد. اینکه فقط 
یک رشته دیده شــود و بقیه نادیده گرفته 
شــوند، فقط دلســردی به بار مــی آورد. 
کشتی در ۷۰ ســال اخیر پرچمدار ورزش 
ایران بوده و همواره در مســابقات جهانی و 
المپیک بهترین نتایج و مدال ها را کســب 
کرده است. جالب اســت که همه مسئولان 
به قطر ســفر کردند تا کنار تیم ملی باشند، 
اما ما چند روز دیگر به جام جهانی می رویم و 
هیچ کس به خودش زحمت نداده که تا خانه 
کشــتی بیاید. حداقل بیایند و از ما بپرسند 
که مشکلی ندارید. این را هم از ما دریغ می 
کنند و این انصاف نیست. تبعیضی که دولت 
بین ورزشــکاران و قهرمانان قائل می شود، 
خیلی ها را ناراحت کــرده و حرف هایی که 
من می زنم، فقط صحبت من نیست و خیلی 
از قهرمانان از دیروز بــا من تماس گرفتند و 
ابراز ناراحتی کردند. ما هم عرق می ریزیم و 
زحمت می کشیم، اما مثل فرزنده ناخوانده 

با ما برخورد می کنند.«
در ادامه و با واکنش براداران گرایی مشخص 
شد کشــتی گیران ایرانی دو سال است که 
پاداش های اندک خود را دریافت نکرده اند؛ 
برادران گرایی نوشــتند: »از دو سال پیش 
تا حالا جوایز کشــتی گیران را نــداده اید. 
مگر بیشــتر افتخارات ورزش تان مربوط به 
کشتی نیست؟ پس چرا گل ریزان تان برای 

فوتبال است؟!«
این مســئله در مورد تیم ملــی والیبال هم 
صدق می کند. قبل از ماجرا ها و حواشــی 
حواله های تیم ملی فوتبال، ســید محمد 
موسوی در واکنش به مبحث دریافتی های 
تیم ملی والیبال واکنش نشان داده و اشاره 
کرده بود که سال های زیادی است که هیچ 

پول و پاداشــی از طریق فدراســیون برای 
ملی پوشــان والیبال واریز نشده است. این 
در شرایطی اســت که والیبال مردان ایران 
بارها و بارها در مســابقات مختلف عملکرد 
درخشانی داشتند و در حال حاضر از قدرت 
های مطرح والیبال دنیا هســتند. والیبال 
ایران که بارها و بارها از پس آمریکا، لهستان، 
برزیل و.. دیگر تیم هــای قدرتمند بر آمده 
سال هاست با مشــکاتی در حوزه دریافت 

پاداش و امکانات مواجه است.
زمان اعــزام تیم ملی والیبال به مســابقات 
قهرمانی جهان محمد موســوی اردو های 
تیم ملی را ترک کرد، ایــن موضوع خانواده 
والیبال را شــوکه کرد. موسوی در واکنش 
به خداحافظــی ناگهانــی اش از تیم ملی و 
شــرایط ناراحت کننده پــاداش تیم ملی 
گفت: »من شــاید صدای ســایر بچه هایی 
باشم که تحت فشار هستند. تیم ملی حدود 
۵۷ روز پرفشــار را در مسابقات خارج کشور 
گذراند، ولی فدراســیون به بازیکنان، فقط 
۱۸ میلیون تومان پاداش داد که از چند ماه 

حقوق یک کارگر هم کمتر است«.
چندی بعــد میاد عبــادی پــور کاپیتان 
تیم ملی هم در حمایت از اعتراضات ســید 
محمد موسوی گفت: »اگر این ۱۸ میلیون 
را نمی دادند بهتر بــود. ۱۸ میلیون پاداش 
فدراســیون والیبال برای بازیکنان، شوخی 

نامناسبی بود.«
حالا و بعد از این که ورزشکاران غیر فوتبالی 
به هر شــکل و شــیوه ای ناراحتی خود از 
تبعیض وزارت ورزش بین تیم ملی فوتبال 
و رشــته های غیــر فوتبالی نشــان دادند، 
محمدرضــا حضرت پور لیبــروی تیم ملی 
گفت: » اگــر ۱۰درصد امکانــات و پاداش 
فوتبالیست ها به والیبال تزریق شود، خیلی 
تاثیرگذار است و شک نکنید والیبال خیلی 
بیشتر از قبل پیشــرفت می کند. وقتی تیم 
ما آمریکا را می برد حتما پتانســیل خوبی 
دارد و لایق بهترین هاســت، نه تنها والیبال 
که بقیه رشــته ها هم همین طور است اما 
من ندیده ام بابت شکست آمریکا از والیبال 
تجلیل کنند و پــاداش خوبی هم بدهند. ما 
آمریکا را بردیم نهایت ۲۰۰دلار فدراسیون 
پاداش داد، اما فوتبالیست ها فکر نمی کنم 
زیر ۲۰-۱۰هزار دلار گرفته باشــند. کاش 
مسئولان اجازه می دادند کمی فوتبالیست 
ها هم سختی بکشند. چرا همیشه جیب آنها 
پر است و ما این همه ســختی می کشیم؟ 
ما نمــی گوییم به تیم ملــی فوتبال پاداش 
ندهند، به آنها هم برســند، امــا جوری که 

ارزش داشته باشد.«
اوضاع پاداش های نامناسب به این جا ختم 
نمی شود، رئیس فدراسیون قایقرانی هم در 
واکنش به شرایط و بودجه های نامناسب در 
این فدراســیون گفت: »ما برای حل مشکل 
تجهیزات به بودجه کان و کمک مسئولان 

دیگر نیاز داریم. البته مســئولان ورزشــی 
کمک مــی کننــد و منظور مــن کمک از 
سوی مسئولان غیر ورزشی خارج از وزارت 
ورزش، کمیته ملی المپیــک و پارالمپیک 
اســت. افرادی کــه نزدیک انتخاباتشــان 
دوست دارند با ورزشکاران ما عکس بگیرند، 
در این زمینه هم کمک کننــد. ارگان های 
زیادی هستند که می توانند کمک کنند تا 

راحت تر از این پیش برویم.«
رییــس فدراســیون قایقرانی با اشــاره به 
ناراحتی ورزشکاران تاکید کرد: » ورزشکار 
من در همین هوای ســرد زخم دستش باز 
شد و خونریزی کرد. وقتی به من نشان داد، 
گفتم اشکال ندارد، می خواهم برایتان شب 
یلدا بگیرم که گفت بقیــه حواله خودرو می 
گیرند اما عیبی ندارد؛ پدر خانواده ما شــب 
یلدا می گیــرد و در همین حد وســع دارد. 
ایــن یعنی چه؟ مــن به نمایندگــی از ۵۲ 
فدراســیون  دیگر صحبت می کنــم. اگر به 
فوتبالیست ها بگویند بعد از دو باخت و یک 
پیروزی در جام جهانی ، یک پنت هاوس در 
الهیه و خودرو مازراتی و حقوق مادام العمر 
می دهیم، ما باز هم ناراحت نمی شــویم اما 
از این ناراحتم که چرا به ورزشــکار من که با 
ســختی مدال می گیرد، این چیزها را نمی 

دهند.«
همــان طور کــه در ابتــدا گفته شــد این 
موضوع مربوط بــه دیروز و امروز نیســت، 
هدیه کاظمی نخســتین بانــوی مدال آور 
در رشته قایقرانی سال ۹۷ بعد از درخشش 
در مسابقات آســیایی جاکارتا گفته بود: » 
به هرحال ورزشــکارانی همچون بنده که نه 
حقوقی از فدراســیون دریافت می کنیم و 
نه بیمه هســتیم و از طرفی حمایت استانی 
هم ضعیف اســت که تجلیل بنــده پس از 
کسب مدال در بازی های آسیایی به مراتب 
پایین تــر از اســتان های دیگر بــود، تنها 
امیدمان به همین مســابقات بین المللی و 
پاداش های آن است. هر بار جلوتر می رویم 
به جای آنکه بر پاداش ها افزوده شــود، از آن 
کاسته می شود. در رشــته ای مثل قایقرانی 
یکبار می گویند چون گروهی اســت جوایز 
بین دو تا چهار نفر تقسیم می شود، بار دیگر 
چهار مدال کســب کردم تنهــا یک جایزه 
کامل داده شــود و مابقی از آن ها کاســته 

شد.«
کاظمی در ادامه با انتقــاد از اینکه نمی دانم 
چه زمان چنین مســائلی به اتمام می رسد، 
اظهار کرده بود: »ورزشــکاران غیر فوتبالی 
نه قرارداد مناســبی با باشــگاه ها دارند و نه 
حقوقی از جایی دریافت می کنند پس باید 
از محل همین پاداش ها برای زندگی شــان 
برنامه ریــزی کنند. با بالا رفتــن هزینه ها، 
به واقع نمی تــوان اینچنیــن از پس تأمین 
خرید وسایل و تجهیزات و سایر هزینه های 
جانبی درآمد پس نیاز اســت مســئولان 
بیش ازپیش به فکر ما ورزشکارانی باشیم که 
با اهتزاز پرچم مقدس کشورمان در میادین 
بین المللی بیش ازپیــش در مقابل هجمه 
دشمنان ایستادگی می کنم.شرایط سختی 
برای ورزشــکاران غیر فوتبالــی این روزها 

حکم فرماست«
بدقولی ها و خنده دار بــودن رقم پاداش ها 
برای رشــته های غیر ورزشــی موضوعی 
است که اســت که همواره ورزشــکاران به 
آن اعتراض داشــته اند و خواســتار رعایت 
عدالت در این حوزه بوده انــد. این موضوع 
که بعضی از فدراســیون ها شرایط سخت 
مالی دارند و بعضی از فدراسیون ها در دادن 
پول به ورزشــکاران کم کاری می کنند در 
نهایت همه آسیب ها را به ورزش می رساند 
و شرایط آرامش روانی ورزشکار را زیر سوال 
می برد. باید دید چه زمانــی وزارت ورزش 
قصد ورود و رسیدگی جدی به این موضوع 
را دارد؛البته اگر همتی در این زمینه وجود 

داشته باشد!

ساپینتو اشتباه بزرگی را مرتکب شد



اصفهان-مریــم مومنی رئیس مرکز 
پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان 
گفت: رویداد بین المللی ســرمایه گذاری 
اســتان اصفهان در ماه هــای آینده برگزار 
می شود و شــهرداری اصفهان تعداد قابل 
توجهی از پروژه هــای خود را در آن معرفی 

می کند.
مصطفی نباتی نژاد با اعلام این خبر و با اشاره 
به تدابیر مدیریت شــهری برای اســتقبال 
از ســرمایه گذاران اظهار کــرد: پروژه های 
مشارکتی اعتبار به دســت آمده شهرداری 
را در ســال گذشته از ســرمایه گذاری های 
مشــارکتی به طور قابل توجهی افزایش داد 
و مقرر شــد حدود یک هزار و 200 میلیارد 
تومان از بودجــه شــهرداری از پروژه های 

مشارکتی تأمین شود.
او افزود: در حال حاضر در یک مسیر سنتی 
مشــارکت  مدنی قرار داریــم اما در تلاش 
هستیم تا این مشارکت بر ســایر پروژه ها 
به ویژه در حوزه گردشــگری تعمیم داده 
شــود، همچنین در حوزه های حمل ونقل 
عمومــی، فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی 

نیز پروژه هایــی به عنــوان اولویت در نظر 
گرفته شده اســت. نباتی نژاد با بیان اینکه 
اکثر مشــارکت ها بــه صــورت بی.او.تی 
)قراردادهای ساخت، بهره برداری، انتقال 
و واگذاری( اســت و همکاران در این مسیر 
در حرکت هستند، گفت: در این میان نکته 
مورد غفلت فراخوان های بین المللی است 
که انتظار می رود شــهرداری نسبت به آن 
اقدام کند، چراکه اگر کسی مایل به شرکت 
در این فراخوان ها نباشــد بــاز هم ماهیت 
برگــزاری آن مفید خواهد بــود.او تصریح 
کرد: ســایت های معتبری وجــود دارد که 
بتوانیم فراخوان ها را منتشر کنیم. همچنین 
به دلیل وجود سرمایه گذاران اصفهانی ایجاد 
یک دفتر جهت ســرمایه گذاری مشارکتی 
در پایتخت برای ایجاد یــک قلمروی ملی از 
ضروریات اســت، زیرا با این اقدام سرمایه ها 
به سمت شهر اصفهان ســرازیر می شود. لذا 
از شــهرداری می خواهیم تا این اتفاق را رقم 

بزند.
اغلــب پروژه های قبلی مشــکل کســری 

پارکینگ دارد

نباتی نــژاد با اشــاره به برگــزاری رویداد 
بین المللی سرمایه گذاری استان اصفهان 
در ماه هــای آینده اظهار کرد: لازم اســت 
برای هریک از پروژه های ســرمایه گذاری، 
ســرپروژه ای با حداقل اعتبــار یک هزار و 
500 میلیارد تومانی فراخوان داده شــود و 

روند دریافت مجوزها تسهیل شود.
به گفته او، این فراخوان بــا اما و اگر همراه 
نیســت چراکه تمام مفروضــات آن حل و 
مجوزهای لازم دریافت شده است و درون 

کیف سرمایه گذاری قرار دارد.
او با اعلام اینکه شــهرداری اصفهان تعداد 
قابــل توجهــی از پروژه های خــود را در 
رویداد بین المللی ســرمایه گذاری استان 
معرفی خواهد کرد، تأکید کرد: مجوزهای 
این پروژه هــا از ســازمان های مختلف به 
صورت بــدون نام داخل کیف ها گذاشــته 
می شــود که اقدامی ابتکاری و قابل توجه 
اســت. همچنین جهت پیش بــرد پروژه، 
همکاری خوبی با مدیریت اســتان و بخش 

خصوص انجام می دهیم.
رئیــس مرکــز پژوهش هــای شــورای 

اســلامی شــهر اصفهان با بیان اینکه در 
حــوزه پروژه های مشــارکتی به خصوص 
در پروژه های مشــارکت مدنی، بیشترین 
خلاف ســازی هایی که منجر بــه دریافت 
رأی جریمه می شــود از طرف پروژه های 
مشارکتی شــهرداری است، تأکید کرد که 

این رویه باید اصلاح شود.
او ادامــه داد: بســیاری از پروژه های باقی 
مانده از دوره های قبلی مشــکل کســری 
پارکینگ دارد یا ســطح اشغال آن بیش از 
حد مجاز جلو رفته اســت که در درازمدت 

تبعات ترافیکی، اجتماعی و محیط زیستی 
به وجود مــی آورد، لــذا در ایــن دوره به 
همــکاران در شــورای عالی مشــارکت و 
ســرمایه گذاری شــهرداری تأکید شده 
که نســبت به این موضوع دقــت کافی را 
داشــته باشــند تا پروژه های مشارکتی به 
کمیســیون ماده ۱00 ارجاع داده نشــود 
و بر اســاس حد مجاز پروانه آن ســاخته و 
بین ســرمایه گذاران و مشارکت کنندگان 
شامل شهرداری و بخش خصوصی تقسیم 

شود.

کرمانشاه -حسنا فخارزاده  سرپرست شرکت 
گاز اســتان کرمانشاه بیان داشــت: به دانش آموزان 
روش هــای کاهش مصــرف را آموزش مــی دهیم و 
برای آنها کارت انرژی صادر مــی کنیم تا مصرف گاز 

خانواده خود را کاهش داده و جایزه بگیرند.
سرپرست شــرکت گاز اســتان در جلســه مدیریت 
بحران بررســی مصرف گاز که در روز دوشنبه مورخ 
۱2 دی ماه ۱۴0۱ با حضور مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق، مدیر کل پدافند غیرعامل اســتانداری، 
معاون مدیــرکل مدیریت بحران اســتانداری، دبیر 
خانه صنعت و معدن و نماینــدگان اتاق اصناف و اتاق 
بازرگانی استان کرمانشــاه برگزار گردید، با اشاره به 
برگزاری جلسه روزانه مدیریت بحران در شرکت گاز 
اســتان، اظهار کرد: ماه پیش رو یک ماههای سخت 
از نظر تأمین گاز برای کشــور اســت به همین خاطر 
از مســؤلین و مردم انتظار داریم به مــا کمک کنند تا 

بتوانیم به خوبی از این مرحله عبور کنیم.
ناصر حســینی بیان داشــت: طی تفاهم نامه ای که 
با آموزش وپرورش اســتان در مرحله نهایی شــدن 
میباشــد به دانش آموزان روش های کاهش مصرف 
را آموزش مــی دهیم و برای آنهــا کارت انرژی صادر 

می کنیم تا از والدین خود بخواهند ســهم آینده آنها 
را نسوزانند و در این راستا بر مصرف گاز خانواده خود 
نظارت کنند که درصورت کاهــش مصرف خانوار به 

آنها جایزه تعلق می گیرد.
وی ضمن اشاره به اینکه ۷5 درصد سبد انرژی کشور 
از طریق گاز طبیعی تأمین می شود و نیز 2۶ میلیون 
مشترک گاز در کشور داریم،اعلام کرد: در حال حاضر 
شــرکت ملی گاز روزانه ۹00 میلیون متر مکعب گاز 
تولید می کند که حدود ۱۸ میلیون متر مکعب آن در 

استان کرمانشاه به مصرف می رسد.
سرپرست شــرکت گاز استان کرمانشــاه گاز را پاک 
ترین انرژی فســیلی دنیــا معرفی کرد کــه با قیمت 
بسیار پایینی به دست مردم کشور می رسد و تصریح 
کرد: شبکه گازرســانی ایران در دنیا نظیر ندارد و این 

روش گازرسانی فقط مختص کشور ماست.
وی با انتقــاد از مصرف بــی رویه و اتــلاف انرژی 
گاز در کشــور به دلایلــی همچون عــدم فرهنگ 
سازی، وســایل گرمایشی غیر اســتاندارد، مصالح 

ساختمانی نامناســب و… گفت: ما دومین مخازن 
گازی دنیــا را در اختیار داریم امــا دومین مصرف 
کننده گاز دنیا نیز هســتیم به طــوری که مصرف 
گاز ایــران به تنهایی بــه اندازه ۳ کشــور صنعتی، 
آلمان، انگلیس و فرانســه اســت و این یعنی ما در 

حال سوزندان حق آیندگان هستیم.
حســینی عنوان کرد: مصرف ســال گذشته گاز در 
کشــور 5/2۳۸ میلیارد متر مکعــب بوده که ۱۳2 
میلیارد متر مکعــب آن در بخش خانگی و تجاری و 
اداری و آموزشــی، ۷۹ میلیارد متر مکعب در بخش 
نیروگاهــی و ۴5 میلیارد متر مکعــب آن در بخش 
صنعت بوده اســت؛ همچنین میزان مصرف ســال 
گذشــته اســتان کرمانشــاه 5 میلیارد متر مکعب 
بوده و پیــش بینی می شــود این مقدار در ســال 
جاری بــه 5 میلیــارد و ۴50 میلیــون مترمکعب 

برسد.
لازم به ذکر است در بخش پایانی این جلسه حاضرین 
ضمن قدردانی از تلاش های شبانه روزی شرکت گاز، 
به ارائه پیشــنهادات و راهکارهای خود جهت کاهش 
مصرف گاز پرداختند و برای همــکاری همه جانبه با 

این شرکت اعلام آمادگی نمودند

اهواز-محمدمجــدم مدیرعامل شــرکت ملی 
مناطــق نفتخیــز جنوب گفــت: تحریم هــا فرصت 
مناسبی برای توســعه ســاخت داخل و بومی سازی 
تجهیزات نوآورانه است و باتوجه به نامگذاری امسال 
با عنوان ســال تولید، دانش بنیان، اشــتغال آفرین، 
طرح مهمی در مناطق نفت خیز جنوب رقم خورد که 

سرعت عمل چاه ها را به حداقل می رساند.

علیرضا دانشــی گفــت: تجربــه ذی قیمت شــما 
بازافتخــاران در شــرایط فعلی صنعت نفت بســیار 
کارگشا اســت؛ این تجارب اندوخته ای است که همه 

مردم باید از آن بهره مند شوند.
او می گوید: از ابتدای حیات انقلاب اسلامی تاکنون، 
صنعت حفاری فراز و فرود های بســیاری را ســپری 
کرده اســت و امروز در نقطه ای هســتیم که شــاید 

بیش تر از گذشــته نیازمند همدلی همه جانبه افراد 
باسابقه و توانمند با مجموعه صنعت نفت باشیم.

مدیرعامل شــرکت ملــی مناطق نفتخیــز جنوب 
گفت: افزایش تحریم ها، مُســتهلک شــدن دکل ها و 
مدیریت های ناروایی که در 2۴ ســال گذشــته با آن 
مواجه بودیم مُعضلات بی شماری را برای ما رقم زده 
اســت که امیدواریم تبادل افکار و برگــزاری چنین 

جلســاتی مُنجر به ایجاد فرآیندی موثر در راســتای 
پیش رفت همه جانبه کشورعزیزمان ایران باشد.

به گفته ی مدیرعامل شــرکت ملــی مناطق نفتخیز 
جنوب زمانی کــه فرد از محیــط کار فاصله می گیرد 
افکار بدیــع و خلاقانه ای به ذهنش متبادر می شــود 
که همین ایده ها می تواند تاثیر بســزایی در پیشرفت 

اقتصادی کشور داشته باشد.

کرمانشاه
سرپرست شرکت گاز استان کرمانشاه:

دانش آموزان مدیریت انرژی را برعهده می گیرند

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب :
مناطق نفتخیز جنوب پیش قراول خودکفایی در ساخت تجهیزات صنعت نفت است

شــیراز-چراغی در دیدار مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر فارس با خیران شهرستان های جنوبی 
اســتان، توســعه زیرســاخت های این جمعیت با 

همراهی نیک اندیشان کلید خورد.
حســین درویشــی با حضور در شهرســتان های 
لارســتان، اوز و خنج بــا خیران فعــال حوزه های 
امــدادی، درمانــی و عام المنفعــه بــه صــورت 
اختصاصی دیدار و گفتگو کرد کــه در این دیدار ها 
توســعه زیرســاخت های این جمعیت با همراهی 

نیک اندیشان کلید خورد.
او در ایــن دیدار ها ضمــن ارج نهادن بــه مقام والای 
خیریــن داوطلــب، گفت: مشــارکت خیــران در 
فعالیت های عام المنفعه هلال احمر برگ زرین مردمی 
بودن این نهاد خدمت رســان اســت که با همراهی و 
همدلی دو سویه می توان توســعه زیرساخت  های 

هلال احمر به ویژه در جنوب استان را رقم زد.
درویشی در ادامه ساخت مراکز امداد شهری و انبار 
امدادی هلال احمر در اوز، پایگاه امداد و نجات بین 
شــهری خنج و مرکز درمانی لارســتان را از جمله 
برنامه های این دستگاه جهت خدمت رسانی بیشتر 
به مردم برشــمرد و بر همراهی و مشارکت بیش از 
پیش خیران جهت ســاخت و بهره برداری از مراکز 

فوق تأکید کرد.
او در ادامه با اشــاره به اقدامات بــزرگ و تأثیرگذار 
خیــران حقیقی و حقوقــی در طول این ســالیان، 
گفت: اقدامات خیرخواهانه نیک اندیشــان استان 
بالاخــص خیــران جنــوب فــارس در حوزه های 

گوناگون بــه ویژه در بخش های ســاخت و ســاز 
درمانی و اهــدای بانک امانات تجهیزات پزشــکی، 

امری شایسته و بی نظیر در سطح کشور بوده است.
در ادامه خیران حقیقی و حقوقی شهرســتان های 
لارســتان، اوز و خنج ضمن قدردانــی از جمعیت 
هلال احمر در امر خدمت رســانی بــه محرومان، 
حضور در این نهاد بشردوســت را که برآمده از دل 
مردم اســت را افتخاری بــزرگ از خداوند متعال 
یاد کردند و آمادگــی خود را جهت مشــارکت در 

طرح های عام المنفعه هلال احمر اعلام کردند.
درویشــی در این دیدار ها ضمن ارج نهادن به مقام 
والای خیریــن داوطلب، گفت: مشــارکت خیران 
در فعالیت هــای عام المنفعــه هــلال احمر برگ 
زرین مردمی بودن این نهاد خدمت رســان اســت 
که با همراهی و همدلی دو ســویه می توان توسعه 
زیرســاخت  های هلال احمــر به ویــژه در جنوب 

استان را رقم زد.

البرز-مظفری مدیر عامل شــرکت گاز استان 
البرز از استقبال نکردن ساکنان روستاهای طالقان 
و محور کــرج به چالــوس از اشــتراک پذیری گاز 

انتقاد کرد.
ســیدرضا غفاریان مدیر عامل این شرکت در جلسه 
کمیتــه مدیریت بحــران و مصرف گاز کــه در این 
شرکت برگزار شــد، اظهار کرد: متاسفانه استقبال 
از اشــتراک پذیری برای اســتفاده از نعمت گاز در 
روســتاهایی که به تازگی گازکشــی شــده اندک 
بوده که خســتگی بر تن کارکنان شرکت گاز باقی 

گذاشته است.
وی ادامــه داد: متاســفانه قبــل از اینکــه گاز به 
روستاهای مورد اشــاره برســد همه بر تسریع در 
انجام پروژه تاکید داشــتند، اما اکنــون که کار به 
پایان رسیده اشــتراک پذیری در برخی از روستاها 

کمتر از تعداد انگشتان دست است.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان البرز ادامه داد: در 
دیدارهای متعددی که با مســئولان ارشــد استان 
داشــتیم آنان هم بر تســریع در انجام پروژه تاکید 
داشتند که در جلسه ای که با استاندار البرز داشتم 
این نکته را منعکس کردم که مردم روستاهایی که 
گازرسانی شده اســتقبال خوبی از اشتراک پذیری 

ندارند.
غفاریان در بخش دیگری از ســخنانش خاطرنشان 
کرد: اگر تا چند ماه پیش مژده می دادیم که تا تابستان 
سال ۱۴02 اســتان البرز جزء استان های سبز کشور 
می شــود اکنون باید نوید آن را داد که زودتر از موعد 

داده شــده که ممکن است تا بهار ســال آینده باشد 
جشن سبز شدن استان البرز را برگزار کنیم.

وی اضافه کرد: 2۸ روستا در طالقان علمک گذاری 
شــده که از این تعداد اشــتراک پذیری 2۴ روستا 
صفر بوده است و ۴ روســتا هم ۸0 اشتراک پذیرفته 
شده اســت، در روستاهای پایین ســد کرج هم ۱۶ 
روســتا علمک گذاری شــده که از ایــن تعداد ۱۱ 
روستا اشتراک پذیری صفر داشته و پنج روستا هم 

حدود ۷ تا ۸ روستا اشتراک پذیری داشته اند.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان البرز صرفه جویی 
و مدیریــت در مصرف انــرژی را مهم ترین شــیوه 
جلوگیری از شــکل گیــری بحران در اســتفاده از 
گاز عنوان کرد و ادامه داد: در این جلســه و ســایر 
جلســه ها که با مدیریــت HSE باید برگزار شــود 
حضور رئیس این واحد ضروری و لازم بوده و تاکید 
می شــود که از حضور نماینده در این جلسه ها که 

اهمیت فراوانی دارد خودداری شود.

فارس البرز

مشارکت خیران فارس
 در توسعه زیرساخت های هلال احمر

انتقاد مدیر عامل شرکت گاز البرز
وستاییان  از اشتراک پذیری اندک ر

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان خبر داد؛

ویداد بین المللی وژه های شهرداری اصفهان در یک ر معرفی پر
شورای اندیشه ورز بانوان چهارباغ

 تشکیل می شود
 البرز- مظفری   جلســه ای با محوریت تشکیل شــورای اندیشه 
ورز بانوان، با حضور حجت الاسلام والمســلمین محمدی امام جمعه 
محترم، مهندس جعفری فرماندار، ســرهنگ حســنیان فرماندهی 
سپاه چهارباغ ، مهندس کتابدار رئیس شورای اسلامی شهر و جمعی 

از بانوان فعال شهرستان برگزار شد.
در ابتدای این جلسه، حجت الاسلام والمسلمین محمدی امام جمعه 
محترم با تسلیت ایام شهادت ســردار سلیمانی، بر نقش و جایگاه مهم 
و اساسی بانوان از دیدگاه قرآن و اســلام پرداخته و گفت: زنان دوشا 
دوش مردان فعالیت اجتماعی و فرهنگی داشــته و نقش ارزنده ای در 

خانواده و جامعه دارند.
در ادامه مهندس جعفری فرماندار شهرســتان به تشریح مقام زن در 
دین مبین اسلام و شخصیت حضرت زهرا ســلام علیها اشاره کرده و 
افزود: امروز زنان در حوزه های مختلف فرهنگی، اجتماعی، ورزشی، 
علمی، مدیریتــی و … حضور داشــته و تاثیرات ویــژه ای در جامعه 

دارند.
نماینــده عالی دولت در شهرســتان تصریح کرد: دبیرخانه شــورای 
اندیشه ورز تشکیل شــده و دبیر هم انتخاب شود و جلسات به صورت 
مســتمر برگزار گردد و یک اتاق هم در فرمانداری برای این منظور در 

نظر گرفته می شود.
این مسئول همچنین بیان داشت: شناسایی بانوان موفق و تاثیرگذار 
شهرستان و استفاده از ظرفیت ایشــان در برنامه های این حوزه پیش 
بینی شود و باید قبول کنیم که در حوزه بانوان در سطح کل کشور کم 
کاری شده و برای دفع نقشه های دشــمنان باید بیش از پیش تلاش 

نماییم.
مهندس جعفــری در انتها یادآور شــد: حضور در مــدارس و ارتباط 
مناســب و مطلوب با معلمین و دانــش آموزان دختــر حتما در نظر 
گرفته شــده و برنامه ریزی عملی و کارشناسی در حوزه های مختلف 
حجاب، ازدواج، مشــاغل خانگی، مهارت آموزی و … به صورت جدی 

توسط شورای اندیشه ورز بانوان چهارباغ در دستور کار قرار گیرد.

از ابتدای سال جاری تا پایان آذر ماه ؛
تسهیلات پرداختی بانک توسعه تعاون استان 

بوشهر به 4هزار و 335 میلیارد ریال رسید

بوشهر -رضا حیدری    سرپرســت بانک توســعه تعــاون استان 
بوشــهر از پرداخــت بیــش از ۴۳۳5 میلیــارد ریال تســهیلات به 

بخش های مختلف اقتصادی استان در سال جاری خبر داد.
سید علمدار شــایان ،سرپرست بانک توســعه تعاون مدیریت شعب 
استان بوشهر با بیان مطلب فوق افزود: در بخش صنعت و معدن 2۹۱ 
میلیارد ریــال در بخش خدمات و بازرگانــی 2۳20 میلیارد ریال،در 
بخش کشــاورزی ۸05 میلیارد ریال ،در بخش مسکن 2۸0 میلیارد 
ریال و همچنین ۶۳۹ میلیارد ریال نیز تسهیلات خرد از ابتدای سال 
۱۴0۱ تا پایان آذر ماه تســهیلات به تعاونگران ،فعــالان اقتصادی و 

عموم دراین استان پرداخت شده است.
سرپرست مدیریت شعب استان بوشــهر با اشاره به اینکه بانک توسعه 
تعاون بعنوان بانک تخصصی و توســعه  ای حامی تعاونی ها بخصوص 
تعاونی های دانش بنیان است،بیان کرد: یکی از اولویت های این بانک 

در سال جاری حمایت جدی از اینگونه تعاونی  ها می باشد .
شایان افزود: بیشــترین تســهیلات پرداختی بانک توسعه تعاون در 
۹ ماه ابتدایی ســال جاری به بخش بازرگانی و خدمات بوده است که 

نشان از اهمیت این بخش اقتصادی در استان بوشهر دارد.
وی بیان کرد: بــا توجه به تکالیفی که دولت در ســال ۱۴0۱ بر عهده 
این بانک دولتی گذاشــته است همچون ســنوات گذشته تسهیلات 
تکلیفی را نیز پرداخت می کند که شــامل تســهیلات کمیته امداد ، 
بهزیســتی ،قرض الحســنه ازدواج و فرزند آوری و تسهیلات ودیعه 

مسکن فرزندآوری می شود.

استمرار راه قهرمانِ پرافتخار ایران
 در صنعت نیشکر

اهواز  -محمد مجدم  دکتر عبدعلی ناصری مدیرعامل شــرکت 
توسعه نیشــکر و صنایع جانبی به مناسبت ســومین سالگرد شهادت 

حاج قاسم سلیمانی پیامی صادر کرد . 
در متن این پیام آمده اســت : سرزمین خوزســتان حکایت ها خواهد 
داشــت از مردی که جهادِ او مرز نداشــت. در جنگ مدافع  و در سیل 
حامی مردم بود و ســال ها پیش، صحنه سیل خوزســتان را به میدان 

رزم عاشقی بدل ساخت و صیّاد دل ها شد.
نیک می دانیم ایســتادن به ارتفــاع تاریخ، هدیه ی مردانی ســت که 
بی دست، بال گشودند. سه سال از بدرقه میلیونی سردار می گذرد و تا 
ابد اشک ها با یادش سرازیر می شود و دل ها با نامش به تپش می افتد.

ایستادگی و مقاومت، درســی است که سردار ســلیمانی به همگان 
آموخت و نشــان داد راه رســیدن به قلّه افتخار از این گذرگاه است. 
حاج قاســم، »جان فدا«ی ملت ایران بود و این شعار، برای همگی ما 
درس آموز اســت که در راه عزت و ســربلندی ایران، از جان باید مایه 

گذاشت و در مقابل کوه مشکلات، اخم به ابرو نیاورد.
در سومین ســالروز آســمانی شــدن این قهرمان پرافتخار، خانواده 
توسعه نیشکر با الگو از مکتب ســلیمانی، استوارتر از همیشه، با عزمی 
راسخ، در راه سربلندی کشــور و استمرار راه این شــهید سرافراز به 

پیش خواهد رفت.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خوزستان



بانک مرکزی اعلام کرد
خ سود مصوب  همه بانک ها باید نر

 را رعایت کنند
 

بانک مرکزی در بخشنامه ای به شــبکه بانکی با تاکید بر لزوم پایبندی 
بانک ها در خصوص نرخ مصوب ســپرده های بانکــی از اعمال اقدمات 

تنبیهی برای بانک ها و موسسات اعتباری متخلف خبر داد.
به گزارش بانــک مرکزی، این بانک اعام کرد با وجــود تأکیدات بانک 
مرکزی مبنی بر لزوم رعایت نرخ ســودهای بانکی، حسب بازرسی های 
انجام شده و همچنین گزارش های واصله، برخی از بانک ها و مؤسسات 
اعتباری، همچنان با توسل به روش ها و شیوه های مختلف، از نرخ های 

سود مصوب این بانک تخطی می کنند.
ادامه روند نقض ضوابط اباغی در خصوص نرخ های سود یادشده بدون 
توجه به پیامدهای آن، ضمن افزایش بهای تمام شــده پول در شــبکه 
بانکی کشور، موجبات تضییع حقوق سایر ذی نفعان و همچنین تهدید 
ثبات، سامت و استحکام مالی بانک ها و مؤسســات اعتباری را فراهم 
می آورد. بر این اســاس ضمن اباغ اخطار و تذکر به بانک ها و مؤسسات 
اعتباری ناقض نرخ های سود موصوف و برخورد با آن ها از طریق هیأت 
انتظامــی بانک ها، اقدامات زیــر نیز در خصوص بانک ها و مؤسســات 

اعتباری متخلف در دستور کار این بانک قرار می گیرد:
* تعطیلی یا غیرفعال کردن شناسه اختصاصی شعب متخلف؛

* مدنظر قرار دادن تخلفــات مذکور به عنوان تخلفــات حایز اهمیت 
در تصمیم گیــری برای صــدور تأییدیه صاحیت مدیــران بانک ها و 

مؤسسات اعتباری؛
* بازنگری در حدود رشد مجاز مقرر در ضوابط ناظر بر کنترل مقداری 

ترازنامه؛
* بازنگری در تعداد شعبه و باجه؛

* مدنظر قرار دادن تخلفات موصوف در بررســی های مربوط به صدور 
مجوزهای موردنیــاز بانک و مؤسســه اعتباری از جملــه مجوزهای 

برگزاری مجامع، افزایش سرمایه، ارایه خدمات ارزی و ...
همچنین بانک و مؤسسه اعتباری، رؤسای شعبی که در رعایت ضوابط 

نرخ های سود مرتکب تخلف شده اند را از سمت خود عزل کنند.
در پایان این بخشنامه آمده اســت، مراتب به قید تسریع و با لحاظ مفاد 
بخشنامه شماره ۹۶/۱۴۹۱۵۳ مورخ ۵/۱۶/ ۱۳۹۶ به تمامی واحدهای 
ذی ربط بانک ها و مؤسسات اعتباری اباغ و بر حسن اجرای آن نظارت 

دقیق به عمل آید.

 حمایت همه جانبه بانک اقتصادنوین
و  از صنعت دار

مدیرعامل بانک اقتصادنوین تامین مالی صنعــت دارو در جهت تداوم 
ارائه خدمات بهداشتی و درمانی به هموطنان را از اولویت های مهم این 

بانک برشمرد.
به گــزارش روابط عمومــی بانــک اقتصادنوین، علیرضــا بلگوری در 
ســخنانی، ماموریت ذاتی و راهبردی این بانک را نقش  آفرینی موثر در 
اقتصاد کشــور در جهت حمایت از تولید، اشــتغال و افزایش رفاه آحاد 
جامعه عنوان کــرد و افزود: بانــک اقتصادنوین در ســال های اخیر با 
به کارگیری تمام توان و ظرفیت خود ســعی کرده با تامین مالی صنایع 
پیشران و استراتژیک کشور، رسالت خود را در شرایط سخت تحریمی 

در جهت رونق و شکوفایی اقتصاد و تولید پایدار به انجام رساند.
او با اشاره به عزم این بانک برای نقش آفرینی در توسعه اقتصادی کشور 
افزود: یکی از مهم ترین اهداف توســعه، افرایش کیفیت زندگی و رفاه 
جامعه بوده که لازمه آن رفع موانع و تســهیل در چرخه تولید اســت و 
یکی از مهم ترین موانع تولیــد نیاز به نقدینگی و عدم تــوان بنگاه ها و 

واحدهای اقتصادی در تامین مالی است.
مدیرعامل بانک اقتصادنوین با اشــاره به اینکه صنعت دارو در ماه های 
اخیر با چالش نقدینگی مواجه شــد، اظهار داشــت: بانک اقتصادنوین 
نیز براساس رسالت و وظیفه ذاتی خود با تمام ظرفیت و توان وارد عمل 
شد تا سهمی در تامین مالی این صنعت که با سامت و جان هموطنان 
گره خورده است، داشته باشد و خوشــبختانه در ماه های اخیر با وجود 
همه تنگناها، اقدامات خوبی انجام داده و ســهمیه اباغی از سوی بانک 

مرکزی جمهوری اسامی ایران را به صورت کامل ایفا کرده است.
بلگوری با تاکید بر اهمیــت صنعت دارو در اقتصاد کشــور، گفت: این 
صنعت بیش از ۹۰ درصد داروهای مورد نیاز کشور را تامین می کند و از 
توان و ظرفیت تولید بیش از میزان نیاز کشور برخوردار است و حمایت 
از این صنعت می تواند منجر به تولید صادرات محور و افزایش درآمد و 
رشد اقتصادی کشور شود. این همان هدفی است که بانک اقتصادنوین 

همواره برای تحقق آن تاش کرده است.

سپرده های بانک ملت مرز 900.000 میلیارد 
تومان را درنوردید

مانده سپرده های ســرمایه گذاری بانک ملت از مرز ۹۰۰ هزار میلیارد 
تومان عبور کرد و به بیش از ۹۰۳ هزار میلیارد تومان افزایش یافت.

به گزارش روابط عمومی بانک ملــت، وبملت گزارش عملکرد یک ماهه 
منتهی به پایان آذرماه امســال را منتشر کرد که بر اســاس آن، مانده 
ســپرده های این بانک خصوصی شــده، مبلغی بیش از ۹.۰۳۲.۳۵۶ 

میلیارد ریال اعام شده است.
بر اساس این آمار که روی سامانه کدال سازمان بورس قرار گرفته است، 
بانک ملت در یک ماهه آذر ۱۴۰۱ مبلغی بالغ بر ۴۳.۵۷۲ میلیارد ریال 
و در مجموع ۹ ماه ابتدایی ســال، نزدیک به ۳۵۶.۵۳۰ میلیارد ریال به 

سپرده های سرمایه گذاری، سود پرداخت کرده است.
مانده سرمایه گذاری وبملت در سهام نیز در پایان آذرماه امسال، حدود 
۷۷.۲۱۴ میلیارد ریال گزارش شده اســت که نسبت به پایان ماه قبل، 

بیش از ۲۷.۹۵۰ میلیارد ریال افزایش نشان می دهد.
بانک ملت در گزارش پایان آذرماه خود، مانده سرمایه گذاری در اوراق 

بدهی را نیز نزدیک به ۱۱۳.۱۶۵ میلیارد ریال ثبت کرده است.
بر اســاس این گزارش، درحالی که مانده تسهیات اعطایی پایان دوره 
آذرماه بانک ۲۶۲.۰۰۰ میلیــارد ریالی ملــت، ۹.۷۰۵.۲۸۰ میلیارد 
ریال) حدود ۹۷۱ هزار میلیارد تومان( بوده اســت، این بانک در آذرماه 
امسال بیش از ۸۶.۰۲۶ میلیارد ریال و در پایان سه فصل ابتدایی سال 
جاری مبلغی بالغ بر ۶۷۱.۸۱۰ میلیارد ریال از محل اعطای تسهیات، 
در حساب های خود درآمد منظور کرده اســت.درآمد سپرده گذاری 
بزرگ ترین بانک کشور هم در پایان ماه نهم ۱۴۰۱، نزدیک به ۶۵.۳۵۷ 
میلیارد ریال، درآمد آن از محــل اوراق بدهی بیش از ۲۴.۳۹۴ میلیارد 
ریال، درآمد آن از محل ســرمایه گذاری ها نزدیک به ۲.۵۹۰ میلیارد 
ریال و درآمد آن از محل دریافت کارمزد ها معــادل ۶۶.۹۱۴ میلیارد 
ریال عنوان شــده اســت.این گزارش حاکی اســت، درآمد کارمزدی 

وبملت در یک ماهه آذر ۱۴۰۱ برابر با ۵.۹۴۰ میلیارد ریال بوده است.

با صدور بیانیه ای اعلام شد
 ۸ پیشنهاد کانون صرافان برای مهار

 نوسانات ارزی
 کانون صرافــان در اطاعیه ای ضمن اعام آمادگی بــرای همکاری با 
بانک مرکزی در ایجاد آرامش بــازار ارز، ۸ راهکار بــرای برون رفت از 
شرایط ملتهب ارزی را به رییس کل جدید بانک مرکزی پیشنهاد کرده 
است. کانون صرافان ایرانیان با توجه لزوم آرامش اقتصادی و همچنین 
آسیب های اجتماعی ناشــی از تاطم ارزی و تاثیر آن بر بهداشت روانی 
جامعه با صدور بیانیه ای اعام آمادگی کرد که با تمام ظرفیت نســبت 
به آرامش بخشیدن به بازار ارز با نشســت های مشترک با بانک مرکزی 
اقدام کند.ایــن کانون ضمن تبریــک انتصــاب »محمدرضا فرزین« 
به ســمت رییس کل بانک مرکزی، آمادگی خــود را در جهت کنترل 
نوسانات شدید بازار ارز در راستای سیاســت های جدید دولت و بانک 

مرکزی اعام کرد.
کانون صرافان ایرانیان، همانند سنوات گذشته بر خود وظیفه می داند تا 
در جهت برقراری آرامش بازار ارز قدم بردارد و هم راستا با سیاست های 
جدید بانک مرکزی، عاوه بر کمک به تحقق سیاســت ها، پیشنهادات 

اجرایی خود را در زمینه بهبود شرایط بازار مطرح کند.
بخش عظیمی از صرافان کشــور همواره و به ویــژه در ایام تحریم های 
مختلف علیه کشــورمان، به عنوان ســربازان جنگ اقتصادی در خط 
مقدم نبرد حضور داشتند و دارند و در این زمینه دارای تجارب فراوانی 

هستند که می تواند مورداستفاده عملیاتی قرار گیرد.
کانون صرافان ایرانیان آمادگی دارد تا با برگزاری نشست های دوجانبه 
با رییــس کل بانک مرکزی در اســرع وقت، راهکارهــای برون رفت از 
شرایط فعلی را بررسی و اجرا کند.بدین وسیله اعام می کند در آخرین 
نشست انجام شده در مهرماه امســال این کانون با مدیران ارشد بانک 
مرکزی و بازار متشــکل ارزی پیش بینی شرایط امروز هشدار داده شد؛ 
اما متاســفانه مطابق ســنوات قبل هیچ اقدامی در جهت جلوگیری یا 

استفاده از راهکارهای ارائه شده این کانون مورد استفاده قرار نگرفت.
کانون صرافان ایرانیان در بیانیه خود برای برون رفت از نوســانات اخیر 
ارزی ۸ پیشنهاد ارائه کرده است:۱- حل فوری و عاجل مسئله افزایش 
سرمایه شــرکت های تضامنی، به طریقی که هیچ یک از صرافان دارای 

مجوز در شرایط فعلی کشور دچار مشکل نشوند.
۲- استفاده از توان کلیه صرافان کشور و خروج انحصار از دست صرافان 
خاص و یا صرافی های بانکی در خرید و فروش ارز نیمایی )در شــرایط 
فعلی انحصار خریــد و فروش ارز نیمایی در اختیــار چند صراف خاص 
بوده و توزیع و گردش ارز را بــرای صادرکننــدگان و واردکنندگان با 

مشکات جدی مواجه کرده است(.
۳- اصاح ساختار پلتفرم بازار نیما بر اســاس روش حراج قیمتی برای 
شــفافیت معامات و جلوگیری از هرگونه توافقات احتمالی غیرشفاف 

بین خریداران و فروشندگان.

۴- ایجاد حساب مســتقل ریالی توســط بانک مرکزی در سامانه نیما 
برای تهاتر ریالی ارز خریداری شــده که متاســفانه بخــش زیادی از 
صادرکنندگان پس از دریافت ریال به تعهدات خود در زمان اعام شده 
در ســامانه عمل کرده و این عمل منجر به آســیب جدی به خریداران 
ارز شــده اســت. ۵- امکان ایجاد بازار آتی فروش ارز در بازار متشکل 
ارزی با استفاده از بخشــی از ارز صادرکنندگان بزرگ و خوش حساب 
)شرکت های فولادی و پتروشیمی( برای کشف قیمت و سیگنال دهی 
بازار آتی به جای شبکه های غیر رســمی که در بازار غیررسمی فعال و 
سیگنال قیمتی ایجاد می کنند.۶- امکان ایجاد معامات توافقی حواله 
برای صادرکنندگان متوســط و کوچک که ارز خــود را با قیمت های 

رقابتی به مصرف کنندگان ارزی متفاوت عرضه کنند.
۷- امــکان اجــازه فعالیت به صرافان کشــور در کشــورهای مختلف 
و جلوگیری از خــود تحریمی برای تحویل اســکناس به مســافران، 
مصرف کننــدگان و واردکننــدگان کوچک و... ۸- امکان اســتفاده از 
پلتفرم های ارزی روز دنیا برای صرافان به منظور انتقال بخشــی از ارز 
مورد نیاز مردم برای مصــارف ارزی کوچک که در شــرایط فعلی این 
تقاضای ارز در بازار غیررسمی تامین و منجر به کشف نرخ اشتباه در آن 

بازار و سیگنال دهی به بازارهای رسمی و تاطم ارزی کشور می شود.

آغاز دومین سال حمایت ایرانسل از هندبال ایران
ایرانسل برای دومین سال پیاپی، حامی ورزش هندبال ایران شد.

به گزارش روابط عمومی ایرانســل، امروز دوشنبه ۱۲ دی ۱۴۰۱، طی 
مراسمی در ساختمان مرکزی ایرانســل، با حضور دکتر علیرضا پاکدل 
رئیس و جمعی از مدیران فدراســیون هندبال جمهوری اسامی ایران 
و دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل ایرانســل، قرارداد همکاری جدید 
ایرانســل و فدراســیون هندبال، تمدید و ایرانســل برای دومین سال 

پیاپی، حامی ورزش هندبال ایران شد.
بر اساس این قرارداد، ایرانسل، نخســتین ارائه دهنده 5G و رکورددار 
ســرعت اینترنت و تعداد ســایت های نســل پنج در ایران، پس از یک 
سال حمایت موفق از ورزش هندبال کشــور، برای دومین سال پیاپی، 
به عنوان حامــی انحصاری، از تیم هــای ملی و رقابت های باشــگاهی 

هندبال کشور، در همه سطوح و تمام رده های سنی، حمایت می کند.
مدیرعامل ایرانسل در این دیدار، طی سخنانی با اشاره به موفقیت های 
قابل توجه ورزش هندبال طی یک ســال گذشته، تصریح کرد: در سال 
گذشــته و هنگام امضای قرارداد، قصدمان کمک به مجموعه هندبال 
کشور برای رشد و پیشرفت بود که خوشــبختانه دیدیم این همکاری، 
منجر به دستاوردهای ارزشمندی در یک ســال گذشته، هم در حوزه 
مردان و هم در حوزه زنان شــد.وی افزود: عملکرد درخشان یک سال 
گذشــته فدراســیون و عناوین خوبی که مجموعه هندبال کشور طی 
سال گذشته به دست آورد، نشان می دهد ظرفیت های خوبی در کشور 
هســت که در صورت برنامه ریزی، مدیریت و حمایــت صحیح، نتایج 
خوبی هم به دست خواهد آمد.عباسی آرند توصیه کرد که در کنار توجه 
به ورزش قهرمانی و مدال آوری که لازمه توســعه ورزش کشور است، 
برنامه ریزی برای استعدادیابی و پرورش ظرفیت های موجود در سراسر 

کشور، بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.
وی همچنین پیشنهاد کرد که تولید محتوای آموزشی در خصوص ورزش 
هندبال و انتشار آن از طریق پلتفرم های دیجیتال ایرانسل، پیگیری شود تا 
از این طریق، این رشته ورزشی بیشتر از گذشته به عاقه مندان شناسانده 
شود.رئیس فدراســیون هندبال نیز در این مراســم، ضمن تشکر از دکتر 
عباســی آرند و مجموعه ایرانســل برای حمایت از هندبــال در چارچوب 
مســؤولیت اجتماعی در قبال جوانان، تأکید کرد: طی یک سال گذشته و 
پس از آغاز حمایت ایرانسل از ورزش هندبال کشور، دستاوردهایی حاصل 
شده که تاریخ هندبال کشورمان این حجم از اتفاقات مثبت و موفقیت در 

سطوح آسیایی و جهانی را تا کنون به خود ندیده بود.
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عقب افتادگی ۱۰ ساله در بخش مسکن

وام مسکن برای خرید ۱۰ متر خانه در پایتخت! 

مونا رمضان پور  طبق آمار اعام شــده از سوی 
بانک مرکزی در آذرماه متوســط یک متر مسکن 
در پایتخــت ۴۸ میلیون و ۷۳ هــزار تومان بوده 
است و معامات بازار مســکن در آذر ماه به بیش 

از ۱۰ هزار فقره واحد مسکونی رسید.
با توجه به اینکــه در مهر ماه بــرای دومین بار به 
کمترین میزان رســیده اســت و در آبان ماه بازار 
مســکن دوباره جان گرفت و بیش از ۸ هزار فقره 
معامله در آبان ماه انجام شــد. حالا گزارش بانک 
مرکــزی از بازار مســکن آذر ماه از رشــد دوباره 

معامات خبر می دهد.
 تعداد معامات در ماه گذشته به بیش از ۱۰ هزار 
واحد مسکونی رسیده که نسبت به ماه قبل ۲۷.۲ 
درصد افزایش داشته اســت و این نشان می دهد 
که این بــازار روند صعــودی پیدا کرده اســت و 
این موضــوع به دو دلیــل می باشــد. اول اینکه 
بازار مســکن در آذر و دی فصل رشــد معامات 
می باشد البته بیشــتر رونق بازار در این مقطع به 
دلیل حضور خریدار مصرفی نیســت. بلکه حجم 
خریدهــای ســرمایه ای افزایش می یابــد. این 
خریداران به امید کسب ســود در بازار شب عید 
دست به خرید می زنند.دلیل دوم اینکه نوسانات 
ارز در ماه هــای اخیر باعث خریــد و فروش های 

هیجانی شده است

بازار مسکن در دهه های گذشته
طی دهه های گذشــته تقریباً همیشــه به طور 
ســنتی بازار مسکن در بهمن و اســفند ماه رونق 
بیشتری نسبت به ســایر ماه های نیمه دوم سال 
داشته و پس از تابســتان دومین مقطع پر معامله 
ســال به شــمار می آیــد، چراکه برخــی تاش 
می کنند برای ایام عید نــوروز پرونده جا به جایی 
ملکی خود را به نتیجه برســانند. این خریداران از 
دسته مشتریان سال ۹۸ بازار مسکن هستند که 

در آن مقطع زمانی پرتعداد بودند.

البته پیش بینی هــا برای دی ماه ممکن اســت 
تغییر کند. چرا که از یک ســو افزایش معامات 
امســال از آبان ماه آغاز شــد و در آذر مــاه ادامه 
داشــت. بنابراین احتمالاً در دی مــاه معامات 
همانند پارسال نباشد. از ســوی دیگر طی ۲ روز 
گذشــته بازار ارز آرام گرفته و قیمت دلار چندین 

کانال افت کرده است.
اگر قرار باید نوســانات بازار ارز کم تحرک باشد، 
احتمالاً سوخت رسانی بازار مسکن از سوی بازار 
ارز ضعیف شود. بنابراین بخشی از هیجانات بازار 
برای خرید ملک کنترل شــود. اما احتمال رشد 
قیمت دلار وجود دارد و این موضوع پیش بینی ها 

را تحت تاثیر می گذارد.

10 متر خانه در تهران
با این متوســط قیمت مســکن تهران، زوج های 
تهرانی با گرفتن وام مســکن فقــط ۱۰ متر خانه 
می توانند بخرنــد. در حال حاضر هر ورق تســه 
مســکن که در تاریخ خرداد پارسال منتشر شده 

حدود ۱۲۴ هزار تومان قیمت دارد.
برای دریافت وام مســکن زوج ها باید ۹۶۰ ورق 
اوراق خریداری کنند کــه در مجموع قیمت این 
اوراق حدود ۱۲۰ میلیون تومان برآورد می شود. 
یعنی عماً متقاضیــان خرید خانــه فقط ۳۶۰ 
میلیون تومان وام می گیرند. یعنی با پول وام فقط 

۷.۵ متر خانه می توان خرید.

بازپرداخت اقساط مهم تر از خرید
 10 متر خانه

وحید شــقاقی شهری، کارشــناس اقتصادی در 
خصوص اینکه با وام مســکن فقط ۱۰ متر خانه 
می توان در پایتخت خرید گفت: مســئله مسکن 
یک مسئله کاماً پیچیده می باشد چرا که مسکن 
در حال حاضر جزو دارایی ها محســوب می شود 
و با نوســانات ارزی این دارایی ارزش بیشــتری 

پیدا خواهد کرد و اما مســکن با ۵۰۰ میلیون که 
نه با یک میلیــارد وام هم نمی توان خریداری کرد 
با توجه به اینکه بازپرداخــت وام هم باید درنظر 
گرفته شود چرا که مردم در جال توان بازپرداخت 
اقســاط را ندارند و این وام هرچقدر بیشــتر شود 
مبلغ اقساط بیشتر خواهد شد بنابراین بحث ۱۰ 

متر و ۲۰ متر خانه نیست.

بازار مسکن با واردات مانند دیگر بازارها 
مشکلاتش حل نخواهد شد

وی در ادامــه بیان کرد: از ســوی دیگر مســکن 
کالایی مانند خــودرو، طا و… نیســت که اگر 
کبودی ایجاد شــد با واردات آن کمبود را پوشاند 
و حتی ســاخت یک واحد مسکن هم حدود ۸ ماه 
طول خواهد کشــید بنابراین این بــازار همانند 
دیگر بازارهای ســرمایه عمل نخواهد کرد و غیر 
وارداتی می باشد باتوجه به اینکه بازار مسکن نیاز 
به سرمایه گذار دارد تا تولید آن رونق گیرد وزارت 
راه و شهرسازی بهتر است که به این موضوع نگاه 

ویژه ای داشته باشد.

جبران عقب افتادگی 10 سال سخت اما 
امکان پذیر

این کارشــناس اقتصادی در ادامه بیان کرد: در 
دهه ۹۰ متأســفانه یک عقــب افتادگی در تولید 
مسکن ایجاد شــده اســت که تنها راه ان تولید 
مسکن با سرمایه گذاری می باشد با توجه به انیکه 
در ده ســال گذشــته این عقب افتادگی مسکن 
عرضه و تقاضــای این بازار را برهم زده اســت و تا 
وقتی که زمین مناسب و ســرمایه گذاری در این 
بخش صــورت نگیرد ایــن بخش ســاماندهی 
نخواهد شــد وزارت راه و شهرســازی باید به این 
نکته توجه کند که این بازار تــا وقتی که عرضه با 
تقاضا همخوانی نداشــته باشد مشکات برطرف 

نخواهد شد.

راه اندازی چکنــو )چک امن دیجیتال  خریدار 
بانک صــادرات ایران( نقطه عطــف قانون جدید 
چک اســت و حرکت نظام بانکی به سمت حذف 

چک کاغذی آغاز شده است.
به گــزارش روابط عمومی بانک صــادرات ایران، 
رئیــس هیئت مدیره بانــک صادرات ایــران در 
مراســم رونمایی از چکنو )چک امــن دیجیتال 
بانک صادرات ایران( با اشــاره بــه روند تغیرات 
قانون جدید چک بــا بیان این مطلــب، افزود: با 
حذف کاغذ چــک، بخش مهم و کلیــدی قانون 
چک رقم می خورد و امروز با بهره برداری از چکنو 
بانک صادرات ایران بــرای اولین بار با تلفن همراه 
بدون نیاز به چک کاغــذی، می توان در هر لحظه 
از شــبانه روز و بدون نیاز به مراجعه به شعبه چک 

صادر کرد.
یاسر مرادی با اشاره به اهمیت قانون جدید چک، 
گفت: نوع نگرش و عملکرد مردم در بازار هر چند 
سال یکبار تغییر می کند و از این رو قانون چک نیز 

به نسبت آن تغییر خواهد کرد.
وی با اشــاره به تغییر قانون چک در ســال ۸۲ و 
پذیرش چک مدت دار در قانــون، افزود: با مفقود 
شدن و آسیب دیدن چک های کاغذی در حوادث 
و حجم زیاد چک های برگشــتی، اعتبار چک در 
بازار کاهش یافــت تا جایی که در ســال ۱۳۹۷ 
رویکردهای مهمــی در خصوص اصــاح قانون 
جدید چک انجام شــد. اولین قــدم بازگرداندن 
اعتبار به چک بود به نحوی که در صورت برگشت 
خوردن چک، مجازات مناسبی برای صادرکننده 
همانند امــروز در نظر گرفته شــود. همچنین در 
صورتی که حتی یک برگ چک برگشــت بخورد، 
سامانه صیاد بانک مرکزی اجازه صدور یک برگ 

چک دیگر را برای فرد مورد نظر نخواهد داد.
مرادی افزود: گام دوم در این زمینه گرفته شــدن 
اعتبــار از چک کاغــذی و انتقال ایــن اعتبار به 
ســامانه های بانک مرکزی مورد توجه قانون گذار 
بوده است.وی صدور چک های بنفش رنگ با الزام 

ثبت در ســامانه صیاد را گام مهمی برای عبور از 
دوران گذار به بانکــداری دیجیتال و تاش برای 
رفع برخی مغایرت ها در برگه های فیزیکی چک 
با ارقام ثبت شده در ســامانه صیاد، عنوان کرد و 
افزود: تا چند ســال  آینده شاهد حذف چک های 
کاغذی خواهیم بود.وی با تشریح کارکرد سامانه 
و گزینه هــای مختلف کاربران برای اســتفاده از 
چک الکترونیک در ســامانه چکنو بانک صادرات 
ایران، افزود: بــا راه اندازی ســامانه چکنو تحول 
جدیدی مســیر بانکــداری دیجیتــال به وجود 
خواهد آمد و بسیاری از مشــکات را حل خواهد 
کرد.وی همچنین در حاشیه این مراسم در پاسخ 
به پرســش های خبرنگاران، با تشــریح کارکرد 
سامانه چکنو افزود: از امروز تمامی مشتریان بانک 
صادرات ایران که حســاب جاری با دســته چک 
دارند، بــدون نیاز به مراجعه به شــعبه می توانند 
از طریق نرم افزار همراه بانک برای صدور دســته 

چک الکترونیک درخواست کنند.

پست بانک

امور اســتان ها و بازاریابی پست 
بانک ایران با انتشــار گزارشی از 
صدور ۲،۲۹۵ فقره ضمانت نامه 
به مبلــغ ۱۳،۴۸۹ میلیارد ریال 
در ۸۴ باجه بانکی روستایی طرح 
ســفیران، از ابتدای سال تا پایان 
آذرماه ســال جاری در سراســر 

کشور خبر داد.
بــه گــزارش اداره کل روابط 
عمومی پســت بانــک ایران، 
امور استان ها و بازاریابی پست 
بانک ایران با انتشــار گزارشی 
ضمن اعــام این خبــر افزود: 
تنها در آذر ماه سال ۱۴۰۱تعداد 

۳۴۲ فقره ضمانت نامه 
به مبلــغ یک هــزار و 
۳۸۸ میلیــارد ریال در 
باجه بانکی روســتایی 
طــرح  منتخــب 
ســفیران، صادر شده 

است.
بــه گــزارش اداره کل روابــط 
عمومی پســت بانک ایــران، بر 
اســاس این گــزارش، در اذرماه 
ســال جــاری، ۸۴ باجــه فعال 
در  این طرح با صــدور ۳۴۲ فقره 
ضمانت نامه بانکی، توانســته اند 
بیش از ۸۸ میلیارد ریال ســپرده 

نقدی را در بانک جذب 
کنند.

بر اساس آمار منتشر 
شــده امور استان ها 
و بازاریابــی بانــک، 
در آذرماه گذشــته، 
شــعب  مدیریــت 
اســتان اصفهان بــا ۲۷ باجه 
بانکی فعــال و صــدور ۱۴۹ 
فقره ضمانت نامــه به مبلغی 
بیش از ۶۰۸ میلیــارد ریال، 
صــدور  از  درصــد   ۴۳.۸۴
ضمانت نامه های کل کشور را 

به خود اختصاص داده است.

همچنیــن اســتانهای ایــام و 
مازندران بــا یازده باجــه فعال 
در طرح ســفیران، بــه ترتیب با 
صدور ۷ و ۳۸ فقــره ضمانت نامه 
بــه مبالغــی بیــش از ۱۶۴و 
۱۰۸میلیارد ریــال در رتبه های 

دوم و سوم این طرح قرار دارند.
می افزایــد:  گــزارش  ایــن 
مدیریــت شــعب اســتان های 
ایــام، مازندران، یــزد و منطقه 
شــرق ۷۶ درصــد از کل مبالغ 
بازاریابــی  ضمانت نامه هــای 
شــده در ماه گذشــته را به خود 

اختصاص داده اند.

وستایی منتخب پست بانک  صدور 2،295 فقره ضمانت نامه در آذرماه 1401 در باجه های بانکی ر

ارزبانک

ایرانسل

 روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

رئیس هیئت مدیره بانک صادرات ایران:

»چکنو« بانک صادرات ایران نقطه عطف قانون جدید چک است


